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Abstrakt 

Diplomová práce se zabývá mezinárodními mládežnickými orchestry, které        

jsou na světové úrovni. Za cíl si klade vytvořit ucelený přehled těchto orchestrů,             

porovnat podmínky přijetí, potvrdit hypotézu, že studenti Hudební a taneční          

fakulty Akademie múzických umění v Praze nevyužívají těchto příležitostí v          

dostatečné míře a zprostředkovat osobní zkušenosti hudebníků na základě         

rozhovorů, kteří si vybranými orchestry prošli.  
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Abstract 

The master thesis deals with world-leading international youth orchestras.         

The aim of the thesis is to create an overview of the orchestras, compare the               

conditions of acceptance, confirm a hypothesis that students of Music and Dance            

Faculty of the Academy of Performing Arts in Prague don't use these            

opportunities sufficiently and convey personal experience due to interviews with          

musicians who have been involved in that orchestras. 
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Úvod 

Diplomová práce se zabývá představením mezinárodních mládežnických       

orchestrů na světové úrovni (jak jsou definovány níže) s důrazem na analýzu  

a srovnání požadavků pro přijetí uchazečů. V první fázi výzkumu jsou tyto            

orchestry definovány a identifikovány (kapitola 2), následně jsou jednotlivé         

subjekty detailně analyzovány (kapitola 3) a porovnány ve stanovených         

aspektech (kapitola 4).  

V druhé fázi výzkumu se pak práce zabývá hypotézou, že čeští studenti            

(resp. studenti HAMU) nevyužívají příležitostí působit v mezinárodních        

mládežnických orchestrech v plné míře. Pomocí dotazníkového šetření práce tuto          

hypotézu potvrzuje a následně analyzuje její příčiny. V poslední části práce           

prezentuje výsledky kvalitativního výzkumu – rozhovorů se studenty či         

profesionálními muzikanty převážně z České republiky, kteří mají zkušenost         

s participací v některém ze zkoumaných mezinárodních orchestrů.  

Podnětem pro tuto práci byla pracovní zkušenost autorky na festivalu ve           

švýcarském Verbier v letech 2017 a 2018. Zde zjistila, že za poslední 4 roky se               

do orchestru na tomto festivalu přihlásil pouze jeden student z České republiky.            

Dalším podnětem pro napsání této práce bylo zjištění, že dosud v Čechách            

neexistuje žádný ucelený přehled předních mezinárodních mládežnických       

orchestrů, který by komplexně dokázal představit českým studentům uměleckých         

škol možnosti participace. 

Diplomová práce si klade několik cílů:  

Prvním a fundamentálním cílem je identifikovat mezinárodní mládežnické        

orchestry na světové úrovni dle jasně stanovených kritérií, a stručně je           

představit. 
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Dalším cílem je analyzovat a porovnat tyto orchestry mezi sebou, a to            

především jejich podmínky stanovené pro přijetí uchazečů (časová náročnost,         

finanční zátěž, věková hranice, způsob výběru uchazečů, národnost, požadované         

vzdělání atd.). Stejně tak chce podle získaných dat přiblížit úspěšnost          

přihlášených uchazečů.  

Díky výzkumu byla hypotéza, že studenti HAMU nevyužívají příležitostí  

k participaci v mezinárodních orchestrech v dostatečné míře, potvrzena. Další cíl           

práce je tedy nasnadě: zjistit příčinu potvrzeného jevu a případně          

prostřednictvím této práce poskytnout základní osvětu a vytvořit ucelený zdroj          

informací o mezinárodních mládežnických orchestrech s ohledem na možnosti         

studentů HAMU.  

V neposlední řadě si práce klade za cíl zprostředkovat osobní zkušenosti           

vybraných studentů či muzikantů, kteří působili ve zkoumaných orchestrech pro          

ještě bližší přiblížení těm, kteří tuto práci budou číst. 
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1. Dosavadní stav pramenů a literatury 

Před zahájením práce byly analyzovány veškeré dostupné zdroje, které se          

zabývají mezinárodními mládežnickými orchestry. Dle očekávání se však ukázalo,  

že neexistuje vůbec žádná odborná literatura (ani na úrovni studentských prací),           

která by se tomuto fenoménu věnovala.  

Veškeré informační zdroje jsou tedy omezeny na několik neúplných online          

databází a především na informace poskytované jednotlivými orchestry. Práce         

tak vychází z přímých i sekundárních pramenů.  

Vzhledem k tomu, že ne všechny orchestry zveřejňují veškeré informace          

potřebné k provedení zamýšleného výzkumu, autorka práce oslovila přímo         

všechny vytyčené orchestry a získala od nich požadovaná data. Uvedená data           

v této práci tedy pochází převážně přímo od zkoumaných orchestrů, a proto není             

jejich původ nikde dále mapován ani citován. 
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2. Vymezení a identifikace orchestrů  

2.1 Vymezení kritérií pro zařazení orchestru do výzkumu 

Aby práce identifikovala, analyzovala a porovnala pouze orchestry opravdu         

relevantní svým významem, autorka práce po konzultaci s vedoucím práce a           

několika odborníky určila následující kritéria, která musí každý orchestr         
1

splňovat, aby byl zařazen do výzkumu:  

1. Mezinárodní cílová skupina orchestru: Hudebníci orchestru musí být        

vybíráni z více než 3 suverénních států. Výzkum se nezabývá          

mládežnickými orchestry na regionální ani národní úrovni, stejně jako se          

nezabývá mládežnickými orchestry při profesionálních orchestrech.  

2. Orchestr zaměřený na studenty nebo čerstvé absolventy: Určení        

věkové hranice členů orchestru by mělo vymezovat cílovou skupinu na          

hudebníky do 30 let (věková hranice jednotlivých orchestrů může být          

podmnožinou tohoto limitu). 

3. Orchestr zaměřený na vzdělávání profesionálů: Jedním z cílů        

orchestru (příp. zastřešující organizace) musí být vzdělávání budoucích        

profesionálů, jedná se tedy o výběrový orchestr, do něhož jsou přijati           

hudebníci s předpokladem být v budoucnu i profesionálním orchestrálním         

hráčem. Výzkum se nezabývá mezinárodními orchestry složenými z již         

erudovaných profesionálů (většinou starších).  

4. Pravidelné fungování: Orchestr musí vykazovat každoroční činnost.       

Výzkum se nezabývá tzv. projektovými orchestry.  

5. Světová úroveň: Výzkum se zabývá orchestry, které mají mezinárodní         

renomé a jsou na špičkové interpretační úrovni. Vzhledem k tomu, že toto            

kritérium nebylo v rámci výzkumu možné analyzovat přímo poslechem         

1
 Samuel Goldsheider, manažer Verbier Festival Orchestra; Ondřej Daněk, 

manažer Janáčkovy filharmonie Ostrava; Joel Hána, dirigent.  
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koncertů jednotlivých orchestrů, světová úroveň je určena pomocí        

spolupracujících umělců: hostující dirigenti a sólisté (více než polovina z          

nich) musí vykazovat spolupráci se špičkovými světovými orchestry : Royal         
2

Concertgebouw, Berlin Philharmonic, Vienna Philharmonic, London      

Symphony Orchestra, Chicago Symphony Orchestra, Bavarian Radio       

Symphony Orchestra, Cleveland Orchestra, Los Angeles Philharmonic,       

Budapest Festival Orchestra, Dresden Staatskapelle, Boston Symphony       

Orchestra, New York Philharmonic, San Francisco Symphony Orchestra,        

Mariinsky Theatre Orchestra, Russian National Orchestra, St Petersburg        

Philharmonic, Leipzig Gewandhaus, Metropolitan Opera Orchestra, Saito       

Kinen Orchestra, Czech Philharmonic. 

 

Nedílným kritériem pro analýzu orchestru pak je možnost přihlášení pro          

české uchazeče (resp. posluchače HAMU). V práci jsou identifikovány i orchestry,           

které toto kritérium nesplňují, nejsou však podrobně analyzovány ani         

porovnávány.  

Kritériem naopak není vymezení instituce, která orchestr zřizuje. Některé         

orchestry fungují samostatně jako svébytná instituce, některé fungují jako         

součást festivalu nebo vzdělávacího programu.  

 

  

2
 Při výzkumu bylo vycházeno z nejčastěji citovaného výběru 20 nejlepších 

orchestrů světa respektovaného britského hudebního časopisu Gramophone.  
COWAN et al., 2008 
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2.2 Identifikace orchestrů 

Výzkum na základě výše vymezených kritérií probíhal formou rešerše, a to           

hned na několika úrovních:  

Základním zdrojem byla online databáze hudebních subjektů       

musicalchairs.info, což je platforma, které poskytuje informace o příležitostech         

profesionálním hudebníkům. V kategorii „Youth Orchestras” tato platforma        

zobrazuje celkem 514 výsledků, z nich však pouze 10 splňuje výše uvedená            

kritéria. Naprostá většina uvedených orchestrů jsou buď orchestry přidružené k          

lokálním orchestrům, nebo národní mládežnické orchestry. 

Velmi podnětným zdrojem byla databáze členů a partnerů Evropské         

federace národních mládežnických orchestrů , mezi kterými je i několik (8)          
3

orchestrů splňujících všechna kritéria. 

Kontrolním zdrojem informací pak byla rešerše mezi aktivními účastníky  

a profesionály z oboru . I přesto, že je zdrojů několik a jsou mezi sebou              
4

provázané, a i přesto, že jsem v průběhu výzkumu analyzovala více než 600             

různých mládežnických orchestrů, je možné, že jsem nenarazila na některý          

z orchestrů, který by všechna kritéria splňoval. Jsem přesvědčena o tom, že tak             

tomu není, ale metody rešerše otevřeného počtu vzorků bohužel nedokáží tuto           

možnost zcela vyloučit.  

 

  

3
 https://www.efnyo.org/members-partners.htm 

4
 John Thenell (VFO, SHFO, AMFS), Florent Lepetit (VFO, PMFO), Kevin Chen 

(VFO, NWS, AMFS), Martin T. Engstroem (VFO, Tsinandali Festival), Mari Romar (GMJO), 

Nick Akers (PMFO), Christiane Weber (LFA), Jennifer White (AMFO), Samuel Goldsheider 

(VFO), Ondřej Šindelář (fagotista), Petr Vašek (klarinetista), Kateřina Jelínková 

(houslistka), Barbora Trnčíková (hobojistka), Jan Mráček (houslista) 
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2.3 Orchestry nesplňující kritéria  

V průběhu výzkumu se autorka práce setkala s více než 600 různými            

mládežnickými orchestry, z nichž naprostá většina splňovala pouze jedno až tři           

kritéria. Muselo se tak vyloučit i několik orchestrů, které kritéria splňovaly jen            

částečně, a práce je zmiňuje jen stručně: 

 

Orchestry pro středoškoláky (do 18 let) 

Royal Concertgebouw Orchestra Young  

Verbier Festival Junior Orchestra 

 

Komorní orchestry 

Davos Festival Academy  

Jeune Orchestre de l’Abbaye (zaměřen na klasicismus a romantismus) 

Moritzburg Festival Orchestra  

 

Zaniklé orchestry 

Europera Orchestra (pro uchazeče z Německa, Polska a ČR) 

 

Orchestry mimo světovou úroveň 

Je mnoho mezinárodních orchestrů, které byly vyloučeny pro „nízkou”         

úroveň spolupracujících umělců. Níže jsou vyjmenovány ty orchestry, které         

spolupracují alespoň s několika světovými umělci (jak byli definováni výše),          

nejde však o pravidelnou spolupráci:  

Animato foundation orchestra (celý svět; pouze každé 2 roky) 

American Youth Orchestra (pro studenty ze záp. pobřeží) 

Arabian Youth Orchestra (pro studenty z blízkého východu) 

Asian Youth Orchestra (asijské země) 
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European Spirit of Youth Symphony Orchestra (Evropa) 

Orkester Norden (Skandinávie a Pobaltí) 

New York Youth Orchestra (založen již 1963 pro studenty z vých. pobřeží) 

World Youth Orchestra (většinou jižní Evropa) 

 

2.4 Vybrané orchestry  

Na základě stanovených kritérií a po důkladném výběru z více než 600            

orchestrů se práce zabývá 15 níže uvedenými orchestry vybranými podle daných           

kritérií: 

 

2.4.1 Orchestry pro uchazeče z celého světa  

Vzhledem k tomu, že do následujících orchestrů se mohou hlásit i studenti  

z ČR (resp. HAMU), všechny z nich budou podrobeny důkladné analýze a            

srovnání  

v rámci dalších částí práce: 

Aspen Music Festival and School sdružuje 5 mládežnických        

mezinárodních orchestrů: Aspen Chamber Symphony Orchestra, Aspen       

Philharmonic Orchestra, Aspen Festival Orchestra, Aspen Conducting       

Orchestra Academy Orchestra, Aspen Opera Theater Orchestra 

Lucerne Festival Academy 

New World Symphony 

Pacific Music Festival Orchestra 

Schleswig-Holstein Festival Orchestra 

Tanglewood Music Center Orchestra 

Verbier Festival Orchestra 
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2.4.2 Orchestry pro uchazeče z omezeného regionu 

Vzhledem k tomu, že některé z vybraných orchestrů neumožňují účast          

uchazečů z ČR (resp. HAMU), kurzívou zvýrazněné orchestry budou v následující           

části práce pouze stručně charakterizovány a nedojde k jejich podrobné analýze           

ani porovnání:  

Baltic Sea Philharmonic (země ležící u Baltského moře) 

European Union Youth Orchestra (členské a kandidátské státy EU) 

Gustav Mahler Jugendorchester (evropské země) 

I, Culture Orchestra  

(Polsko, Maďarsko, Moldavsko, Ukrajina, kavkazské státy) 

Orchestra of the Americas (země Severní, Střední a Jižní Ameriky) 

Mediterranean Youth Orchestra 

(země ležící u Středozemního moře) 

Pan Caucasian Youth Orchestra  

(kavkazské země, kavkazské regiony Ruska, Turecko) 

West-Eastern Divan Orchestra (Izrael a arabské země) 

 

2.5 Český kontext 

S ohledem na to, že práce vzniká v českém prostředí, nebylo možné            

neudělat podrobný průzkum lokálního prostředí. Jak se ovšem během výzkumu          

potvrdilo, v České republice není žádný orchestr, který by daná kritéria splňoval.            

Dokonce ČR nemá ani mládežnický orchestr na národní úrovni, jak je tomu ve             

většině evropských zemí. Nejvíce se tomuto typu přibližuje Česká studentská          

filharmonie.  
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Mezinárodnímu mládežnickému orchestru tak, jak jej tato práce definuje,         

je pravděpodobně nejblíže Mladá filharmonie Dvořákovy Prahy, kterou pořádá         

festival ve spolupráci s letními kurzy v Kroměříži jako vlastní orchestrální           

akademii .  
5

  

5
 Viz plakát v příloze č. 1 
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3. Analýza vybraných orchestrů 

V této kapitole jsou shrnuty získané informace o vybraných mezinárodních          

mládežnických orchestrech, které splnily kritéria výběru. 

Podrobná analýza se věnuje orchestrům, do nichž se mohou hlásit studenti           

HAMU. Jedná se o orchestry v rámci festivalu Aspen Music Festival and School,             

European Union Youth Orchestra, Gustav Mahler Jugendorchester, Lucerne        

Festival Academy, New World Symphony, Pacific Music Festival Orchestra,         

Schleswig-Holstein Festival Orchestra, Tanglewood Music Center Orchestra a        

Verbier Festival Orchestra. 

Každý orchestr je zkoumán hned z několika hledisek. V první řadě je            

představen z pohledu základních informací a historického kontextu orchestru.         

Následně jsou popisována jednotlivá kritéria pro přijetí uchazečů, a to z pohledu            

časové zátěže , věkové hranice, náročnosti konkurzu a finanční zátěže .  
6 7

V neposlední řadě poslední podkapitola u každého zkoumaného orchestru          

shrnuje úspěšnost hudebníků pro přijetí a zaměřuje se i na úspěšnost českých            

účastníků. 

Ostatní orchestry, které splňují kritéria, ale nejsou dostupné posluchačům         

HAMU, jsou pouze stručně charakterizovány v poslední části této kapitoly: Baltic           

Sea Philharmonic, I, Culture Orchestra, Orchestra of the Americas,          

Mediterranean Youth Orchestra, Pan Caucasian Youth Orchestra, West-Eastern        

Divan Orchestra.  

 

  

6
 Časová zátěž pro rok 2020 se může u jednotlivých orchestrů, oproti původnímu 

plánu, lišit z důvodu pandemie COVID-19. 
7
 Přepočet poplatků byl vypočítán na základě měnového kurzu ČNB a je platný ke 

dni 3. 4. 2020 (1 USD=25,535 CZK; 1 EUR=27,540 CZK). Všechny uvedené částky v 

„Kč” jsou však pouze orientační.  
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3.1 Aspen Music Festival and School 

3.1.1 O festivalu  

Hudební festival Aspen Music Festival and School byl založen roku 1949 ve            

městě Aspen ve státě Colorado (USA) a je považován za jeden z            

nejvýznamnějších festivalů klasické hudby nejen ve Spojených státech        

Amerických (dále jen USA), ale i na světě. Založili ho američtí podnikatelé a             

manželé z Chicaga - Walter Paepcke a Elizabeth Paepcke. Již v roce 1950 se stal               

prvním dirigentem Igor Stravinsky, který na festivalu dirigoval své dílo a zároveň            

pro tento ročník poskytl první oficiální kurzy 183 studentům. Brzy na to pozvání             

přijala řada další předních umělců jako byl houslista Roman Totenberg, James           

Levine, Duke Ellington, Aaron Copland a mnoho dalších.  

Aspen Music Festival and School je znám nejen díky své bohaté           

dramaturgii, ale i vzdělávacímu programu, který se věnuje především mladým          

hudebníkům, dirigentům a zpěvákům, kdy průměrný věk účastníků je 22 let.           

Každý rok festival umožní studium téměř sedmi stovkám hudebníků. 

Festival probíhá 8 týdnů během celého léta a nabízí přes 400 různých            

hudebních pořadů, které zahrnují koncerty pěti různých orchestrů působících pod          

festivalem, sólových recitálů, komorní hudby, kurzů, operních představení a         

mnoho dalších akcí. Úspěšní uchazeči, kteří hrají na obvyklé nástroje          

symfonického orchestru, se tak mohou zdokonalovat nejen v orchestrální hře, ale           

zároveň se hudebně vzdělávat díky mnoha kurzům pod vedením předních          

amerických pedagogů a hudebníků z nejprestižnějších orchestrů a uměleckých         

vysokých škol USA.  

Festival uvolňuje každý rok několik milionů dolarů na stipendia, která          

pomáhají úspěšným uchazečům (studentům) hradit částečné náklady spojené  

s participací na festivalu. Účastníkům je také zpřístupněn veškerý program          

festivalu. 
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V neposlední řadě je nutné zmínit, že ASFS spolupracuje se světovými           

umělci klasické hudby jako je Joshua Bell, Yuja Wang, Philip Glass, Denis            

Kozhukhin, Stephen Hough, Yeafim Bronfman, Daniel Hope a mnoho dalších.  

Uměleckým vedoucím festivalu od roku 2001 je Robert Spano - americký           

dirigent, pianista a skladatel, který vyhrál šest cen Grammy Awards za nahrávky            

s Atlanta Symphony Orchestra a dirigoval orchestry jako Chicago Symphony          

Orchestra, New York Philharmonic, Los Angeles Philharmonic, San Francisco,         

Orchestra Filarmonica della Scala, BBC Symphony, and Amsterdam’s Royal         

Concertgebouw Orchestra a mnoho dalších.  

 

3.1.2 Festivalové orchestry  

Samotný festival umožňuje zkušenost s orchestrální hrou hned v pěti          

orchestrech, které se odlišují svým obsazením i úrovní. Hudebníci jsou rozřazeni           

do jednoho či více orchestrů během konkurzu při příjezdu na festival. Mnoho z             

nich si tak může vyzkoušet hru nejen ve velkém symfonickém orchestru, ale i v              

komorním symfonickém orchestru či v orchestru doprovázející operní        

představení. Mezi přední orchestry se pak řadí především Aspen Chamber          

Symphony Orchestra, Aspen Philharmonic Orchestra a Aspen Festival Orchestra. 

 

Aspen Chamber Symphony Orchestra 

Jedná se o komorní symfonický orchestr, který vystupuje pod vedením          

proslulých světových dirigentů a doprovází významné sólisty klasické hudební         

scény z celého světa. Je složen nejen ze studentů AMFS, ale i z členů tzv. Artist                

Faculty AMFS, která sdružuje všechny pedagogy festivalu. 
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Aspen Philharmonic Orchestra 

Aspen Philharmonic Orchestra je velký symfonický orchestr, který je složen          

pouze ze studentů Aspen Music Festival and School. Působí pod vedením           

proslulých dirigentů a doprovází nejen významné osobnosti klasické hudby, ale i           

členy Artistic Faculty a vítěze prestižních světových soutěží. Aspen Philharmonic          

Orchestra tak umožňuje vzdělávat se v orchestrální hře především díky          

nastudování stěžejních symfonických děl. V rámci orchestru je také vybráno 10           

studentů, kteří se střídají na vedoucích pozicích smyčcových nástrojových skupin          

orchestru a jsou zařazeni do programu Center for Orchestra.  

 

Aspen Festival Orchestra 

Jedná se o velký symfonický orchestr, který je složen jak ze studentů, tak             

z členů Artistic Faculty AMFS.  

 

Aspen Conducting Academy Orchestra  

Aspen Conducting Academy je program především pro studenty dirigování.         

Supervizor tohoto programu je umělecký vedoucí Robert Spano, který si zve           

přední dirigenty a mladé nadějné dirigenty z celého světa. Samotný orchestr je            

složen ze studentů AMFS. Koncertní mistr orchestru je vždy člen Artistic Faculty            

AMFS.  

 

Aspen Opera Theater Orchestra 

Orchestr je složen pouze ze studentů AMFS a doprovází umělce z prestižní            

Aspen Opera Theater. Orchestr účinkuje pod vedením koncertních mistrů Artistic          

Faculty AMFS a světově uznávaných dirigentů. Studenti si tak mohou vyzkoušet           

doprovázet celé operní představení v historické budově Wheeler Opera House.  
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Uměleckou vedoucí pro operní část festivalu je světově uznávaná operní          

pěvkyně Renée Fleming. 

 

3.1.3 Podmínky přijetí  

 

Časová náročnost 

Aspen Music Festival probíhá každé léto po osm týdnů. Pro rok 2020 je             

přesný termín od 24. 6. do 23. 8. 2020. Časová zátěž na účastníka však může               

být i menší v případě, že si vybere kratší dobu své účasti. Může využít buď kurzu                

v rámci první poloviny festivalu, která se koná prvních 33 dní, tedy od             

24. 6. 2020 do 26. 7. 2020, nebo druhé poloviny v termínu od 27. 7. 2020 do                 

23. 8. 2020. V případě možnosti absolvovat celý festival znamená vyhradit si            

zhruba 61 dnů.  

Každý ročník se může nepatrně lišit jak v termínu svého konání, tak i v              

počtu dnů jednotlivých časových možností.  

 

Věková hranice 

Aby mohl přijatý student absolvovat orchestrální hru, musí mu být více jak            

sedmnáct let, a to v den, kdy samotný festival začíná. Obecně však není             

stanovena horní či spodní věková hranice pro přijetí do vzdělávacího programu           

festivalu. Ze statistik samotného festivalu však vyplývá, že průměrný věk          

účastníka je pouhých 22 let. 

 

Přihláška, konkurz  

Podání přihlášky je možné od září předešlého roku do ledna stejného roku,            

kdy se koná nový ročník festivalu, o který má uchazeč zájem. Uchazeč se taky              

může hlásit opakovaně. Úspěšné uchazeče vybírá porota na základě         
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audio-nahrávky, životopisu a též je doporučeno přikládat k přihlášce dva          

doporučující dopisy. Audionahrávka musí obsahovat požadovaný repertoár       

daného nástroje, který je vždy zveřejněn na stránkách festivalu. Rozhodnutí          

uchazeči o studium dostávají během února daného roku.  

Vzdělávání je umožněno orchestrálním hudebním nástrojům jako jsou        

housle, viola, violoncello, kontrabas, flétna, hoboj, klarinet, fagot, kontrafagot,         

saxofon, lesní roh trubka, tenor pozoun, bass pozoun, tuba, perkuse (tympány,           

marimba, malý buben, xylofon, zvonkohra, tamburína a činely) a harfa. 

 

Finanční zátěž  

Aby přihláška byla platná, je zapotřebí uhradit poplatek za přihlášení. Výše           

poplatku se odvíjí od termínu zaplacení. Čím později se uchazeč přihlásí, tím je             

poplatek vyšší. Pohybuje se od 25 do 125 dolarů za přihlášku - to je zhruba od                

650 Kč do 3 200 Kč. 

Pokud je uchazeč přijat, je potřeba uhradit další náklady spojené s jeho            

participací na festivalu, a to školné, ubytování, stravu, kauci, zdravotní pojištění  

a správní poplatek. Výše těchto poplatků se odvíjí od výběru délky trvání účasti             

viz Tabulka č. 1.  

Poplatky CELÁ SEZÓNA PŮL SEZÓNY 

Školné $4,750 $3,200 

Ubytování, strava $4,750 $3,200 

Bezpečnostní poplatek $100 $100 

Zdravotní pojištění $195 $120 

Správní poplatek $100 $60 

Celkem: $9,895 $6,680 

Tabulka č. 1 - Poplatky Aspen Music Festival and School 

Pokud bychom měli výši poplatku hrubě přepočítat, za účast v rámci všech            

osmi týdnů uchazeč zaplatí okolo 250 000 Kč, pokud se zúčastní jen jeho             

poloviny, náklady vyjdou zhruba na 170 000 Kč.  
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Festival každý rok rozdá okolo 3 milionů dolarů na stipendiích pro           

uchazeče, to je téměř 75 milionů Kč, kdy více jak dvě třetiny studentů ze 650               

přijatých dosáhne na stipendium a téměř polovina studentů získá 100% finanční           

podporu jak výuky, tak i ubytování s stravy. Tato podpora však není poskytována             

studentům, kteří si zvolí zkrácenou možnost svého působení na polovinu. 

 

Ostatní  

Přihlásit se do studijního programu může kdokoliv bez ohledu na jeho           

národnost či dosažené hudební vzdělání. Program je otevřen hudebním         

nástrojům housle, viola, violoncello, kontrabas, harfa, flétna, hoboj, klarinet,         

fagot, lesní roh, trumpeta, euphonium, pozoun, bass pozoun, tuba a bicím           

nástrojům.  

Mezi lety 2016-2019 přijal AMFS uchazeče z Albánie, Argentiny, Arménie,          

Austrálie, Azerbaijanu, Bahrain,u Belgie, Bělorusko, Brazílie, Bulharska, Costa        

Rici, České republiky, Číny, Dánska, Egyptu, Ekvádoru, Estonska, Filipín, Finska,          

Francie, Hondurasu, Hong Kongu S.A.R., Chile, Chorvatska, Indie, Indonésie,         

Iráku, Iránu, Irska, Islandu, Itálie, Izraele, Jamajky, Japonska, Jihoafrické         

republika, Jižní Koreji, Kambodži, Kanady, Kazachstánu, Kolumbie, Kuby, Litvy,         

Lotyšska, Macao, Maďarska, Malajsie, Maroka, Mexika, Moldovy, Mongolska,        

Montenegra, Německa, Nigérie, Nizozemí, Norska, Nového Zélandu, Panamy,        

Paraguaye, Peru, Polska, Portugalska, Rakouska, Rumunska, Ruska, Řecka, Saint         

Lucii, Severní Makedonie, Singapuru, Slovenska, Slovinska, Srbska, Španělska,        

Švédska, Švýcarska, Taiwanu, Thajska, Turecka, Ukrajiny, Uruguaye, USA,        

Uzbekistanu, Velká Británie, Venezuely a Vietnamu.  
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3.1.4 Úspěšnost  

Na základě zaslaných dat od AMFS bylo zjištěno, že mezi lety 2016-2019            

festival přijal 9814 přihlášek z 84 zemí světa, z toho nejvíce uchazečů je z USA,               

Číny, Jižní Koreji a Kanady.  

V roce 2016 se přihlásilo do programu 2346 uchazečů, v roce 2017 se             

počet zvýšil na 2483 přijatých přihlášek, v roce 2018 se počet přihlášek o něco              

snížil na 2444 přihlášených a v roce 2019 se počet uchazečů zvýšil na 2541. 

Každý rok se tak průměrně přihlásí okolo 2450 uchazečů a z toho je              

přijato okolo 660 studentů. Procento úspěšnosti z celkového počtu přihlášek v           

letech 2016-2019 bylo 26,90 %. 

Pokud bychom se zaměřili přímo na úspěšnost českých studentů zjistíme,          

že mezi lety 2016-2019 bylo přihlášeno celkem 6 studentů z České republiky,            

z toho pouze jeden uchazeč byl úspěšný. Jednalo se však o studenta dirigování,             

který nespadá do programu s orchestrální hrou. Úspěšnost českých studentů v           

těchto letech z pohledu všech zaslaných přihlášek byla 0,01 %. Pokud bychom se             

na úspěšnost podívali z pohledu čísla přijatých uchazečů, úspěšnost studentů z           

České republiky byla v těchto letech na 0,04 %. 

Ze zaslaných dat se však nedá přesně zjistit, kolik uchazečů se hlásilo do             

programu, který zahrnuje orchestrální hru. Většina přijatých však zahrnuje právě          

hudební nástroje, které se nachází v symfonickém orchestru. 
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3.2 European Union Youth Orchestra 

3.2.1 O orchestru 

The European Community Youth Orchestra, který byl později přejmenován         

European Union Youth Orchestra (dále jen EUYO), byl založen roku 1976, kdy            

žádost o vznik takového orchestru získala podporu Evropského parlamentu a          

Evropské komise. Založili ho manželé Lionel a Joy Bryerovi, tehdy předseda a            

tajemnice nadace International Youth Foundation of Great Britain, společně         

s významným dirigentem Claudiem Abbado a britským politikem Sirem         

Edwardem Heathem.  

Hlavní myšlenka orchestru je spojovat nejtalentovanější mladé muzikanty        

ze všech států Evropské unie (dále jen EU), sdílet a reprezentovat evropské            

hodnoty a usilovat o co nejdokonalejší interpretaci hudebních děl.  

EUYO prošlo přes 3 000 nejtalentovanějších muzikantů EU a orchestr          

spolupracoval a nadále spolupracuje se světovými umělci klasické hudby jako je           

Daniel Barenboim, Leonard Bernstein, Herbert von Karajan, Mstislav        

Rostropovich, Vasily Petrenko, Herbert Blomstedt, Iván Fischer, Manfred Honec,         

Zubin Mehta, Maria Nazarová, Michael Nagy, Thomas Hampson, Baiba Skride a s            

mnoha dalšími.  

Orchestr také vystoupil na významných pódiích a festivalech po celém          

světě jako festival BBC Proms, který se koná v londýnské Royal Albert Hall, v              

newyorské Carnegie Hall či ve vídeňském koncertním sále Musikverein. Orchestr          

pravidelně vyjíždí na turné po EU, zavítal ale i na turné do Mexika, Číny,              

Japonska, USA, Ruska, Jižní Koreji a do mnoha dalších zemí.  
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3.1.2 Podmínky přijetí 

 

Časová náročnost 

EUYO se pravidelně každý rok vydává na jarní a letní turné. Termín jarního             

turné pro rok 2020 byl od 20. 3. 2020 do 15. 4. 2020 a letního turné od                 

20. 7. 2020 do 23. 8. 2020. Každý rok se ale toto datum může lišit. Jedná se                 

tedy zhruba o 68 dní, které si musí každý účastník vyčlenit. 

 

Věková hranice 

Věková hranice, aby mohl být uchazeč přijat, je nastavena od 16 do 26 let,              

kdy uchazeč nesmí přesáhnout hranici 26 let k 31. 12. v roce, kdy posílá svou               

přihlášku.  

 

Přihláška, konkurz  

Přihlášky se zasílají od září do prosince předešlého roku z pohledu další            

sezóny orchestru. Posléze jsou uchazeči o místo v EUYO přizváni k živým            

konkurzům, které probíhají během února v každé zemi Evropské unie.  

V některých zemích, kde je vyšší číslo zaslaných přihlášek nebo organizátoři           

EUYO narazí na jiné administrativní problémy, může mít konkurz dvě kola.  

Je nutné si připravit povinný konkurzní repertoár, který je vypsán pro daný            

vyhlášený ročník (ukázka repertoáru pro rok 2020 je v příloze č. 3). Uchazeč je              

pak buď přijat, nebo zařazen na čekací listinu k pozvání v případě nutnosti EUYO.              

Pokud je uchazeč přijat, je přijat na obě dvě turné. Uchazeč se může do EUYO               

hlásit opakovaně, musí však vždy projít živým konkurzem. 
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Finanční zátěž  

Finanční zátěž pro uchazeče je zcela minimální. Podání přihlášky je zcela           

bezplatné, uchazeč však musí počítat s výdaji za cestu, stravu a ubytování v             

místě konkurzu. Přijatému studentovi jsou pak pokryty veškeré náklady včetně          

dopravy, jídla a ubytování. Jediný výdaj, který si účastník musí hradit sám, je             

zdravotní pojištění.  

 

Ostatní 

Uchazeči o členství v orchestru musí mít národnost jedné ze zemí EU.            

Jedná se o Belgii, Bulharsko, Českou republiku, Dánsko, Estónsko, Finsko,          

Francii, Chorvatsko, Irsko, Itálii, Kypr, Litvu, Lotyšsko, Lucembursko, Maďarsko,         

Maltu, Německo, Nizozemsko, Polsko, Portugalsko, Rakousko, Rumunsko, Řecko,        

Slovensko, Slovinsko, Španělsko a Švédsko.  

Program je otevřen hudebním nástrojům flétna, pikola, hoboj, anglický         

roh, klarinet, Es-klarinet, bass klarinet, fagot, kontrafagot, lesní roh (vyšší; part           

1 nebo 3), lesní roh (nižší; part 2 nebo 4), trubka, pozoun, bass pozoun, tuba,               

tympány a perkuse, harfa, housle, viola, violoncello a kontrabas.  

 

3.1.3 Úspěšnost  

Dostupná data EUYO ukazují, že mezi lety 2015-2020 bylo přijalo 845           

studentů ze zemí EU. Nejvíce jsou zastoupeni studenti ze Španělska, Velké           

Británie a Polska. Počet přijatých studentů v roce 2015 bylo 117, zatímco v roce              

2020 počet přijatých studentů vzrostl na 176 členů. Za celých 5 let bylo přijatých              

13 studentů z České republiky (dále jen ČR), kdy v roce 2015 bylo přijato              

5 uchazečů z ČR, což je nejvyšší číslo přijatých uchazečů mezi lety 2015-2020.             

Ve stejném roce se stal koncertním mistrem EUYO houslista Jan Mráček. 
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Pokud bychom měli zjistit procentuální úspěšnost přijatých studentů z ČR,          

zjistili bychom, že v roce 2020 tvořilo 0,57 % studentů z ČR členy EUYO, v roce                

2019 se úspěšnost zvýšila na 0,63%, v roce 2018 to byla dokonce 2%, v roce               

2018 bylo v EUYO 0,76 procentuálního zastoupení studentů z ČR a v roce 2015              

bylo české zastoupení zcela nejvyšší a dostalo se na 4,27%.  

Pokud bychom však měli zhodnotit, jaká je šance být úspěšným          

uchazečem do EUYO, z dokumentu Assessment of the European Union Youth           

Orchestra vyplývá, že každý rok se přihlásí mezi dvěma až třemi tisíci hudebníků             

a průměrně je přijato 120 uchazečů. Tedy úspěšnost se pak pohybuje mezi  

4–6 %. 

 

3.3 Gustav Mahler Jugendorchester 

3.3.1 O orchestru 

Gustav Mahler Jugendorchester (dále jen GMJO) byl založen mezi lety          

1986 a 1987 díky iniciativě dirigenta Claudia Abbada obdobně jako EUYO.           

Hlavním důvodem jeho založení bylo však propojení talentovaných mladých         

hudebníků z Rakouska se studenty tehdejší Československé socialistické        

republiky (dále jen ČSSR) a Maďarska. GMJO se tak stal prvním mládežnickým            

mezinárodním orchestrem, kterému bylo umožněno zorganizovat konkurzy v        

zemích tzv. Východního bloku Evropy. O dva roky později, v roce 1988, se             

podařilo uspořádat konkurzy v tehdejším Východním Německu a v roce 1990 se            
8

přidal celý Sovětský svaz. Po rozpadu Sovětské svazu se tak orchestr otevřel            

všem talentovaným muzikantům z celé Evropy, kteří nepřesáhnou věkovou         

hranici 26. let.  

8
 Oficiální název byl NDR - Německá demokratická republika 
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Každý rok je GMJO zván prestižními festivaly a pořadateli z celého světa            

jako je například Gesellschaft der Musikfreunde ve Vídni, festival Concertgebouw          

Amsterdam, Suntory Hall Tokyo, Salzburg Easter Festival, Mozarteum Argentino         

Buenos Aires, Salzburg Festival, Edinburgh Festival, BBC Proms London či          

Lucerne Festival, kde GMJO mělo svou rezidenci mezi leti 1999-2003.  

Orchestr spolupracuje s předními světovými dirigenty a sólisty jako jsou          

Franz Welser-Möst, Neeme Järvi, Herbert Blomstedt, Pierre Boulez, Semyon         

Bychkov, András Schiff, Evgenij Kissin, Lisa Batiashvili, Renaud Capuçon,         

Anne-Sophie Mutter, Maxim Vengerov a s mnoha dalšími. Každý rok se vydává            

na jarní a letní turné a za svou dobu fungování koncertoval v Evropě, v Americe i                

Asii.  

Každoročně je přijato zhruba 100 studentů z cca 2000 přihlášených z celé            

Evropy. 

 

3.3.2. Podmínky přijetí 

 

Časová náročnost 

Gustav Mahler Jugendorchester, podobně jako EUYO, se vydává každý rok          

na jarní a letní turné, kdy termín jarního turné pro rok 2020 je od 3. 5. 2020 do                  

25. 5. 2020, a pro letní turné je stanovený termín od 6. 8. 2020 do 7. 9. 2020.  

Tedy se předpokládá, že si uchazeč vyhradí zhruba 55 dní, kdy se            

jednotlivé termíny se mohou ročník od ročníku lišit stejně jako finální počet dní.  

 

Věková hranice 

Věková hranice je stanovena pro uchazeče, kteří splňují stanovenou         

minimální i maximální věkovou hranici, a to od 16 do 27 let, kdy pro rok 2020                
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musí být uchazeč při odesílání přihlášky narozen nejpozději 1. ledna v letech            

1993-2004. 

 

Přihláška, konkurz  

Přihlášku je potřeba zaslat minimálně dva týdny před prvním datem          

konkurzu v místě, který si uchazeč vybere. Živé konkurzy probíhají v evropských            

městech konkrétně v Amsterdamu, Athénách, Bělehradu, Berlíně, Budapešti, v         

italském městě Fiasole, Helsinkách, Istanbulu, Kyjevě, Kolíně nad Rýnem,         

Kodani, Lisabonu, Lublani, Londýně, Madridu, Mandolíně, Mnichově, Oslu, Paříži,         

Praze, Rize, Sofii, Petrohradě, Stockholmu, Tallinu, Vilniusu, Vídni, Záhřebu a          

Curychu. Studenti, kteří hrají na bicí nástroje, mají možnost se konkurzu           

zúčastnit pouze v Amsterdamu, Berlíně, Vídni a Curychu.  

Konkurzy probíhají vždy v říjnu a v listopadu předešlého roku před           

následující sezónou orchestru. Pokud je počet uchazečů příliš vysoký, GMJO si           

vyhrazuje právo omezit počet přihlášek. Pokud se chce úspěšný uchazeč          

zúčastnit více sezón orchestru, musí se každý rok přihlásit do nového konkurzu.            

Konkurz na koncertního mistra orchestru je vyhlašován zvlášť.  

Pokud je uchazeč přijat, čeká na zvací dopis, kde GMJO přizve úspěšného            

hudebníka k jednomu nebo oběma turné.  

GMJO také nepravidelně vypisuje výběrové řízení na získání pozice         

koncertního mistra orchestru. V případě, že je uchazeč vybrán, získává většinou           

tuto pozici na 2 až 3 roky. 

 

Finanční zátěž 

Finanční zatížení pro uchazeče i vybraného uchazeče do orchestru je zcela           

minimální. Za přihlášku není požadován žádný poplatek, stejně tak jsou          
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vybranému studentovi pokryty veškeré náklady spojené s jeho účastí jako je           

cestovné, stravné a ubytování.  

 

 

Ostatní 

Do orchestru se mohou hlásit uchazeči ze všech států Evropy. Jedná se o             

Albánii, Belgii, Bělorusko, Bosnu a Hercegovinu, Bulharsko, Černou Horu, Českou          

republiku, Dánsko, Estonsko, Finsko, Francii, Chorvatsko, Irsko, Island, Itálii,         

Lichtenštejnsko, Litvu, Lotyšsko, Lucembursko, Maďarsko, Maltu, Moldavsko,       

Monako, Německo, Nizozemsko, Norsko, Polsko, Portugalsko, Rakousko,       

Rumunsko, Rusko, Řecko, San Marino, Severní Makedonii, Slovensko, Slovinsko,         

Velkou Británii, Srbsko, Španělsko, Švédsko, Švýcarsko, Turecko, Ukrajinu a         

Vatikán.  

V rámci podmínek pro přijetí není nijak charakterizováno potřebné         

minimální dosažené vzdělání.  

 

3.3.3. Úspěšnost 

GMJO, obdobně jako EUYO, zveřejňuje členy orchestru na svých webových          

stránkách či ve výročních zprávách. GMJO však uvádí pouze poslední ročník           

účastníků, kde bylo zjištěno, že v roce 2019 bylo přijato 108 mladých hudebníků             

ze 17 zemí Evropy mezi nimiž byli i dva studenti z České republiky. Pokud              

bychom měli zhodnotit úspěšnost českých studentů mezi celkovým počtem         

uchazečů, zjistíme, že zastoupení ČR bylo v roce 2019 1,85 %.  

GMJO také na své informačním webu zmiňuje, že v průměru se každý rok             

přihlásí okolo 2000 uchazečů a z toho je vybráno okolo 100 hudebníků. Tedy             

úspěšnost uchazečů v rámci celkového počtu přijatých přihlášek je okolo 5 %.  
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3.4 Lucerne Festival Academy  

3.4.1. O orchestru 

Lucerne Festival Academy (dále jen LFA) byl založen v roce 2003 ve            

švýcarském městě Lucern díky snaze francouzského skladatele, dirigenta a         

klavíristy Pierre Bouleze a ředitele festivalu Lucerne Festival, Michaela Haefligera,          

který stále vykonává funkci ředitele festivalu.  

Hlavní myšlenkou pro vznik akademie bylo vytvořit vzdělávací program,         

který se bude zabývat interpretací soudobé hudby 20. a 21. století a spojí tak              

nejlepší mladé muzikanty z celého světa.  

Každý rok se festivalové akademie zúčastní okolo 130 talentovaných         

mladých muzikantů. V LFA se hráči naučí porozumět partiturám soudobých děl a            

získají tak neocenitelnou zkušenost při práci s nimi, mnoho kurzů, workshopů a            

individuální výuku, ale především orchestrální zkušenost v interpretaci soudobé         

hudby. Jedná se o jediný ze zkoumaných mezinárodních mládežnických orchestrů          

uvedený v této práci, který se orientuje na soudobou hudbu.  

Uměleckým vedoucím LFA se stal v roce 2016 významný německý          

skladatel Wolfgang Rihm. Jednotliví pedagogové akademie jsou hudebníci        

z předních souborů orientovaných na soudobou hudbu jako například Ensemble          

intercontemporain, Ensemble Modern, Klangforum Wien a Ensemble Musikfabrik.        

Ke spolupráci jsou také zváni přední světoví dirigenti a sólisté jako Simon Rattle,             

Anna-Sophie Mutter, Peter Eötvös, Isabelle Faust, Alan Gilbert, Heinz Holliger a           

další.  

Akademie nenabízí vzdělávání nejen hudebníkům, ale i mladým        

skladatelům a dirigentům.  
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3.4.2. Podmínky přijetí 

 

Časová náročnost 

Orchestrální akademie probíhá každý rok v srpnu zhruba po dobu 2 až 3             

týdnů, kdy přesné datum pro rok 2020 je od 14. 8. 2020 do 30. 8. 2020. Jedná                 

se tedy o 16 dní, které si musí úspěšný uchazeč vyhradit, aby mohl absolvovat              

tento program. 

 

Věková hranice 

Věková hranice uchazeče o členství v akademii je stanovena do 30 let.            

Spodní věková hranice není specifikována. Stejně tak není blíže specifikováno,  

k jakému datu nesmí být uchazečovi 30 let.  

 

Přihláška, konkurz  

Přihlášku bylo nutné zaslat pro rok 2020 do 10. února 2020. Měsíc pro             

podání přihlášky zůstává každý rok stejný bez fixního stanovení posledního dne           

jejího zaslání. Pro rok 2020 bylo nutné přihlášku zaslat do 10. února. K přihlášce              

je nutné přiložit i svou profilovou fotografii, maximálně dvoustránkový životopis v           

angličtině a seznam odehraných soudobých děl. Dále je nutné zaslat audio nebo            

video nahrávku s požadovaným repertoárem, který se pro každý nástroj a každý            

rok liší. Nahrávka nesmí být nijak technicky upravována. 

V roce 2020 byly výsledky přijatých uchazečů oznámeny do poloviny          

března. Dá se předpokládat, že tomu tak bude i v následujících letech. Proti             

výsledkům se nedá nijak odvolat.  
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Finanční zátěž 

Lucerne Festival Academy pokrývá veškeré náklady spojené s účastí         

každého přijatého studenta. Proplacené je jak cestovné, tak i ubytování. Strava           

je pokryta denním paušálem, který by měl vystačit na hlavní denní jídla.            

Ubytování je zařízeno v místních rodinách. Též nevznikají žádné finanční náklady           

na notový materiál. 

 

Ostatní 

Do akademie se může přihlásit kdokoliv z jakéhokoliv státu světa. Je           

požadována znalost angličtiny a předpokládá se, že mezi přihlášenými uchazeči          

jsou jen pokročilí studenti hudebního nástroje nebo profesionální hudebníci.  

 

3.4.3. Úspěšnost 

Na základě komunikace s managementem LFA byla shromážděna data od          

vzniku akademie, tedy od roku 2003 do roku 2020. Za 17 let LFA přijala 2050               

uchazečů, z toho pouze dva byli z České republiky, a to v letech 2007 a 2009.                

Pokud bychom se zaměřili na úspěšnost českých studentů v porovnání s           

ostatními, zjistili bychom, že se jedná o 0,1 % z celkového počtu přijatých             

uchazečů za celou dobu LFA. 

Pokud bychom se podívali na obecnou úspěšnost uchazečů, každý rok LFA           

přijde okolo 350 přihlášek, z toho LFA přijímá okolo 130 hudebníků. Úspěšnost            

bychom pak mohli u LFA definovat procentuálně a zjistili bychom, že LFA přijímá             

zhruba 37 % z přihlášených uchazečů.  

V roce 2020 byla přihlášena pouze jediná flétnistka z ČR, která ale nebyla             

vybrána mezi úspěšné uchazeče Lucerne Festival Academy.  
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3.5 New World Symphony 

3.5.1. O orchestru 

New World Symphony (dále jen NWS) neboli Americká orchestrální         

akademie byla založena v roce 1988 v americkém městě Miami uměleckým           

ředitelem a šéfdirigentem San Francisco Symphony Orchestra Michaelem        

Tilsonem Thomasem, společně s americkým filantropem a jeho ženou Tedem a           

Linou Arisonovými.  

Hlavním cílem orchestru je připravit nejtalentovanější absolventy       

prestižních uměleckých škol z celého světa na vedoucí pozice do profesionálních           

orchestrů a ansámblů. Za posledních 32 let pomohla akademie 1100          

absolventům z celého světa odstartovat jejich kariéru.  

Členové NWS prochází tříletým stipendijním programem, který nabízí        

rozsáhlý kurz praktického cvičení na hudební nástroj, mnoho koncertů jak          

orchestrální, tak i komorní hry a výuku, která se zaměřuje na rozvoj dovedností             

a kvalitu, která je požadována od hudebníků 21. století. Člen akademie v rámci             

studia rozvine i své osobní dovednosti, které může uplatnit v hudebním průmyslu            

jako je bussiness management, jak jednat s ostatními, kreativní brainstorming,          

finanční gramotnost a mnoho dalších dovedností týkající se profese hudebníka.  

Ke všem kurzům je každý rok přizváno přes 100 odborníků, kteří sdílí své             

zkušenosti s členy NWS.  

Každý rok se otvírá 30-35 nových pozic hudebních nástrojů symfonického          

orchestru, na které se pravidelně hlásí okolo 1000 muzikantů z celého světa.  
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3.5.2. Podmínky přijetí 

 

Časová náročnost 

Pokud je uchazeč úspěšný, je přijat na tři sezóny orchestru neboli na 3             

roky. Po vzájemné dohodě může člen New World Symphony svoji účast ukončit            

dříve. Sezóna probíhá od září do května.  

 

Věková hranice 

Věková hranice není nijak stanovena. Průměrný věk muzikantů se však          

pohybuje v rozmezí 23-27 lety.  

 

Přihláška, konkurz  

Každý rok je konkurz vypisován pro všechny hudební nástroje         

symfonického orchestru. Přihlášky pro sezónu 2020/2021 byly zasílány do 16.          

ledna 2020, přičemž termíny pro odeslání v souvislosti s jednotlivými ročníky se            

mohou lišit. 

K přihlášce je nutné přiložit životopis, esej a videonahrávku. Repertoár pro           

videomateriál je na výběru uchazeče, kdy je požadováno jedno sólové dílo pro            

daný hudební nástroj a tři charakteristicky odlišné výňatky z orchestrálního díla.           

Doporučuje se, aby nahrávka byla pořízena bez klavírního doprovodu. Na základě           

videonahrávky jsou pak vybraní uchazeči přizváni k živému konkurzu, kde je již            

pro každý nástroj repertoár specifikován. 

Konkurz je otevřen hudebním nástrojům housle, viola, violoncello,        

kontrabas, flétna, hoboj, klarinet, fagot, lesní roh, trubka, pozoun, basový          

pozoun, tuba, harfa, klavír, tympány a perkuse, které zahrnují marimbu, xylofon,           

zvonkohru, velký buben, malý buben, činely, tamburína, triangl a tympány.  
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V případě, že se jedná o uchazeče s jinou státní příslušností než je USA, je               

zapotřebí předložit kopii cestovního pasu obsahující datum a místo narození a           

občanství. Je zapotřebí také doložit jeden z následujících dokumentů:  

- potřebný formulář I-20 ze školy, kde uchazeč studuje  

- karta trvalého pobytu - tzv. zelená karta 

- povolení k zaměstnání v USA 

- pracovní vízum na požadovanou délku studia 

Živé konkurzy probíhají během února a března v amerických městech jako           

je Chicago, Miami, Los Angeles, Houston a New York.  

 

          Finanční zátěž  

Při podání přihlášky je zapotřebí zaplatit poplatek v rozmezí od 75 a 175             

dolary. Výše poplatku je určena podle data zaplacení, kdy platí pravidlo: čím            

později uchazeč poplatek zaplatí, tím je vyšší. Pohybujeme se tedy v rozmezí            

zhruba od 1800-4500 Kč.  

V případě, že je uchazeč úspěšný, je mu po celou sezónu vypláceno            

stipendium ve výši 500 dolarů týdně, což v přepočtu činí zhruba 12 tisíc Kč              

týdně.  

 

Ostatní  

Je zapotřebí mít dokončené minimálně bakalářské studium.  

 

3.5.3. Úspěšnost 

K přesným údajům NWS se nepodařilo autorce této práce dostat. Nicméně           

sám orchestr zveřejňuje průměrný počet přijatých přihlášek a průměrný počet          

přijatých uchazečů, kdy bylo zjištěno, že každý rok se do orchestru přihlásí okolo             
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1000 uchazečů a z nich je vybráno mezi 30 až 35 uchazeči. Roční úspěšnost              

přijetí do NWS se tak pohybuje okolo 3-4 %.  

 

3.6 Pacific Music Festival Orchestra 

3.6.1. O orchestru 

Pacific Music Festival Orchestra působí pod stejnojmenným festivalem        

Pacific Music Festival (dále jen PMF). Ten byl založen roku 1990 v japonském             

městě Sapporo světově uznávaným dirigentem a skladatelem Leonardem        

Bernsteinem.  

Jedná se o mezinárodní festival, který každoročně poskytuje vzdělávání         

v orchestrální hře přibližně 100 talentovaným mladým hudebníkům z celého          

světa. Tímto jsou naplňovány a zachovány základní Bernsteinovy ideje, vize a           

poslání, tedy mluvit jedním společným jazykem, hudbou, a prohlubovat         

vzájemné mezinárodní porozumění. Členové orchestru a zároveň i akademie         

festivalu tak tvoří jeden z nejvýznamnějších mládežnických orchestrů v Asii. Za           

celé své působení festival hostil přes 3600 hudebních talentů ze 77 zemí světa.  

Každý rok orchestr působí pod vedením světově známého dirigenta.         

Programovým ředitelem festivalu a šéfdirigentem orchestru pro rok 2020 je          

světoznámý ruský dirigent Valery Gergiev. V minulých letech se postu          

šéfdirigenta ujalo mnoho dalších výrazných světových dirigentů jako Michael         

Tilson Thomas, Christoph Eschenbach, Riccardo Muti, Marin Alsop, Charles Dutoit          

a mnoho dalších.  

Festival je také úzce spojen s dalšími významnými festivaly, které nabízejí           

orchestrální vzdělávání mladým talentovaným hudebníkům, jako je Tanglewood        

Music Center, který působí v USA a německý Schleswig-Holstein Musik Festival,           

kterými se tato práce též zabývá. Všechny tyto festivaly spojuje jméno Leonard            

Bernstein.  
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3.6.2. Podmínky přijetí 

 

Časová náročnost 

Pacific Music Festival Orchestra působí vždy jeden měsíc v létě. Pro rok            

2020 bylo vymezeno období od 6. července do 4. srpna 2020, tedy se jedná o               

třicetidenní program orchestrální hry.  

 

Věková hranice 

Uchazeč musí splňovat věkovou hranici od 18 do 29 let, kdy požadovaného            

věku musí být dosaženo k 1.1. daného ročníku festivalu, kterého se chce uchazeč             

zúčastnit.  

 

Přihláška, konkurz 

Konkurz probíhá jednokolově, kdy uchazeč s přihláškou musí zaslat video          

nahrávky požadovaného repertoáru, který je vypsán společně s výzvou daného          

ročníku. Pro rok 2020 se tak přihlášky mohly zasílat do 16. ledna 2020 do 12:00               

japonského času.  

Video konkurz je otevřen hudebním nástrojům jako je housle, viola,          

violoncello, kontrabas, flétna, pikola, hoboj, anglický roh, klarinet, es klarinet,          

bass klarinet, fagot, lesní roh, trubka, pozoun, basový pozoun, tuba, tympány a            

perkuse.  

 

Finanční zátěž 

Poplatek za přihlášku je ve výši 30. dolarů, což v roce 2020 činí zhruba              

750 Kč. Vybraným uchazečům jsou následně hrazeny cestovní náklady a pro           

každého účastníka je během celého trvání programu zařízeno ubytování a strava.           

Přijatý student si musí uhradit náklady spojené s cestovním pojištěním,          
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s japonským vízem, cestu v rámci japonských lokálních letišť a veškeré ostatní            

osobní náklady.  

 

Ostatní 

Uchazeč může pocházet z jakéhokoliv státu světa.  

 

3.6.3. Úspěšnost 

Na základě komunikace s Nickem Akresem, manažerem PMFO, byla         

zjištěna data mezi lety 2015-2020, a to počet celkových přihlášek v jednotlivých            

letech a přesný počet přihlášek z ČR. Dále pak bylo zjištěno, kolik uchazečů bylo              

přijato a kolik z nich bylo studentů z ČR.  

 

Pacific Music Festival Orchestra 

 
Počet 
přihlášek Úspěšní uchazeči  Úspěšní uchazeči z ČR Počet přihlášek z ČR 

2015 913 78 0 1 

2016 947 90 1 4 

2017 1107 90 0 5 

2018 1165 99 0 1 

2019 1287 96 0 3 

2020 1212 71 0 4 

Celkem 6631 524 1 18 

Tabulka č. 2 - Úspěšnost mezi uchazeči PMFO 

Mezi lety 2015-2020 bylo přijato celkem 6 631 přihlášek a z toho bylo 524              

úspěšných uchazečů. Pokud bychom měli vypočítat procentuální úspěšnost za         

posledních pět let, zjistíme, že úspěšných bylo 7,9 % ze všech uchazečů, kdy             

pouze jeden uchazeč z ČR byl úspěšný. Pokud bychom měli spočítat procentuální            

úspěšnost z pohledu ČR, zjistíme, že úspěšnost je pouhých 0,02 % za posledních             

5 let.  
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Pokud bychom se chtěli zaměřit na zájem studentů z ČR v poměru k počtu              

všech zaslaných přihlášek za posledních 5 let, zjistíme, že zájem o přijetí do             

PMFO mělo 0,27 % studentů z ČR.  

V neposlední řadě bylo také zjištěno, že od roku 1990 se stalo 9 studentů              

z ČR členy PMFO. V roce 2016 se stala členkou PMFO houslistka Kateřina             

Jelínková, se kterou se autorka této práce spojila a na závěr této práce             

zprostředkovává, díky rozhovoru, osobní zkušenost Kateřiny Jelínkové s PMFO.  

 

3.7 Schleswig-Holstein Festival Orchestra  

3.7.1. O orchestru 

Schleswig-Holstein Festival Orchestra (dále jen SHFO) byl založen roku         

1987 v německé oblasti Šlesvicka-Holštýnska ve městě Lübeck v rámci          

hudebního festivalu Schleswig-Holstein Festival, který byl založen o rok dříve, a           

to v roce 1986.  

Orchestr byl, stejně tak jako Pacific Music Festival Orchestra, iniciativou          

Leonarda Bernsteina, a od svého počátku umožňuje orchestrální vzdělání         

talentovaným mladým hudebníkům z celého světa. 

Každoročně se do programu přihlásí okolo 1500 studentů, ze kterých je           

vybráno zhruba 120 nejtalentovanějších, kteří se během festivalu vzdělávají  

v rámci akademie pod vedením hudebníků ze světových orchestrů a společně se            

zdokonalují především v orchestrální hře.  

SHFO koncertuje nejen v Německu, ale pravidelně se vydává na koncertní           

turné po Evropě, Severní a Jižní Americe či Asii.  

Orchestr hrál pod vedením mnoha významných dirigentů jako je Valery          

Gergiev, Semyon Bychkov, Christoph von Dohnányi, Kent Nagano, Iván Fischer či           

Thomas Hengelbrock a doprovázel výrazné sólisty klasické hudby: Lang Lang,          

Anne-Sophie Mutter, Waltraud Meier, Midori, Tabea Zimmermann, Yuri Bashmet,         
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Matthias Goerne, Thomas Hampson, Steven Isserlis, Yo-Yo Ma, Vadim Repin und           

Frank Peter Zimmermann. 

Od roku 2004 je šéfdirigentem a uměleckým vedoucím orchestru dirigent           

a klavírista Christoph Eschenbach. 

 

3.7.2 Podmínky přijetí 

 

Časová náročnost 

Vzdělávací program SHFO probíhá po dobu dvou měsíců od června do           

srpna. Pro rok 2020 je termín naplánován od 28. 6. do 18. 8., kdy se jedná o 52                  

dní, které si musí přijatý uchazeč vyhradit pro absolvování tohoto programu.  

 

Věková hranice 

Uchazeč musí splňovat horní věkovou hranici, která je stanovena do 26           

let. Spodní hranice není nijak specifikována.  

 

Přihláška, konkurz 

Poslední termín pro podání přihlášky pro ročník 2020 byl 1. 12. 2019.            

Obdobně je tomu tak každý rok. Následně jsou uchazeči přizváni k živým            

konkurzům, které probíhají po celém světě od ledna do března ve městech            

Amsterdam, Basilej, Peking, Berlin, Bloomington, Boston, Buenos Aire, Kolín nad          

Rýnem, Kodaň, Frankfurt, Hannover, Houston, Londýn, Los Angeles, Madrid,         

Miláno, Mnichov, New York, Paříž, Santiago de Chile, Sao Paulo, Seoul, Taipei, Tel             

Aviv, Tokyo, Toronto, Vídeň, Zaragoza a Curych.  

50 



 

Každé město má specifikováno, jaké nástrojové skupiny se mohou         

konkurzu zúčastnit. Nástrojové skupiny jsou tak rozděleny na smyčce, dechy, bicí           

nástroje, piano a harfu.  

Konkrétně se může do programu hlásit student, který ovládá hru na           

housle, violu, violoncello, kontrabas, flétnu (s povinností pikoly), hoboj, klarinet          

(Es klarinet, basklarinet), fagot, kontrafagot, saxofon, lesní roh (vyšší a nižší;           

podle partů), trubka, pozoun, basový pozoun, tuba, perkuse (tympány, malý          

buben, xylofon, zvonkohra), harfa, piáno a celesta.  

 

Finanční zátěž 

Při podání přihlášky je nutné zaplatit poplatek. Jeho výše se liší podle            

občanství uchazeče. V případě, že se uchazeč hlásí ze zemí Asie, Evropy a             

Spojených států Amerických, jeho výše je 50 eur, tedy zhruba 1400 Kč.            

Uchazeči, kteří jsou občany Jižní Ameriky, platí poplatek ve výši 15 eur, to je              

něco málo přes 400 Kč.  

V případě přijetí je studentovi poskytnut grant, který pokrývá cestovní          

náklady, ubytování, stravu a školné s tím, že cestovní náklady se proplácí            

z místa, kde vybraný uchazeč studuje.  

 

Ostatní 

Po uchazeči není požadováno minimální hudební vzdělání. Úspěšný        

uchazeč se může přihlásit ke konkurzu vícekrát, členem SHFO může být však            

pouze jen třikrát. Ke konkurzu se může přihlásit kdokoliv z jakékoliv země.  
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3.7.3. Úspěšnost  

Od SHFO se nepodařilo získat konkrétní statistiky pro vypočítání         

úspěšnosti uchazečů, stejně tak ve svých výročních zprávách neuvádí konkrétní          

seznam členů SHFO, ze kterého by se dal odvodit přesný počet přijatých            

uchazečů z jednotlivých let. Sami ale na svém webu uvádějí, že každý rok             

z přijatých cca 2000 přihlášek je vybráno okolo 120 uchazečů. Pokud bychom se             

měli zaměřit na obecnou úspěšnost mezi studenty, zjistíme, že přibližně 7,06 %            

uchazečů je úspěšných.  

 

3.8 Tanglewood Music Centre Orchestra  

3.8.1. O orchestru 

Tanglewood Music Center Orchestra (dále jen TMCO) je jeden z programů           

letní akademie Tanglewood Music Centre (dále jen TMC), která byla založena v            

roce 1940 americkým dirigentem ruského původu, Sergejem Alexandrovičem        

Kusevickým. Ten byl v letech 1924-1949 uměleckým ředitelem symfonického         

orchestru Boston Symphony Orchestra, pod kterým Tanglewood Music Centre         

působí. Sídlo akademie se nachází ve městě Lenox státu Massachusetts v USA a             

probíhá každé léto.  

TMCO působí nejen pod vedením stávajícího uměleckého ředitele Boston         

Symphony Orchestra, Andrisem Nelsonsem, ale zve si ke spolupráci světoznámé          

dirigenty a sólisty. Orchestr hrál pod taktovkou Leonarda Bernsteina, Roberta          

Spano, Eleazar de Carvalho, Seiji Ozawa, Lorina Maazela, Claudia Abbada,          

Michael Tilsona Thomase, Davida Zinmana, Zubina Mehty a mnoha dalších.  

Samotná akademie nabízí široký program vzdělávání pod vedením členů         

Boston Symphony Orchestra. Zásadní vliv na akademii měl i samotný Leonard           

Bernstein, který v TMC studoval pod vedením jeho zakladatele, Sergeje          
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Kusevického, a později vedl třídu dirigování a stal se v roce 1970 hlavním             

poradcem pro směřování akademie. Jak sám prohlásil: 

„Tanglewood není škola, ve smyslu v jakém ji známe. Nenabízí kurzy,           

tituly, kredity. Žádný ze studentů se nesnaží o jejich získání. Cíle jsou mnohem             

vyšší. Tanglewood je hudební vesmír, kde jsou mladí hudebníci vystaveni          

samotné gravitaci, magnetickým polím, elektrickým impulzům, rozmanité       

atmosféře a měnící se topografii. To, co následuje po tom, když to všechno             

skončí, není zpráva, že ten jeden může hrát rychleji než druhý. V co Tanglewood              

doufá, a po čem Koussevitzki toužil, je, že student z tohoto vesmíru dokáže vzít              

vlastní pravdivou koncepci své oběžné dráhy, kdy jeho planeta získává svůj           

směr, ale zároveň funguje ve vztahu k ostatním planetám, které perfektně           

fungují v rámci obrovského vesmíru.”  
9

Podle studie, kterou vypracoval Boston Symphony Orchestra, bylo zjištěno,         

že téměř 20 % muzikantů z amerických orchestrů a téměř 25 % vedoucích             

nástrojových sekcí prošlo v minulosti TMC.  

 

3.8.2. Podmínky přijetí 

 

Časová náročnost 

Vzdělávací program hudebního festivalu TMC probíhá každý rok od června          

do srpna. V roce 2020 se koná od 18. 6. do 17. 8. Účastník si tak musí vyhradit                  

zhruba 61 dní. Každý ročník se může nepatrně lišit svým datem.  

 

  

9
 Tanglewood Music Center. Boston Symphony Orchestra [online]. [cit. 

2020-02-25]. Dostupné z: 

https://www.bso.org/brands/tanglewood-music-center/about-the-tmc/history.as

px; překlad autorky práce 
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Věková hranice 

Horní věková hranice pro hudební nástroje není nijak specifikována. Stejně          

tak tomu je u minimální věkové hranice. Je ale potřeba mít minimálně            

středoškolské vzdělání. Průměrný věk přijatých studentů se pohybuje okolo 20          

let.  

 

Přihláška, konkurz 

Uchazeč o místo v TMC si může vybrat, zda se chce osobně zúčastnit             

konkurzu, nebo chce být vybrán na základě videonahrávky, která se přikládá k            

přihlášce. Pokud si uchazeč vybral v roce 2020 možnost, kdy zasílá pouze            

videonahrávku, deadline pro podání přihlášky byl 3. únor 2020. Pokud měl           

uchazeč zájem o živý konkurz, přihlášku bylo v roce 2020 nutné zaslat do 24.              

ledna 2020. Výběr uchazečů pro rok 2020 pak probíhal během ledna a února             

2020. Pro přijetí je také nutné mít platné vízum do USA.  

Živé konkurzy probíhají pouze v amerických městech jako je Chicago,          

Cleveland, Bloomington, Miami, Houston, Los Angeles, Philadelphie, New York a          

Boston.  

Konkurzy jsou otevřené pro hudební nástroje housle, viola, violoncello,         

kontrabas, flétna, hoboj, klarinet, basklarinet, fagot, lesní roh, trubka, tenorový          

pozoun, basový pozoun, tuba, harfa a bicí nástroje (tympány, xylofon, zvony,           

malý buben). 

 

Finanční zátěž 

Za přihlášku je nutné zaplatit 75 dolarů, což znamená zhruba něco málo            

přes 2 000 Kč. Všichni, kteří jsou vybráni a programu se účastní poprvé, musí              

zaplatit registrační poplatek 250 dolarů, to je dalších více než 6 000 Kč. Pokud je               
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někdo z přijatých uchazečů přijat vícekrát, registrační poplatek je snížen na 200            

dolarů tedy na necelých 5 tisíc Kč.  

Školné, ubytování a polopenzi pokrývá TMC. Přijatý účastník si hradí          

náklady spojené s cestou, většinu obědů a osobní potřeby. Organizátoři          

doporučují počítat s 1000 dolarů na celý pobyt pro svou potřebu, to je zhruba  

25 000 Kč.  

 

Ostatní 

Do orchestru se může přihlásit kdokoliv z celého světa.  

 

3.8.3. Úspěšnost 

TMC, podobně jako SHFO, nezveřejňuje ani aktuální seznamy přijatých         

uchazečů a autorce této práce se nepodařilo spojit se přímo s organizátory TMC.             

Mají však uvedeno, že každý rok přijmou okolo 1500 přihlášek a z toho vyberou              

126 uchazečů. Mohli bychom tak vypočítat, že přibližná úspěšnost mezi uchazeči           

se pohybuje okolo 8,4 %.  

 

3.9 Verbier Festival Orchestra 

3.9.1. O orchestru 

Verbier Festival Orchestra (dále jen VFO) je jeden ze studijních programů           

pro mladé talentované hudebníky z celého světa, který působí v rámci           

švýcarského mezinárodního festivau Verbier Festival. Festival probíhá od roku         

1994 každé léto a nachází se v alpském městě Verbier.  

Samotný orchestr vznikl o tři roky později v roce 2000 s hlavní myšlenkou             

spojovat nejtalentovanější mladé hudebníky z celého světa s renomovanými         

dirigenty a sólisty světové úrovně.  
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Každý rok je tak umožněno okolo 100 vybraným hudebníkům vzdělávat se           

v orchestrální hře nejen díky zkouškám a koncertům velkých symfonických děl           

pod vedením světově uznávaných dirigentů, ale také absolvovat čtrnáctidenní         

intenzivní coaching pod vedením členů orchestru Metropolitní opery v New Yorku.  

Festival také nabízí vzdělávací program pro sólovou hru v rámci Verbier           

Academy a od roku 2013 pod festivalem působí Verbier Festival Junior Orchestra,            

který nabízí vzdělávání v orchestrální hře hudebníkům od 15 do 18 let.  

Uměleckým vedoucím VFO se od roku 2018 stal Valery Gergiev. Orchestr           

pravidelně účinkuje pod vedením předních světových dirigentů jako je         

Gianandrea Noseda, Antonio Pappano, Christoph Eschenbach, Sir Simon Rattle,         

Daniel Harding, Charles Dutoit a mnoho dalších. Orchestr také pravidelně          

doprovází významné sólisty jako je Mischa Maisky, Leonidas Kavakos, Gautier          

Capucon, Yuja Wang, Pinchas Zukerman, Mikhail Pletnev, Joshua Bell, Janine          

Jansen, Evgenij Kissin, Daniil Trianov a mnoho dalších.  

Zakladatelem a ředitelem festivalu je Martin Engstroem, který se stal v           

roce 2018 spoluzakladatelem hudebního festivalu Tsinandali Festival v Gruzii a          

dnes působí jako umělecký vedoucí. Od roku 2019 festival organizuje Pan           

Caucasian Youth Orchestr, který je rovněž zařazen do vybraných orchestrů této           

práce. Je nutné zmínit, že Martin Engstroem vystudoval hudební vědu na           

univerzitě v Moskvě, posléze se stal partnerem umělecké agentury Opéra et           

Concert v Paříži, kde blízce spolupracoval s Herbertem von Karajanem a od roku             

1999 do roku 2003 byl viceprezidentem Artists and Repertoire ve společnosti           

Deutsche Grammophon.  
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3.9.2. Podmínky přijetí 

 

Časová náročnost 

VFO probíhá vždy od července do začátku srpna, kdy pro rok 2020 byl             

plánovaný příjezd přijatých hudebníků 30. 6. a odjezd 4. 8. 2020. Uchazeč si tak              

musí vyhradit přibližně 36 dní. Každý ročník se může nepatrně lišit v řádu             

jednotek dnů.  

 

Věková hranice 

Horní hranice je stanovena na 28 let a spodní hranice na 18 let. Přijatému              

hudebníkovi nesmí být méně než 18 let či více jak 28 let při příjezdu na festival,                

tedy pro rok 2020 k 30. 6. 2020.  

 

Přihláška, konkurz 

Uchazeč o místo ve VFO si může vybrat typ konkurzu, a to buď zaslat              

videonahrávku společně s přihláškou (v roce 2020 do 27. ledna) či se může             

přihlásit k živému konkurzu v jednom z vybraných měst, který VFO pro konkurz             

nabízí (v roce 2020 do 15. února). Organizátory je však doporučeno, aby se             

uchazeč účastnil živého konkurzu. Výjimku však mají kontrabasisté a perkusisté,          

kteří se přihlašují pouze prostřednictvím video konkurzu. V případě         

videonahrávky je nutné postupovat přesně podle pokynů zadavatele, tedy VFO. 

Samotné živé konkurzy probíhají v lednu a v únoru, a to v Berlíně, Kolíně              

nad Rýnem, Ženevě, Londýně, Los Angeles, Montrealu, Moskvě, New Yorku,          

Paříži, Philadelphii, Petrohradě a Curychu.  

Přihlášky jsou otevřeny pro hudebníky hrající na housle, violu, violoncello,          

kontrabas, flétnu, hoboj, klarinet, fagot, lesní roh, trubku, tenor pozoun, basový           

pozoun, tubu a perkuse. Může být taky otevřena výzva pro harfu a klavír.  
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V rámci konkurzu je také specifikováno ladění hudebního nástroje, které je           

nastaveno na a1 442 Hz. 

 

Finanční zátěž 

Přihláška je zpoplatněná a to v rámci třech kategorií. Pokud budeme brát            

jako příklad VFO sezónu v roce 2020 tak ti, kteří poslali přihlášky do 15. 12.               

2019, museli zaplatit poplatek ve výši 85 dolarů - tedy částka, která činí přes  

2 100 Kč. Tento poplatek se vztahuje na obě možné varianty konkurzu. Ti, co si               

zvolili možnost video konkurzu a přihlášku poslali po 15. 12. 2019, museli            

zaplatit poplatek 95 dolarů, tedy o zhruba 300 Kč více.  

Festival všem úspěšným uchazečům pokrývá cestovní náklady, ubytování,        

obědy a večeře.  

 

Ostatní 

Do VFO se může přihlásit jakýkoliv hudebník z jakéhokoliv země světa.           

Přijatí hudebníci mohou být do VFO přizváni ještě dvakrát, aniž by se museli             

znovu hlásit ke konkurzu. Musí ale splnit stanovený věkový limit. 

Verbier Festival také umožňuje členům VFO zkusit konkurz do         

symfonického orchestru Budapest Festival Orchestra, který působí v Maďarsku,         

nebo do New World Symphony Orchestra, který je v této práci též zkoumán.  

Za poslední 4 roky se přihlásili uchazeči ze zemí jako je Brazílie,            

Bulharsko, Čína, Dánsko, Francie, Gruzie,Israel, Irsko, Itálie, Japonsko, Jižní         

Korea, Kanada, Maďarsko, Malajsie, Německo, Nizozemsko, Nový Zéland,        

Norsko, Polsko, Portugalsko, Rusko, Španělsko, Švýcarsko, Taiwan, Thajsko,        

Turecko, Ukrajina, USA a Venezuela. 
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3.9.3. Úspěšnost  

U VFO se podařilo získat různá data od roku 2000 do roku 2019, kdy bylo               

zjištěno, že bylo přijato 1639 mladých hudebníků z celého světa, z toho pouze 7              

studentů z ČR. Pokud bychom spočítali úspěšnost českých uchazečů  

v poměru s ostatními, zjistíme, že se úspěšnost pohybuje okolo 0,43 %.  

Dále bylo zjištěno, že v letech 2017-2019 VFO přijalo 4204 přihlášek.           

Přijatých hudebníků v těchto letech bylo 393. Zdálo by se, že pak            

pravděpodobnost úspěchu na konkurzu z celkově přijatých přihlášek se pohybuje          

na 9,35 %, což je mylné. VFO je jediný orchestr, který vybírá své členy i mezi                

přijatými uchazeči již z minulých let, pokud splňují věkový limit. Každého           

přijatého uchazeče mohou takto pozvat celkem třikrát. Z těchto důvodů je           

úspěšnost uchazečů mnohem nižší, kdy každý rok od roku 2017 více jak polovina             

hudebníků byla přizvána již z dřívějších let. Tedy procento úspěšnosti je min.            

okolo 6 %. Zároveň je ale nutné zmínit, že když je člověk jednou přijat, je více                

jak 50% šance, že bude opět přizván k dalšímu roku své participace.  

V neposlední řadě bylo zjištěno, že mezi lety 2017-2019 se přihlásila do            

konkurzu pouze jedna studentka z ČR. Pokud bychom měli spočítat zájem           

českých studentů v poměru s ostatními zeměmi, jednalo by se zhruba o 0,02 %              

ze všech přijatých přihlášek.  

 

3.10 Další mezinárodní mládežnické orchestry  

V této kapitole jsou představeny další mezinárodní mládežnické orchestry,         

které by splňovaly kritéria výběru této práce, avšak nejsou určeny pro studenty            

z ČR.  

 

59 



 

3.10.1 Baltic Sea Philharmonic 

Baltic Sea Philharmonic byl založen roku 2008 dirigentem Kristjanem         

Järvim, který byl mimo jiné označen deníkem Reuters za „nejzábavnějšího a           

nejinovativnějšího dirigenta na poli klasické hudby,” a ředitelem hudebního         
10

festivalu Usedom Music Festival, Thomasem Hummelem s myšlenkou spojit         

nejtalentovanější mladé muzikanty pocházející ze zemí kolem Baltského moře.  

Dnes Baltic Sea Philharmonic spojuje talentované mladé hudebníky        

z Dánska, Estonska, Finska, Německa, Litvy, Lotyšska, Norska, Polska, Ruska a           

Švédska. Vydal se na mnoho turné a koncertoval na prestižních evropských           

pódiích a festivalech jako je White Nights Music Festival in St. Petersburg, the             

Bonn Beethovenfest, the Rheingau Music Festival and the Merano Music Festival.           

Spolupracoval se sólisty jako je Julia Fischer, Valentina Lisitsa, Jonas Kaufmann a            

mnoho dalších. V roce 2015 byl orchestr oceněn prestižní cenou European           

Culture Prize, kterou vyhlašuje nadace European Culture Foundation v kategorii          

„Pro Europe”. 

Orchestr kromě klasických koncertů zařazuje netradičně pojaté koncerty,        

kdy orchestr hraje celý koncert zpaměti s přesahem do více hudebních žánrů a je              

dotvářen zvukovými, vizuálními a světelnými efekty.  

 

3.10.2. I, Culture Orchestra 

Orchestr I, Culture Orchestra byl iniciativou polské národní instituce Adam          

Mickiewicz Institute v roce 2011, která má za cíl vytvářet a komunikovat kulturní             

rozměr polského národa díky aktivním projektům, které jsou založeny na          

mezinárodní výměně a spolupráci. I, Culture Orchestra se tak stal jedním  

10
 RODDY, Michael. Handel with saxophone is music to conductor Jarvi's 

ears. The Reuters [online]. 24. června 2014 [cit. 2020-02-02]. Dostupné z: 

https://www.reuters.com/article/us-music-jarvi/handel-with-saxophone-is-music

-to-conductor-jarvis-ears-idUSKBN0F10SW20140626 
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z hlavních projektů organizace. 

Orchestr vznikl díky myšlence spojovat mladé talentované hudebníky 

z Arménie, Ázerbájdžánu, Běloruska, Gruzie, Moldávie, Polska a Ukrajiny a           

umožnit tak spojení mnoha národů s cílem vybudování mostů napříč kulturními a            

politickými rozdíly. 

Orchestr působí pod vedením ředitele Sira Nevilla Marrinera a dirigenta          

Pawla Kotla. Za své působení orchestr koncertoval v hlavních sálech Evropy jako            

je Berlínská filharmonie, Royal Conservatory v Bruselu, Royal Festival Hall v           

Londýně či v Teatro Real v Madridu. Spolupracuje s dirigentem Kirillem           

Karabitsem a sólisty jako je Nemanja Radulović, Julian Rachlin, Truls Mørk, Lisa            

Batiashvili, Alice Sara Ott, Kathie Batiashvili, Arabella Steinbacher a mnoho          

dalších. 

Během působení orchestrem prošlo přes 600 hudebníků a vystoupil na           

hudebních festivalech ve Velké Británii, Německu, Belgii, Španělsku, Francii,         

Švédsku, Islandu, Dánsku, Lotyšsku, Bělorusku, Gruzii, Moldávii a Ukrajině.  

 

3.10.3. Orchestra of the Americas 

Orchestra of the Americas je symfonický mezinárodní mládežnický        

orchestr, který spojuje talentované mladé hudebníky od 18 do 30 let z více než              

25 zemí západní polokoule, tedy ze zemí Jižní, Střední a Severní Ameriky.            

Posláním orchestru je rozvíjet nejnadanější mladé hudebníky a rozšířit jejich          

orchestrální hru na vyšší úroveň. Každý rok orchestr přijme více jak 5 000             

přihlášek a z toho vybere 80 nejtalentovanějších hudebníků. Všem úspěšným          

uchazečům pak nabízí plné stipendium, které přijatým uchazečům pokrývá         

veškeré náklady spojené s účastí.  

Za své působení orchestr koncertoval na předních pódiích jako je Oriental           

Arts Center v Šanghaji, Saint Peter's Basilica ve Vatikánu, Symphony Center v            
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Chicagu, Teatro Teresa Carreño v Caracas, ElbPhilharmonie v Hamburku,         

Kennedy Center ve Washingtonu DC, Koerner Hall v Torontu, v Carnegie Hall v             

New York a mnoha dalších koncertních sálech od Guatemaly, Brazílie přes           

Ukrajinu po Čínu a Patagonii. Vystoupil s předními světovými umělci jako je            

Yo-Yo Ma, Valery Gergiev, Plácido Domingo, Philip Glass, Gustavo Dudamel, Lorin           

Maazel, Gil Shaham, Joshua Bell, Vadim Repin, Gautier Capuçon a mnoha           

dalšími.  

Koncertní sezóna orchestru probíhá vždy během července a srpna.  

 

3.10.4. Mediterranean Youth Orchestra 
Mládežnický mezinárodní orchestr Mediterranean Youth Orchestra byl       

založen v roce 1984 díky iniciativě jihovýchodního regionu Francie, Sud          

Provence-Alpes-Côte d'Azur, a francouzského ministra kultury s myšlenkou spojit         

mladé talentované hudebníky z přibližně 20 zemí kolem Středozemního moře. Od           

roku 2014 se orchestr stal součástí hudebního festivalu d'Aix.  

Od založení orchestrem prošlo více jak 2700 mladých hudebníků z Albánie,           

Algérie, Chorvatska, Egyptu, Řecka, Itálie, Libanonu, Malty, Maroka, Portugalska,         

Slovinska, Tuniska, Turecka, Francie, Španělska, Palestiny, Kypru a z dalších          

zemí.  

Orchestr spolupracuje s předními hudebníky z celého světa a pravidelně          

s výukou přijíždějí pomáhat hudebníci ze symfonického orchestru London         

Symphony Orchestra včetně uznávaného dirigenta Simona Rattla. 

 

3.10.5 Pan Caucasian Youth Orchestra 

Pan Caucasian Youth Orchestra je novým mezinárodním mládežnickým        

orchestrem, který vznikl společně s hudebním festivalem Tsinandali Festival v          

Gruzii v roce 2019 ve městě Tsinandali.  
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Hlavním cílem festivalu je vytvořit mezinárodní festival, kde se budou          

potkávat světoznámí umělci z oblasti klasické hudby a nabídnout vzdělání  

v orchestrální hře nadějným mladým hudebníkům z Gruzie, Arménie,         

Ázerbájdžánu, Kazachstánu, Turecka a Ukrajiny.  

Šéfdirigentem Pan Caucasian Youth Orchestra je významný italský dirigent         

Gianandrea Noseda, který společně se spoluzakladateli stál u vzniku festivalu a           

celé jeho koncepce.  

Festival nabízí vybraným talentovaným hudebníkům pětitýdenní vzdělávací       

program, který umožňuje nejen orchestrální zkušenost pod vedením dirigentů         

světového formátu, ale také intenzivní rozvoj svých dovedností díky lekcím s           

hudebníky předních symfonických orchestrů z celého světa.  

Orchestr v minulém roce doprovodil sólisty Andráse Schiffa, Lizi Ramishvili,          

Mischu Maiského, Denise Kozhukhina,  Yujau Wang a mnoho dalších. 

Tsinandali Festival i Pan Caucasian Youth Orchestra se inspiroval modelem          

hudebního festivalu Verbier Festival, jehož ředitel, Martin Engstroem, je i          

spoluzakladatelem a uměleckým vedoucím gruzínského hudebního festivalu       

Tsinandali Festival.  

 

3.10.6. West-Eastern Divan Orchestra 

Od roku 1999 působí mládežnický orchestr West-Eastern Divan Orchestra         

na mezinárodním poli klasické hudby. Byl založen klavíristou a dirigentem          

Danielem Barenboimem a jeho přítelem, profesorem literatury       

americko-palestinského původu, Edwardem W. Saidem. Orchestr vznikl       

z přesvědčení zakladatelů, že neexistuje vojenské řešení mezi Izraelem a          

ostatními arabskými zeměmi, a že osudy Palestinců a Izraelců jsou nerozlučně           

spjaty. Orchestr tak má dokazovat, že hudbou lze překonávat bariéry, a že jsme             

si všichni rovni bez ohledu na to, z jaké země pocházíme. 
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Jak sám Barenboim uvádí v rozhovoru pro britský magazín The Guardian: 

„Nemůžete orchestrem docílit mír, ale můžete skrze orchestr vytvořit podmínky          

pro porozumění a probudit v každém jedinci zvědavost, která vede k naslouchání            

příběhu toho druhého.”  
11

Orchestr tak spojuje nejtalentovanější mladé hudebníky z Izraele,        

Palestiny, Egyptu, Íránu, Jordánska, Libanonu, Sýrie, Turecka a Španělska.         

Pravidelně vystupuje na světových pódiích a festivalech jako je newyorská          

Carnegie Hall, opakovaně je zván na londýnský hudební festival BBC Proms, na            

Lucerne Festival, na festival v Salzburgu a na mnoha dalších.  

West-Eastern Divan Orchestra doprovázel mnoho světových umělců jako        

je Martha Argerichová, Kian Soltani, Anna-Sophie Mutter, Anja Harteros,         

Waltraud Meier a mnoho dalších.  

 

 

 

11
 VULLIAMY, Ed. Bridging the gap, part two. The Guardian [online]. 13. 

července 2008 [cit. 2020-04-01]. Dostupné z: 

https://www.theguardian.com/music/2008/jul/13/classicalmusicandopera.culture 
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4. Srovnání vybraných orchestrů 

V této kapitole jsou porovnávána získaná data o zkoumaných orchestrech          

této práce, která byla získána na základě informací zveřejněných na webových           

stránkách orchestrů a na základě emailové komunikace s organizátory. V první           

části se kapitola zabývá historickým kontextem, kdy porovnává důležitost a vliv           

zakládajících členů jednotlivých orchestrů na jejich prestiž. Dále pak analyzuje          

jednotlivé okruhy, které byly popsány u každého zkoumaného orchestru. Jedná          

se o porovnání časové zátěže na uchazeče, náročnost konkurzů jednotlivých          

orchestrů, finanční zátěž na účastníka a porovnává úspěšnost hudebníků. 

 

4.1 Historický kontext, zakladatelé 

Aby tyto významné orchestry mohly vzniknout, jsou založeny buď         

významnými umělci klasické hudby, hudebními festivaly nebo jsou od začátku          

podporovány vlivnými lidmi (podnikatelé, politici aj.).  

Výrazný zakladatel či spoluzakladatel byl světoznámý skladatel Claudio        

Abbado, který stál u vzniku nejen EUYO, ale byl hlavním zakladatelem GMJO.            

Oba dva orchestry byly založeny na pozadí politických zájmů, kdy EUYO mělo a             

dodnes má šířit společné evropské hodnoty a je podporován od začátku svého            

působení Evropským parlamentem i Evropskou komisí. Původní myšlenka vzniku         

GMJO bylo propojení studentů z Rakouska společně se studenty zemí Sovětského           

svazu, v té době se jednalo o vlivný politický kontext.  

Dalším významným dirigentem, který měl vliv na vznik mezinárodních         

mládežnických orchestrů, byl Leonard Bernstein, který byl jeden ze zakladatelů          

PMF a jeho orchestru Pacific Music Festival Orchestra. Stejně tak stál u zrodu             

dalšího ze zkoumaných orchestrů Schleswig-Holstein Festival Orchestra a podílel         

se na směrování hudebního festivalu Tanglewood Music Festival Center, který se           
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též věnuje vzdělávání orchestrální hře. U vzniku Tanglewood Music Center však           

stál významný dirigent, tehdy umělecký vedoucí symfonického orchestru Boston         

Symphony Orchestra, Sergej Alexandrovič Kusevickij.  

Michael Tilson Thomas je dalším významný dirigentem, který založil         

společně s dvěma filantropy - podnikateli New World Symphony a není to jediný             

zkoumaný orchestr, který vznikl díky podpoře významných podnikatelů. Tato         

skutečnost se objevila i u hudebního festivalu Aspen Music Festival and School, u             

jehož vzniku stála manželská dvojice podnikatelů - Waltera a Elizabeth Paepcke.  

Jedinou výjimkou ze zkoumaných orchestrů je však Verbier Festival         

Orchestra, který byl stejně jako Verbier Festival založen Martinem Engstroem,          

který není ani významným dirigentem či podnikatelem. Můžeme se ale domnívat,           

že jeho úspěch byl díky jeho kontaktům, které získal během své kariéry ve             

významných uměleckých institucích. VFO je ale pouze jedním z orchestrů, který           

působí v rámci hudebního festivalu. Stejně tomu tak je i u SHFO, AMFS, PMFO či               

LFA.  

U LFA je také nutné zmínit, že podnětem pro vznik orchestru byla iniciativa             

významného světového skladatele a dirigenta Pierra Bouléze.  

 

4.2. Časová náročnost 

Časová zátěž u jednotlivých orchestrů se dá porovnat ze dvou pohledů, a            

to srovnat jednotlivý počet dní nebo porovnat, v jakých měsících se koná            

koncertní sezóna zkoumaných orchestrů.  

Pokud bychom porovnávali zkoumané orchestry z pohledu počtu dnů,         

které si musí přijatý student vyhradit, mohli bychom tyto orchestry rozdělit do            

třech časových kategorií. Ty, co se konají zhruba jeden měsíc a méně, ty             
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orchestry, které probíhají okolo dvou měsíců, a na ty, které mají mnohem delší             

dobu svého trvání.  

 

ORCHESTR POČET DNŮ V ROCE 2020 MĚSÍCE 

AMFS 30 nebo 61 červenec, srpen 

EUYO 68 březen, srpen 

GMJO 55 květen, srpna, začátek září 

LFA 16-21 srpen 

NWS 735 až 2205 říjen až červen, po tři roky 

PMFO 30 červenec, začátek srpna 

SHFO 52 od konce června do polovina sprna 

TMCO 61 od poloviny června do poloviny srpna 

VFO 36 od konce června do začátku srpna 

Tabulka č. 3 - Časová zátěž na přijatého uchazeče 

 

Časově nejnáročnější ze zkoumaných orchestrů je New World Symphony,         

který nabízí přijatým uchazečům až tříleté vzdělávání orchestrální hry, kdy          

sezóna orchestru probíhá od října do června po 35 týdnů. Je to jediný orchestr              

s celoroční zátěží. Nejméně časově náročná je pak LFA, který probíhá během            

dvou až tří týdnů v srpnu, kdy délka účasti se rok od roku liší. Nepřesáhne však                

nikdy dobu trvání tří týdnů. 

Nejrozšířenější délka trvání jsou zhruba dva měsíce. Jedná se jak o           

orchestry, které fungují samy za sebe jako je EUYO nebo GJMO, ale také             

o orchestry, které jsou součástí amerických festivalů, jako jsou orchestry pod           

AMFS či TMCO v rámci Tanglewood Music Center.  

Pro EUYO a GJMO je charakteristické, že tyto dva měsíce, které jsou            

potřeba k vyhrazení, jsou v rámci roku oddělené, tudíž není potřeba si zařizovat             

možnou časovou kapacitu v rámci dvou navazujících měsíců. Zatímco u          

amerických zkoumaných orchestrů je tomu naopak. Předpokládá se, že uchazeč          

si vyhradí dva měsíce během léta. Aspen Music Festival and School však            
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umožňuje výběr přihlásit se na první nebo druhou polovinu vzdělávacího          

programu. Necelé dva měsíce orchestrální hry pak nabízí SHFO, který zkouší a            

koncertuje od konce června do poloviny srpna.  

Ostatní orchestry, které působí pod hudebními festivaly Verbier Festival a          

Pacific Music Festival, nabízejí měsíční vzdělávací program pro členy orchestrů,          

kdy VFO působí od konce června do začátku srpna a PMFO nabízí svůj program              

uchazečům od začátku července do začátku srpna.  

Pokud by se měly orchestry seřadit od nejmenšího časového zatížení po to            

největší a u AMFS bychom brali na vědomí tu nejdelší možnou variantu z důvodu              

nejžádanější délky uchazečů, zjistili bychom, že by předpokládané pořadí pro rok           

2020 byl : 
12

● Lucerne Festival Academy 

● Pacific Music Festival Orchestra 

● Verbier Festival Orchestra 

● Schleswig-Holstein Festival Orchestra 

● Gustav Mahler Jugendorchester 

● Aspen Music Festival and School 

● Tanglewood Music Center 

● European Union Youth Orchestra 

● New World Symphony 

  

12
 Pro přehlednost a srozumitelnost jsou dále, v některých částech práce, 

zkoumané orchestry uvedeny celým jménem. 
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4.3. Věková hranice 

Diplomová práce touto podkapitolou shrnuje věkovou hranici u        

jednotlivých vybraných orchestrů. Každá ze zkoumaných orchestrů má        

nastavenou vlastní spodní i horní věkovou hranici a v žádném z orchestrů se             

věkové rozpětí neshoduje viz tabulka č. 3, která znázorňuje minimální či           

maximální věkovou hranici u jednotlivých orchestrů. U některých z nich není           

stanovena žádná taková hranice, byl ale dohledán průměrný věk uchazeče pro           

důkaz, že se jedná především o mládežnické orchestry. Některé z orchestrů pak            

nemají specifikovaný možný nejnižší věk, ale požadují dokončené různé typy          

vzdělání. Žádný ze zkoumaných orchestrů, který má specifikovanou horní         

věkovou hranici, nepřekročil věk 30 let. U orchestrů, které nemají mezi           

stanovenými podmínkami horní věkovou hranici, bylo zjištěno, že průměrný věk          

přijatého studenta nepřesahuje 30 let.  

ORCHESTR MIN. VĚK MAX. VĚK 

AMFS 17 průměrný věk 22 let 

EUYO 16 26 

GMJO 16 27 

LFA 0 30 

NWS po bakalářském studiu průměr věk mezi 23-27 lety 

PMFO 18 29 

SHFO 0 26 

TMCO není průměrný věk okolo 20 

VFO 18 28 

Tabulka č. 4 - Věková hranice uchazeče do vybraných orchestrů 
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Spodní i horní hranici má specifikováno méně než 50% zkoumaných          

orchestrů, kdy se jedná především o orchestry působící v Evropě a PMFO.            

Konkrétně se pak jedná o: 

● European Union Youth Orchestra 

● Gustav Mahler Jugendorchester 

● Pacific Music Festival Orchestra 

● Verbier Festival Orchestra 

LFA a SHFO nemá nijak definovanou spodní věkovou hranici uchazeče. Oba           

orchestry však u podmínek zmiňují, že se mají hlásit hudebníci, kteří jsou            

pokročilí ve své hře na hudební nástroj či jsou již profesionálními muzikanty.            

Z toho LFA má danou nejvyšší horní věkovou hranici, kdy je umožněno            

uchazečům přihlásit se do 30. let.  

U žádného ze zkoumaných orchestrů, které působí na území USA, není           

specifikována žádná horní věková hranice. Každý ze zkoumaných orchestrů USA          

se ale svým přístupem k jednotlivým nastaveným věkovým hranicím, i          

průměrným věkem členů orchestrů, liší.  

NWS na místo spodní věkové hranice požaduje minimálně ukončené         

bakalářské vzdělání uchazeče. I když vrchní hranice uchazeče není stanovena,          

průměrný věk členů NWS se pohybuje mezi 23. až 27. lety. Obdobně tomu tak je               

i u TMC, kdy nejmladší uchazeč musí mít uzavřené min. středoškolské vzdělání.            

Horní věková hranice není specifikována. Průměrný věk přijatého studenta se          

však pohybuje okolo 20. let.  

AMFS nijak nekonkretizuje věkové hranice uchazečů. Ti z uchazečů, kteří           

se ale chtějí zapojit i do vzdělávacího programu orchestrální hry, musí splnit            

minimální věk 17. let. Průměrný věk člena orchestrů AMFS pak je 22 let.  
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V neposlední řadě je důležité zmínit, že mnoho z orchestrů přímo           

nastavuje datum, které určuje věk uchazeče, u jiných pak věk kontroluje           

elektronická přihláška.  

 

4.4. Typ konkurzu 

Cílem této podkapitoly je shrnout typy konkurzů napříč zkoumanými         

orchestry, a to, kde je nutná osobní účast, kde stačí poslat videonahrávku nebo             

je zapotřebí zaslat jak videonahrávku, tak si projít živým konkurzem. 

 

ORCHESTR ŽIVÝ KONKURZ VIDEO KONKURZ 

AMFS ✓* ✓ 

EUYO ✓ ✕ 

GMJO ✓ ✕ 

LFA ✕ ✓ 

NWS* ✓ ✓ 

PMFO ✕ ✓ 

SHFO ✓ ✓* 

TMCO ✓ ✓ 

VFO ✓ ✓ 

Tabulka č. 5 - Typy konkurzů do vybraných orchestrů 

Přístupy ke konkurzům mezi zkoumanými orchestry jsou různé, vyskytují         

se však pouze dva typy, a to živé konkurzy, kde je potřeba osobní účast              

uchazeče nebo tzv. video konkurz, kde se k přihlášce zasílá i videonahrávka            

s požadovaným repertoárem. U některých je to dokonce kombinace obou typů.  

Pouze dva orchestry vyžadují jen účast na živých konkurzech, jedná se o            

EUYO a GMJO. I když u VFO je možné zaslat i videonahrávku místo osobní účasti,               

pořadatel sám upozorňuje, že doporučuje spíše živý konkurz. SHFO zaslání          

videonahrávek umožňuje jen v ojedinělých případech. TMCO jako jediný orchestr          
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umožňuje uchazečům vybrat si jeden z typů konkurzu, aniž by dával větší váhu             

jednomu z nich. 

U NWS, jako jediného orchestru, je konkurz dvoukolový pro všechny          

uchazeče, kdy na základě zaslané videonahrávky přizvou následně vybraného         

uchazeče k živému konkurzu, kde už vybírají nové členy NWS. Obdobný princip            

je pak aplikován i u AMFO, kdy přijatý uchazeč na základě zaslané videoukázky             

se účastní živého konkurzu při příjezdu na festival, kde je pak následně zařazen             

do jednoho z pěti orchestrů. 

V neposlední řadě jsou tu i orchestry, které vybírají pouze na základě            

videonahrávek. Konkrétně se jedná o LFA a PMFO.  

 

4.5. Finanční zátěž 

Tato podkapitola analyzuje data spojené s finanční zátěží na uchazeče a           

účastníka u jednotlivých zkoumaných orchestrů a to v rámci dvou kategorií, kdy            

se jedná primárně o výše poplatku za přihlášku či registraci a za výdaje, které              

jsou spojené s účastí přijatého studenta. Jednotlivé ceny jsou orientační pro           

představu finanční zátěže a jsou platné pro rok 2020.  

 

ORCHESTR POPLATEK ÚČAST 

AMFS 650 Kč - 3 200 Kč 170 000 Kč - 250 000 Kč 

EUYO 0 zdravotní pojištění 

GMJO 0 0 

LFA 0 0 

NWS 1 800 Kč - 4 500 Kč stipendium ve výši cca 12 000 Kč Kč/týdně/účastník 

PMFO 750 Kč cestovní pojištění, vízum, cestování po Japonsku 

SHFO 1 400 Kč 0 

TMCO 2 000 Kč cesta, obědy + 5 - 6 000 Kč za registrační poplatek) 

VFO 2 100 Kč - 2 400 Kč snídaně 

Tabulka č. 6 - Finanční zatížení na uchazeče a účastníka 
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4.5.1. Poplatky spojené s přihláškou 

Finanční zátěž z pohledu vynaložených peněz za přihlášku se u          

jednotlivých zkoumaných orchestrů liší. Orchestry můžeme zařadit do třech         

kategorií a to, kde je podání přihlášky bez poplatku, dále kde je jednorázový             

poplatek a jeho výše se nijak v rámci vyhlášeného konkurzu nemění a do třetí              

kategorie můžeme zařadit orchestry, jejichž poplatky se zvyšují na základě data           

zaslání přihlášky nebo typu konkurzu.  

Zcela bezplatně se uchazeč může přihlásit do EUYO, GMJO a LFA, zatímco            

jednorázový poplatek požaduje PMFO, SHFO a TMCO. U NWS a AMFS je výše             

poplatku za přihlášku závislá na datu přijetí přihlášky, kdy platí pravidlo, čím            

dříve uchazeč přihlášku zašle, tím je výše poplatku nižší. Jediné VFO má ještě             

jiný systém výše poplatku oproti ostatním zkoumaným orchestrům, kdy nejenže          

hledí na datum přijetí přihlášky, ale také na zvolený typ konkurzu, kdy uchazeč,             

který si vybere zaslání videonahrávky místo živého konkurzu a zašle přihlášku po            

deadline pro živé konkurzy, platí nejvyšší poplatek.  

Za předpokladu, že uchazeč chce zvolit nejnižší možný poplatek a pohlídá           

si pravidla jednotlivých orchestrů, mohli bychom pak seřadit orchestry od          

nejmenší finanční zátěže za poplatek takto: 

1. European Union Youth Orchestra, Gustav Mahler Jugendorchester,       

Lucerne Festival Academy 

2. Aspen Music Festival and School 

3. Pacific Music Festival Orchestra 

4. Schleswig-Holstein Festival Orchestra 

5. New World Symphony 

6. Tanglewood Music Center 

7. Verbier Festival Orchestra 
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Pokud bychom orchestry srovnali podle nejvyšší možné ceny za přihlášku,          

pořadí by se pak změnilo na: 

1. European Union Youth Orchestra, Gustav Mahler Jugendorchester,       

Lucerne Festival Academy 

2. Pacific Music Festival Orchestra 

3. Schleswig-Holstein Festival Orchestra 

4. Tanglewood Music Center  

5. Verbier Festival Orchestra  

6. Aspen Music Festival and School 

7. New World Symphony 

 

Obecně se poplatky za přihlášky pohybují do 5 000 Kč.  

Uchazeč také musí počítat s výdaji spojenými s dopravou, ubytováním a           

stravou, pokud musí dojet na konkurz. Případně mohou nastat náklady spojené           

s video nahrávkou, která se mnohdy posílá s přihláškou.  

 

4.5.2. Finanční zatížení v rámci účasti přijatého uchazeče 

Porovnat finanční zátěž na přijatého studenta ze získaných informací lze          

z pohledu hlavních výdajů, a to výdaje spojené s cestovními náklady, náklady za             

ubytování a stravu. Některé orchestry mají svou specifikaci mnohem podrobnější          

a konkretizují, jaké pojištění, vízum a další náklady spojené s participací platí či             

neplatí. Jelikož ale tyto informace nebyly zjištěny u všech orchestrů, nebudou v            

této podkapitole porovnávány, ale pouze zmíněny v tabulce č. 4 - Finanční            

zatížení na uchazeče a účastníka.  

Hlavní výdaje proplácí většina zkoumaných orchestrů kromě TMC a AMFS. 

U AMFS si přijatý student musí uhradit všechny náklady spojené s jeho            

účastí, kdy festival zařizuje účastníkům ubytování i stravu. V případě, že si            
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účastník AMFS zvolí dvouměsíční vzdělávací program, finanční zátěž se pak          

pohybuje okolo 250 tisíc Kč plus cestovní náklady do města Aspen a zpět. V              

případě jednoměsíčního kurzu pak účast vyjde okolo 170 tisíc Kč plus cestovní            

náklady do města Aspen a zpět. Je nutné ale zmínit, že většina uchazečů             

dosáhne na některé z nabízených stipendií, která mohou výrazně snížit finanční           

zátěž na uchazeče. 

TMC hradí přijatým studentům ubytování a stravu kromě obědů. V          

případě, že přijatý uchazeč se TMC účastní poprvé, musí počítat ještě           

s registračním poplatkem, který činí okolo 6 000 Kč. V případě, že přijatý student              

se již účastnil TMC, registrační poplatek je snížen na necelých 5 000 Kč. Náklady              

spojené s cestou na festival a zpět z místa, odkud přijatý student cestuje, si              

účastník hradí sám.  

Naprosto odlišný finanční systém pak má NWS, kdy vyplácí každému          

členovi stipendium ve výši 500 dolarů týdně, který by mělo pokrýt přijatému            

studentovi to jeho každodenní výdaje spojené s účastí v NWS. Dá se            

předpokládat, že tato výjimka mezi ostatními orchestry přímo souvisí s časovou           

zátěží na uchazeče, která je podstatně vyšší oproti ostatním zkoumaným          

orchestrům.  

Pokud bychom měli seřadit zkoumané orchestry od nejmenší finanční         

zátěže na přijatého studenta, je nutné zmínit, že na seřazení má vliv především             

finance spojené s cestovními náklady.  

1. Orchestry, které pokrývají většinu nákladů spojených      

s účastí:  

● European Union Youth Orchestra 

● Gustav Mahler Jugendorchester 

● Lucerne Festival Academy 

● Pacific Music Festival Orchestra 
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● Schleswig-Holstein Festival Orchestra 

● Verbier Festival Orchestra 

2. Orchestry, které pokrývají většinu nákladů spojených s       

účastí kromě nákladů spojených s cestou: 

● New World Symphony 

● Tanglewood Music Center 

3. Orchestr, který nepokrývá žádné náklady : 
13

● Aspen Music Festival and School 

 

4.5.3. Shrnutí 

Obecně z tabulky č. 4. vyplývá, že ze zkoumaných orchestrů jsou finančně            

nejnáročnější ty, které se nacházejí na území USA. Zároveň ale většina ze    

zkoumaných orchestrů pokrývá většinu základních výdajů spojených s cestou,         

ubytováním a stravou.  

 

4.6. Úspěšnost  

Tato podkapitola si klade za cíl porovnat orchestry z pohledu úspěšnosti           

uchazečů ze získaných dat od jednotlivých orchestrů, kdy úspěšnost byla          

vypočítána buď z přesného počtu uchazečů a přesného počtu přijatých studentů           

na základě přímé komunikace autorky s orchestry, nebo z průměrných čísel,           

která udávají jednotlivé orchestry na svých webových stránkách. Z tohoto          

důvodu jsou procentuální čísla úspěšnosti pouze orientační.  

  

13
 Je ale možné žádat o stipendium 
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ORCHESTR ORIENTAČNÍ ÚSPĚŠNOST 

AMFS 26,90 % 

EUYO 4-6 % 

GMJO 5 % 

LFA 37 % 

NWS 3-3,5 % 

PMFO 7,9 % 

SHFO 7 % 

TMCO 8,40 % 

VFO 6 % 

Tabulka č. 7 - Úspěšnost uchazečů do vybraných orchestrů 

 

Z výše uvedené tabulky, která byla zpracována na základě získaných dat           

uvedených výše v této práci, můžeme vyčíst, že většina ze zkoumaných           

orchestrů má procento úspěšnosti do 10 % z celkového či průměrného počtu            

uchazečů. Nejmenší pravděpodobnost úspěšnosti pak můžeme vidět hned u         

několik orchestrů, a to NWS, VFO, GMJO a EUYO. NWS má zcela nejnižší             

procento úspěšnosti mezi uchazeči, které je způsobeno vysokým počtem         

přihlášek a nízkým počtem přijímaných uchazečů. Naopak nejvyšší šance k přijetí           

pro uchazeče může být LFA, kdy procento úspěšnosti se pohybuje okolo 37 %.             

Nicméně se můžeme domnívat, že tak vysoké procento úspěšnosti je způsobeno           

repertoárovým vymezením orchestru na interpretaci soudobé hudby, oproti        

ostatním orchestrům, které se zaměřují na velká symfonická díla. Průměrný          

počet zaslaných přihlášek je také nejnižší v porovnání s ostatními orchestry.  

Vysoké procento úspěšnosti má také AMFO, který přijme každý rok          

podobné číslo přihlášek jako například GMJO nebo EUYO, ale zároveň přijímá ze            

všech zkoumaných orchestrů největší počet uchazečů. Je to i z důvodu, že AMFO             

sdružuje 5 různých symfonických orchestrů viz kapitola 3.1.2.  
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Tato podkapitola si též klade za cíl porovnat úspěšnost hudebníků z ČR v             

porovnání s uchazeči z ostatních zemí. Nicméně se autorce práce nepodařilo           

získat stejná data od všech orchestrů a porovnání by tak bylo zcela nepřesné.             

Pokud by se měly ty orchestry, u kterých byly získána stejná data k porovnání,              

jednalo by se o AMFS, EUYO, LFA, PMFO a VFO - tedy o většinu ze zkoumaných                

orchestrů. Z tohoto důvodu budou porovnány alespoň výše zmíněné orchestry,          

kde byla zjištěno procentuální zastoupení českých studentů mezi lety 2016-2019. 

 

ORCHESTR 

POČET PŘIJATÝCH 
STUDENTŮ Z ČR MEZI 
LETY 2016-2019 

POČET PŘIJATÝCH 
STUDENTŮ Z OSTATNÍCH 
ZEMÍ MEZI LETY 2016-2019 

ÚSPĚŠNOST 
STUDENTŮ Z ČR V % 

AMFS 0 2640 0,04 % 

EUYO 7 552 1,27 % 

LFA 0 484 0 % 

PMFO 1 375 0,27 % 

VFO 0 405 0 % 

Tabulka č. 8 - Procentuální úspěšnost českých uchazečů 

 

Největší zastoupení hudebníků z ČR měl mezi lety 2016-2019 evropský          

mezinárodní orchestr EUYO, kde bylo 7 hudebníků z ČR. Jeden uchazeč z ČR se              

dostal do PMFO a u ostatních orchestrů v tabulce nebyl žádný český uchazeč             

přijat. Zastoupení českých hudebníků v těchto orchestrech je zcela minimální.  

U některých ze zkoumaných orchestrů byla získána i data od založení           

s počty českých hudebníků, kdy bylo zjištěno, že například ve VFO od roku 2000,              

tedy od jeho založení, bylo přijato celkem 7 českých hudebníků, v PMFO od roku              

1990 bylo celkem 9 úspěšných a v LFA pouze dva úspěšní uchazeči z ČR od roku                

2003.  

Některé orchestry poslaly i data, kolik přihlášek přijali z ČR. Nicméně jedná            

se opravdu o rozdílná data, která která nelze objektivně vyhodnotit. Pro           
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zajímavost například PMFO přijalo mezi lety 2015-2020 dohromady 18 přihlášek          

z ČR, tedy 0,27 % z celkové počtu přijatých přihlášek, zatímco VFO v letech              

2017-2020 přijalo pouze jednu přihlášku z ČR z 4204 přijatých přihlášek. Jedná            

se tak pouze o 0,02% zastoupení přihlášek od českých studentů z celkového            

počtu přijatých přihlášek. U LFA zase bylo zjištěno, že v roce 2020 dostali pouze              

jednu přihlášku z ČR z 316 přijatých.  

Z těchto všech dat shrnutých v této kapitole bychom mohli usoudit, že            

mezi studenty z ČR není příliš velký zájem o účast v mezinárodních            

mládežnických orchestrech.  
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5. Mezinárodní mládežnické orchestry 

pohledem studentů HAMU 

Tato kapitola si klade za cíl potvrdit či vyvrátit hypotézu, že studenti HAMU             

neznají vybrané zkoumané orchestry, nemají zájem být součástí takových         

orchestrů a ideálně zjistit důvod tohoto postoje studentů, pokud se hypotéza           

potvrdí. 

Aby tato hypotéza mohla být potvrzena či vyvrácena, první část analyzuje           

odpovědi na jednotlivé otázky kladené studentům HAMU formou online         

anonymního dotazníku.  

Dotazník sestavený ve spolupráci s vedoucím práce a s odborníkem na           

kvantitativní výzkum (viz příloha č. 2) byl rozeslán mezi studenty z bakalářských            

a magisterských ročníků kateder dechových, strunných a bicích nástrojů, tedy          

kateder, pod které spadají hudební nástroje symfonického orchestru. Z katedry          

smyčcových nástrojů byly pak osloveni pouze studenti oboru housle, viola,          

violoncello, kontrabas a harfa. Z celkového počtu oslovených studentů         

odpovědělo 33,08 %. Jedná se tedy o běžnou responzivitu, která se pohybuje            

okolo 33 %.  

Druhá část této kapitoly shrnuje výsledky dotazníku a zabývá se samotnou           

hypotézou.  

 

 

 

 

80 



 

5.1. Výsledky dotazníku 

 

Máš po absolvování studia zájem stát se členem symfonického orchestru?  

První otázka se zabývala tou nejobecnější rovinou ve vztahu k orchestrální           

hře. Klade si za cíl zjistit, zda primárně studenti HAMU směřují svou hudební             

kariéru do orchestrů nebo nikoliv. Pokud chtějí být jednou členové orchestrů, tak            

jaké orchestry preferují, zda české, zahraniční orchestry nebo jim nezáleží v           

jakém orchestru budou hrát. V neposlední řadě se tato otázka zabývá, zda            

studenti jsou v jiné situaci, než jsou výše uvedené.  

Graf č. 1 - Zájem studentů HAMU o orchestrální hru jako profesi  

 

Na základě dotazníku bylo zjištěno, že 40,9 % studentů směřuje svou           

hudební kariéru výhradně do orchestrů v České republice a 20,4 % studentů již             

je členem symfonického orchestru. 9,10 % studentů HAMU by šlo do orchestru v             

případě, že nebudou mít jinou možnost a stejné procento studentů by chtělo být             

sólovým nebo komorním hráčem. Dalších 6,8 % svou kariéru směřuje k           

orchestrální hře, avšak jim nezáleží, zda orchestr působí v ČR nebo v zahraničí.             
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Stejné procento studentů pak preferuje zahraniční orchestry. Pouze 2,3 %          

studentů se chce věnovat zcela jinému směru, a to produkci kulturních akcí či             

výuce hudebního nástroje.  

Pokud bychom sečetli počet studentů, kteří směřují svou kariéru do          

orchestru bez demografického vymezení, zjistíme, že 75 % studentů HAMU chce           

být členem nebo již je členem orchestru. Tedy lze říci, že většina studentů se              

chce ve svém hudebním životě věnovat orchestrální hře.  

 

Máš během studia (kdykoliv v jeho průběhu) zájem o orchestrální praxi?  

Další otázka se zabývá, zda mají studenti HAMU zájem o orchestrální praxi            

během studia a jaké příležitosti vyhledávají.  

Graf č. 2 - Zájem o orchestrální praxi během studia 

 

Bylo zjištěno, že 66 % studentů HAMU vyhledává všechny možné          

orchestrální příležitosti pro praxi orchestrální hry a dalších 11,4 % studentů se            

domnívá, že stačí orchestrální praxe v rámci akademií českých orchestrů. 4,5 %            

studentů se shoduje, že pro orchestrální hru stačí tzv. AKS neboli akademický            

orchestr HAMU pod názvem Akademičtí komorní sólisté a stejné procento          
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studentů jakoukoliv orchestrální praxi vnímá jako přítěž. Zbylých 13,6 %          

studentů souhlasí, že má zájem o orchestrální praxi během studia, ale jejich            

odpověď je obohacena o osobní dodatek. Studenti tak zmiňují, že je velká            

konkurence, nebo je pro ně ideální zaměstnání v orchestrální hře během studia či             

že orchestrální praxe v rámci AKS nestačí.  

Pokud bychom dané výsledky shrnuli do obecné roviny, zda studenti HAMU           

mají zájem o orchestrální praxe během studia, zjistíme, že 90% z nicha zájem             

má. 

 

Máš zájem o praxi v mládežnických mezinárodních orchestrech?  

Další otázka se zabývá tím, zda studenti mají zájem o praxi v            

mládežnických orchestrech nebo ne. Pokud ne, tak z jakých důvodů. Pokud ano,            

tak zda se již byli členy nebo zkoušeli konkurz.  

 

Graf č. 3 - Zájem o praxi v mezinárodních mládežnických orchestrech 

 

Bylo zjištěno, že 50 % studentů HAMU má zájem o praxi v mezinárodních             

mládežnických orchestrech a 50 % studentů HAMU zájem nemá. Pokud se na            

problematiku podíváme z pohledu studentů, kteří takovou praxi nevyhledávají         
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zjistíme, že 18 % z nich mezinárodní příležitost nevyhledává, protože nechce.           

Dalších 9 % nemá zájem o praxi v mezinárodním mládežnickém orchestru kvůli            

finanční zátěži, 13,7 % studentů HAMU pak nemá zájem z důvodu časové zátěže             

a 4,6 % studentů se obává jazykové či kulturní bariéry. Další 2,3 % studentů              

nechce z důvodu vysokých požadavků na uchazeče. Zároveň ale 27,3 % studentů            

HAMU již bylo členem v mezinárodním mládežnickém orchestru nebo se o získání            

místa pokusili, dalších 7 % zvažuje teprve možnosti a 2,3% studentů by mělo             

zájem o mezinárodní orchestrální praxi, ale zatím o takových možnostech          

neslyšeli. Ostatní 4,6% studentů podporuje mezinárodní orchestrální praxi, jejich         

věk ale již nesplňuje věkovou hranici pro přijetí.  

 

Slyšel/a jsi o některém z níže uvedených orchestrů? 

Tato otázka měla za cíl zjistit, jaké orchestry studenti HAMU znají, tedy            

zaměřit se, zda jsou informováni o předních mládežnických mezinárodních         

orchestrech.  

 

Graf č. 4 - Informovanost studentů HAMU 
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Bylo zjištěno, že 86,7 % studentů HAMU slyšelo o evropských          

mládežnických orchestrech, a to o EUYO a GMJO. Více než polovina studentů            

HAMU zná LFA a přes 30 % studentů slyšelo o VFO nebo NWS. Informovanost o               

ostatních zkoumaných orchestrech této práce je minimální. O PMFO slyšelo pouze           

11 respondentů dotazníku a dokonce 4,5 % studentů HAMU o žádné z těchto             

orchestrů neslyšela. Na základě získaných dat by se dalo prohlásit, že studenti            

HAMU jsou především informování o evropských mládežnických orchestrech,        

případně orchestrech, které mají sídlo v Evropě s výjimkou NWS, který působí v             

USA a slyšelo o něm více jak 30 % studentů HAMU, což je obdobné procento               

jako u VFO a LFA. Jedno procento studentů pak zmiňuje orchestr Europera Youth             

Orchestra, který již zanikl a z tohoto důvodu se diplomová práce tímto            

orchestrem nezabývá. 

Pokud bychom spočítali průměrnou znalost zkoumaných orchestrů,       

zjistíme, že student HAMU zná pouze 38,8 % z nich, tedy informovanost            

studentů není nijak vysoká.  

  

Byl/a jsi někdy členem některého z následujících orchestrů? 

Poslední otázka se pak zabývá, zda někdo ze studentů HAMU byl členem            

ze zkoumaných orchestrů, případně byl členem jiného mezinárodního orchestru.  
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Graf č. 5 - Členství v mezinárodním mládežnickém orchestru 

 

Na základě získaných dat bylo zjištěno, že většina studentů, konkrétně          

77,8 %, se nikdy nestala členem symfonického orchestru. 13,30 % studentů se            

stalo členy EUYO a 8,9 % studentů HAMU zmínilo, že byli členem buď Europera              

Youth Orchestra či Höri Musiktage Festival Orchestra, které však nepatří do           

zkoumaných orchestrů této práce. Potvrzují se tak i data získaná od zkoumaných            

orchestrů, že zastoupení českých studentů v orchestrech je malé.  

 

5.2. Závěr hypotézy 

Jeden z cílů této práce bylo potvrdit hypotézu, že studenti HAMU neznají            

vybrané zkoumané orchestry, nemají zájem být součástí takových orchestrů a          

ideálně zjistit důvod tohoto postoje studentů, pokud se hypotéza potvrdí. 

Na základě získaných dat bylo zjištěno, že většina studentů HAMU opravdu           

nezná vybrané mezinárodní mládežnické orchestry, kdy nejvíce z nich zná EUYO           

a GMJO. Můžeme předpokládat, že tyto orchestry jsou mezi studenty HAMU           
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nejznámější z důvodu svého působení v Evropě a z důvodu, že oba orchestry             

vybírají své uchazeče mezi studenty z Evropy a EU.  

Pouze 50 % studentů má zájem být součástí takových orchestrů. Zde se            

hypotéza zcela nepotvrzuje, ale i přesto se dá potvrdit, že velká část studentů             

nemá zájem být členem mezinárodních mládežnických orchestrů. Důvodů, proč         

se nechce polovina studentů HAMU stát členy, je hned několik. Na základě            

dotazníkového šetření byly zjištěny následující informace.  

 

 

Graf č. 6 - Důvody neúčasti studentů HAMU 

 

Největší procento studentů HAMU se nechce stát členy mezinárodního         

mládežnického orchestru, protože nemá zájem. Jedná se konkrétně o 38,10 %           

studentů, kteří odpověděli, že nevyhledávají orchestrální praxi v mezinárodních         

mládežnických orchestrech. Z toho téměř 30 % studentů uvádí, že o tuto            

zkušenost nemají zájem kvůli časové zátěži na přijatého uchazeče. Dalších 19 %            

studentů pak uvádí, že účast by znamenala finanční zátěž, kterou nechtějí           
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obětovat. Okolo 10 % studentů HAMU se bojí jazykové či kulturní bariéry a téměř              

5 % se bojí vysokých nároků kladených na uchazeče.   
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6. Osobní zkušenosti účastníků 

Tato část diplomové práce si klade za cíl zprostředkovat osobní zkušenosti           

především českých hudebníků, kteří byli členy jednotlivých zkoumaných        

orchestrů. První část je zaměřena na představení jednotlivých respondentů na          

základě zaslaných životopisů a v druhé části kapitola rozvádí poznatky, přínosy a            

negativa spojená s účastí ve zkoumaných orchestrech. Veškeré informace druhé          

části této kapitoly byly zjištěny na základě osobních rozhovorů s jednotlivými           

hudebníky, které jsou kompletně přepsány v příloze č. 3 této práce.  

Rozhovory byly vedeny s violistku Radkou Teichmannovou, která několik         

let působila v EUYO; Janem Mráčkem, který byl v EUYO dokonce koncertním            

mistrem; Bárou Trčníkovou, která má zkušenosti jak s EUYO, tak i s GMJO;             

violoncellistou Petrem Špačkem, který se účastnil v roce 2008 hudebního          

festivalu v Aspenu; houslistkou Kateřinou Jelínkovou, která byla členkou PMFO;          

klarinetistou Petrem Vaškem, který byl členem VFO, stejně tak jako fagostista           

Ondřej Šindelář. Ten měl mimo jiné možnost nahlédnout i do chodu Baltic Sea             

Philharmonic, kde byl přizván jako výpomoc do orchestru. U NWS byl rozhovor            

veden se zahraničním houslistou Kevinem Chenem, který má zkušenosti i jako           

člen ve VFO a s AMFS.  

Bylo zjištěno, že v LFA působil klarinetista a saxofonista Hanuš Axmann a            

kontrabasista Jan Jirmásek, který také působil jako člen Schleswig-Holstein         

Festival Orchestra. S těmito hudebníky se však autorce práce bohužel nepodařilo           

navázat kontakt. 
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Při rozhovoru byly vždy kladeny 4 základní otázky, které byly rozvedeny           

do mnoha dalších: 

- Bylo Tvou ambicí stát se členem orchestru a mít zkušenost          

s mezinárodním mládežnickým orchestrem?  

- Kde ses dozvěděl/a o možnosti být členem orchestru, který sis vybral/a           

a proč sis daný orchestr vybral/a? 

- V čem vidíš největší přínos Tvé účasti? 

- Je něco, co bylo na Tvé zkušenosti negativní?  

 

6.1. Vybraní hudebníci 

 

Radka Teichmannová - EUYO 

Radka Teichmannová je česká violistka, studentka HAMU ve třídě MgA.          

Karla Untermüllera a od roku 2018 je členkou Orchestrální akademie České           

filharmonie.  

Za svůj největší úspěch považuje 1. místo a titul laureáta a zvláštní            

ocenění za provedení skladby Bohuslava Martinů na mezinárodní interpretační         

soutěži Pro Bohemia.  

Orchestrální zkušenosti získala během spolupráce se Symfonickým       

orchestrem hlavního města FOK, s Pardubickou filharmonií a v roce 2020 vyhrála            

konkurz do skupiny viol v Plzeňské filharmonii.  

Mezi let 2012-2014 byla členkou jednoho ze zkoumaného orchestru této          

práce - v EUYO.  
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Jan Mráček - EUYO, koncertní mistr 

Jan Mráček je český houslista, který se v současnosti věnuje sólové hře, je             

koncertním mistrem České filharmonie a členem komorního seskupení Lobkowicz         

trio.  

Vystudoval Akademii múzických umění ve Vídni pod vedením koncertního         

mistra Vídeňské filharmonie Jiřího Pospíchala. 

Mezi jeho největší úspěchy patří 1. místo v soutěži konzervatoří v roce            

2008, 1. místo na Mezinárodní soutěži Beethovenův Hradec v roce 2009 a v roce              

2010 se Jan Mráček stal nejmladším laureátem Mezinárodní soutěže Pražské jaro.           

V roce 2014 získal 1. cenu v Mezinárodní houslové soutěži Fritze Kreislera ve             

Vídni.  

Jako sólista vystoupil s mnoha orchestry jako je Symfonický orchestr          

Českého rozhlasu, Kuopio Symphony Orchestra, Romanian Radio Symphony,        

Lappeenranta City Orchestra, s Českým národním symfonickým orchestrem,        

Janáčkovou filharmonií Ostrava, se Symfonickým orchestrem hlavního města        

Prahy FOK a s mnoha dalšími.  

Jan Mráček debutoval ale i s Royal Philharmonic Orchestra ve Velké           

Británii, se St. Louis Symphony v USA, se symfonickým orchestrem Symphony Of            

Florida, se Slovinskou filharmonií, s Tchaikovsky Symphony Orchestra a s mnoha           

dalšími symfonickými orchestry. 

V roce 2015 se stal koncertním mistrem zkoumaného mládežnického         

mezinárodního orchestru EUYO, kde hrál pod vedením dirigentů Gianandra         

Nosedy a Xiana Zhanga. 
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Barbora Trnčíková - GMJO a EUYO 

Barbora Trnčíková je česká hobojistka, která působí ve Filharmonii Brno,          

zároveň je posluchačkou Hudební fakulty AMU ve třídě odb. as. Liběny           

Séquardtové, členkou Orchestrální akademie České filharmonie, stipendistkou       

Akademie komorní hudby, členkou dechového tria Slavic a od roku 2017 je            

zařazena na Listinu mladých umělců Nadace Českého hudebního fondu. 

Během studií absolvovala studijní stáže na Conservatoire National        

Superieur de Musique ve francouzském Lyonu (Jean - Louis Capezzalli, Jerôme           

Guichard) a na londýnské Royal College Of Music (Olivier Stankiewicz, Fabien           

Thouand).  

Získala 1. cenu a titul absolutního vítěze na soutěžích Pro Bohemia Ostrava            

2016, Mezinárodní soutěži v italském Chieri 2013 a na Soutěžní přehlídce           

konzervatoří 2012 v Teplicích. Na letní akademii ISA 2016 získala cenu a            

stipendium Gottfrieda von Einema. V roce 2018 se v Mezinárodní soutěži AEOLUS            

v Düsseldorfu probojovala mezi 8 nejlepších hobojistů a v roce 2019 byla            

vybrána k účasti v Mezinárodní soutěži Pražského Jara.  

V letech 2013-2015 byla členkou mládežnického symfonického orchestru        

EUYO a v roce 2019 se zúčastnila se letního turné Gustav Mahler            

Jugendorchester s dirigentem Herbertem Blomstedem. 

 

Petr Špaček - AMFS 

Petr Špaček je český violoncellista, který studoval jak na pražské HAMU,           

tak i na prestižní americké univerzitě New England Conservatory v Bostonu.  

Mezi jeho nejvýznamnější úspěchy patří 1. cena v rozhlasové soutěži          

Concertino Praga v roce 2007.  

Petr Špaček také vystupoval jako sólista s mnoha českými orchestry jako           

je Symfonický orchestr hl. m. Prahy FOK, Symfonický orchestr Českého rozhlasu,           
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s Pražskou komorní filharmonií a s mnoha dalšími. Je spoluzakladatelem a           

členem violoncellového kvarteta Prague Cello Quartet, ve kterém působí přes 12           

let.  

V roce 2008 se dostal na hudební festival Aspen Music Festival and School,             

kde se mimo orchestrální hry věnoval také sólové hře pod vedením violoncellisty            

a pedagoga Richarda L. Aarona z jedné z nejprestižnějších hudebních univerzit na            

světě The Juilliard School v New Yorku.  

 

Kateřina Jelínková - PMFO 

Kateřina Jelínková je česká houslistka, která v současné době působí jako           

členka Odense Symfoniorkester v Dánsku a je také studentkou v sólové třídě na             

Danish National Academy of Music, kde získala i své magisterské vzdělání. Ve            

školním akademickém roce 2017/2018 byla v rámci Erasmu na studijní stáži na            

HAMU ve třídě prof. Jindřicha Pazdery.  

V rámci orchestrální praxe se stala v minulosti členkou Komorního          

orchestru Pavla Hasse, členkou Orchestrální akademie Pražské komorní        

filharmonie, v sezóně 2016/2017 spolupracovala s dánským symfonickým        

orchestrem Copenhagen Philharmonic, o rok později spolupracovala       

s Sønderjyllands Symfoniorkester a od roku 2016 je členkou Orchestrální          

akademie České filharmonie. 

Jako sólová umělkyně vyhrála v roce 2014 sólové vystoupení s Bangor           

University Symphony Orchestra a v létě 2017 studovala sólovou hru v USA na             

Meadowmount School of Music pod vedením českého houslisty Ivana Ženatého.  

V roce 2016 se stala členkou zkoumaného mezinárodního mládežnického         

orchestru Pacific Music Festival Orchestra.  
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Petr Vašek - VFO 

Petr Vašek je český klarinetista, který působí jako vedoucí sekce klarinetů           

v Jihočeské filharmonii v Českých Budějovicích a je členem Verbier Festival           

Chamber Orchestra. Zahrál si však s mnoha dalšími orchestry jako je orchestr            

Národního divadla v Praze, Pražská komorní filharmonie, Malajská filharmonie,         

Orchestra della Svizzera Italiana a s mnoha dalšími. Členem Verbier Festival           

Orchestra se stal v roce 2012.  

Petr Vašek vystudoval bakalářský stupeň studia na HAMU a magisterské          

vzdělání si dokončil ve Švýcarsku na Conservatorio della Svizzera italiana. 

Mezi jeho úspěchy patří postup do finálního kola konkurzu do festivalového           

symfonického orchestru Lucerne Festival Orchestra, první cena na soutěži Wiener          

classic competition ve Vídni, vítěz konkurzů do Pražské komorní filharmonie či           

Orchestru Národního divadla a mnoho dalších.  

 

Ondřej Šindelář - VFO a BSO  

Ondřej Šindelář, český fagostista, který působí jako člen Symfonického         

orchestru hlavního města Prahy FOK a je členem komorního dechového uskupení           

Belfiato quintet.  

Rok studoval na pražské HAMU, posléze na Vysoké škole umění v Ostravě            

a svá studia dokončil na Hochschule für Musik ve švýcarské Basileji ve třídě             

Sergia Azzoliniho. Poté si také doplnil svou specializaci na starou hudbu a hru na              

historické nástroje na Schole Cantorum též v Basileji.  

Spolupracoval a spolupracuje s několika symfonickými orchestry jako je         

Pražská komorní filharmonie, Philharmonia Orchestra London, Camerata Zürich,        

Kremerata Baltica. Mezi lety 2013–2016 byl členem Verbier Festival Orchestra.          

Jako vypomáhající fagotista měl možnost zahrát si i s Baltic Sea Orchestra, který             

je též jedním ze zkoumaných orchestrů.  
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Ondřej Šindelář získal mnoho ocenění na několika mezinárodních soutěžích         

– v polské Łodzi, italském Pesaru, nebo společně s Belfiato quintetem v Marseille             

ve Francii. 

 

Kevin Chen - NWS, AMFS, VFO 

Kevin Chen je americký houslista, který je v současné době členem New            

World Symphony a vyhrál konkurz do skupiny prvních houslí v symfonickém           

orchestru Atlanta Symphony Orchestra, kde bude působit od září roku 2020.  

Chen vystudoval magisterský stupeň studia na Juilliard School v New          

Yorku. Za svou hudební kariéru má mnoho úspěchů. Byl vítězem houslové           

soutěže Columbia University Orchestra concerto competition, mezi lety        

2015-2016 byl koncertním mistrem symfonického orchestru Juilliard Orchestra, v         

roce 2017 a 2019 byl koncertním mistrem New World Symphony během několika            

koncertů. Dostal se do do mnoha semifinálních kol mnoha symfonických          

orchestrů USA jako například do skupiny druhých houslí v San Diego Symphony,            

zástupce koncertního mistra v Cleveland Orchestra, do Los Angeles Philharmonic,          

Minnesota Orchestra a mnoho dalších.  

V roce 2018 a 2017 byl jedním z koncertních mistrů Verbier Festival            

Orchestra a mezi lety 2006-2014 se účastnil vzdělávacích programů na hudebním           

festivalu Aspen Music Festival and School.  

 

6.2. Poznatky zjištěné na základě rozhovorů 

Tím nejdůležitějším poznatkem z vedených rozhovorů je skutečnost, že         

všichni, kteří byli či jsou členy mládežnických mezinárodních orchestrů, by tuto           

zkušenost doporučili a málokdo z vybraných hudebníků vidí ve své účasti v            

orchestrech nějaká negativa.  
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Nicméně je nutné dodat, že Petr Špaček nebyl spokojen se svou účastí na             

hudebním festivalu v Aspenu, kdy se na festival dostal skrze doporučení a            

netušil, že podstatná část vzdělávacího programu se zaměřuje na orchestrální          

hru, přičemž on sám se vždy chtěl věnovat sólové či komorní hře. Jeho             

nespokojenost pramení i ze skutečnosti, kdy si v Aspenu nerozuměl se svým            

pedagogickým vedením. Zde se možná trochu potkává i pohled houslisty Kevina           

Chena, který zmiňuje, že v Aspenu jsou účastníci vedeni především americkým           

stylem výuky, kdy jsou všichni nuceni hrát přesně a stejně, a to se týká i               

orchestrální hry. I přes tuto skutečnost však Petr Špaček dodává:  

„Všechno z toho, co jsem za ta léta objel, byl Aspen nejpřínosnějším a na              

nejvyšší úrovni.”  

 

Petr Vašek pak zmiňuje:  

„Každý muzikant by si tím měl projít, aby potom věděl, jak hrát. Přijde mi,              

že to pro české studenty stále není moc zajímavé, spíš tady řeší, aby měli kšefty,               

udělali konkurz a co nejrychleji se mohli živit. O něco navíc se zajímá jen málo               

kdo.”  

 

Zároveň se nedá říci, že všichni dotázaní, kteří si vybranými orchestry           

prošli, směřovali vždy svou hudební kariéru k tomu stát se členem           

profesionálního orchestru. Někteří zmiňují, že to byla zcela náhoda a jen zkusili            

štěstí. Sama Kateřina Jelínková zmiňuje, že kdyby o těchto možnostech věděla           

dříve, vyhledávala by obdobné zkušenosti mnohem více. Jana Mráčka zkušenost          

koncertním mistrem EUYO dokonce motivovala přemýšlet o nástupu do České          

filharmonie.  

Pokud bychom se zaměřili na přínos účasti jednotlivým hudebníkům,         

zjistíme, že takové zkušenosti jsou nejen přínosné z pohledu orchestrální hry, ale            
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mnohým tato zkušenost pomohla i s jazykovou bariérou. Radka Teichmannová,          

která působila v EUYO několik let, doplňuje:  

 

„Dalo mi to spoustu zkušeností co se týče orchestrální hry, protože nehrají            

žádné lehké programy. Hrají velká symfonická díla v podobě Svěcení jara,           

velkých symfonií Mahlerových apod. A hlavně si člověk zahraje pod taktovkou           

těch nejlepších dirigentů světa. Nejvíc jsem se ale posunula v angličtině, protože            

všeobecná úroveň anglického jazyka na konzervatořích je velmi špatná. Ze          

začátku pro mě bylo nejtěžší překonat jazykovou bariéru. Musela jsem se hodně            

snažit, bylo to jako kdyby mě hodili do vody a plav.” 

Petr Vašek, který byl členem VFO, pak spatřuje velký přínos hned v            

několika úrovních: 

„Dalo mi to nejvíc v tom, že jsem mohl hrát s lidmi z celého světa, což se                 

člověku normálně ve škole nestane. Samozřejmě se tam dostávají ti nejlepší           

muzikanti, takže mi to dodalo i hodně sebevědomí, že jsem byl jedním z nich. 

Ovlivnilo to můj celkový pohled na hudbu a přístup k ní. Ať už teď hraju               

kdekoliv, chci do toho dát to, co jsem zažil ve Verbier, kde byla hudba na               

nejvyšší úrovni. Věřím si teď v tom, co dělám, i když se v Čechách nesetkávám               

s takovou odezvou.” 

 

Stejně tak Ondřej Šindelář i Kevin Chen, kteří také byli členy VFO, zmiňují,             

že VFO je opravdu na vysoké úrovni a s takovým nadšením pro jednu věc se               

málo kde posléze setkali. Ondřej Šindelář tak zmiňuje:  

 

„Tahle zkušenost mi hodně dala, hlavně teda to, že si člověk rozšířil            

rozhledy, a že se neuzavírá jen v tom, co je doma. Člověk si osahá takovou tu                
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profesionalitu a přístup. Mně přišlo, že jsem tam získal ten správný přístup k             

řemeslu nebo obecně k tomu, co dělám. Člověk zjistí, že vlastně je potřeba mít              

hudbu fakt rád a fakt se o to, co dělá, starat. A věnovat se tomu naplno. Největší                 

přínos pro mě byl asi v tom přístupu.” 

 

Barbora Trnčíková pak spatřuje velký přínos v tom, že se s GMJO hudebník             

dostane na věhlasná pódia, na přední festivaly po celé Evropě a hraje pod             

vedením těch nejlepších dirigentů. Pro srovnání mezi EUYO a GMJO dodává:  

 

„Myslím, že GMJO má větší tradici v tom, že vychází z Rakouska, z hudby              

Gustava Mahlera, takže na každém turné se hraje dílo Gustava Mahlera, což je             

pro mnoho muzikantů inspirativní a motivující. A muzikanti, kteří byli členy           

Gustav Mahler Jugendorchestra, často získávají prestižní místa, hlavně tedy v          

německých orchestrech. Ale z obou těchto orchestrů vychází výborní muzikanti,          

takže myslím, že je to opravdu srovnatelné.” 

  

Analýzou dat získaných na základě dotazníkového šetření bylo zjištěno, že          

důvodem, proč studenti HAMU se neúčastní těchto orchestrů, je i časová           

náročnost či finanční zátěž. Autorka práce se domnívá, že časová zátěž je na             

rozhodnutí každého jedince, kolik času chce obětovat takové zkušenosti, pokud          

bychom se ale zaměřili na finanční zátěž, všichni respondenti se shodují, že je             

orchestr finančně nijak nezatížil a to nejdůležitější měli pokryté. Petr Špaček           

například v Aspenu získal plné stipendium, které mu pokrylo všechny základní           

výdaje. Petr Vašek dokonce zmiňuje, že když byl on členem VFO, ještě hudebníci             

dostávali za účast v orchestru zaplaceno, což se v současné době již neděje. 
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Kateřina Jelínková pak k financím dodává: 

„Mně teda přijde, že se finance vůbec řešit nemusí. Nevím, jak to mají jiné              

orchestry, ale vím, že jsme měli jak v té Itálii, tak tady v Japonsku, pokrytou               

cestu a většinu nákladů spojenou s ubytováním a jídlem. Člověk vůbec nemusí            

řešit, jestli na to má nebo nemá.” 

 

Fenoménem mezi zkoumanými orchestry je pak New World Symphony.         

Jako jediný orchestr má sezónu celý rok a nejvíce se tak podobá svým             

fungováním profesionálním symfonickým orchestrům. Jeho členové sice       

nedostávají výplatu, ale stipendium, které jim dokáže pokrýt základní výdaje.          

Kevin Chen tak zmiňuje hned několik přínosů i finanční zátěž na uchazeče:  

 

„I když to je vlastně mládežnický orchestr, tak jeho činnost a fungování je             

nejpodobnější tomu, co nás čeká v profesionálních orchestrech. Máme 1-2          

koncerty každý týden, máme pětkrát týdně zkoušky, opravdu to pak člověka           

dostává do režimu.. do představy, jak to funguje v profesionálních orchestrech. A            

je to místo, které opravdu naučí jak hrát v orchestru, tak i vnímat při hře ostatní                

muzikanty. A mít tu možnost, každý týden se hluboce soustředit na jednu věc,             

jeden program, mi opravdu pomáhá.” 

 

Tuto výpověď pak může doplnit i pohled Jana Mráčka, který k fungování            

profesionálních orchestrů dodává:  

 

„Tak jediný, co bych k tomu možná vytknul je, že s tou realitou, toho hudebního               

zaměstnání potom, to vlastně nemá nic společnýho. V zaměstnání přijdeš          

normálně v pondělí na zkoušku, dostaneš noty na pult a hraj a příští týden hraješ               

99 



 

úplně jiný program. V EUYO se hrají dva nebo tři programy. Od třetí zkoušky to               

hraje naprosto prvotřídně, ale to není realita.” 

Pokud bychom se měli zaměřit na finanční zátěž NWS z důvodu největší            

časové náročnosti, Kevin Chen popisuje: 

„...pro mě osobně je to finančně v pohodě. Ale znám některé lidi, kteří             

mají trochu finanční problémy. Nedostáváme výplatu, dostáváme stipendium.. Je         

to něco okolo 500 dolarů týdně. To není mnoho, ale nemusíme se bát, že              

nezaplatíme nájem a jídlo a to je super. Ale když si pak člověk k tomu platí                

zdravotní pojištění, které v USA není nejlevnější, když si člověk chce zaplatit let a              

ubytování, když dělá různé konkurzy do orchestrů, něco to stojí. Není to dostatek             

peněz na to, abychom si mohli dovolit něco nad rámec toho základního, ale dá se               

to zvládnout. I když samotné město Miami není levné na žití.”  

 

V neposlední řadě je zajímavá zkušenost Jana Mráčka, který se stal v roce             

2015 koncertním mistrem EUYO jako první český hudebník.  

 

Na závěr této kapitoly je potřeba zmínit, že ze všech rozhovorů vyplývají            

dvě základní informace: Účast v mezinárodních mládežnických orchestrech je         

obecně velice přínosná a finanční zátěž na uchazeče je zcela minimální.  

  

100 



 

7. Závěr 

Diplomová práce měla hned několik cílů. V první řadě představit          

mezinárodní mládežnické orchestry na světové úrovni a porovnat jejich         

požadavky pro přijetí uchazečů. Díky dostupným informacím na webech         

orchestrů a navázání přímých kontaktů s pracovníky jednotlivých orchestrů bylo          

možné orchestry porovnat z hlediska časové náročnosti, věkové hranice a typu           

konkurzu, případně zmínit ostatní požadavky, které nespadaly pod zmíněné         

hlavní kategorie, jako je například národnostní vymezení uchazečů aj.  

Nepřímým přínosem práce je i zjištění, že historický kontext orchestrů má           

přímý vliv na světovou úroveň zkoumaných orchestrů. Mezi zakladateli jsou tak           

buď světoznámí dirigenti, podnikatelé či vlivné osobnosti. Největší přínos pak          

autorka spatřuje v datech spojených se zjištěním finanční zátěže na přijatého           

uchazeče, kde se ukázalo, že většina orchestrů hradí či zařizuje ubytování, stravu            

i cestovné. U většiny orchestrů tak pro přijaté uchazeče vzniká pouze minimální            

finanční zátěž spojená s osobní potřebou.  

Dalším cílem této práce bylo potvrdit hypotézu, že studenti HAMU          

nevyužívají příležitostí k participaci v mezinárodních orchestrech v dostatečné         

míře a zjistit případnou příčinu, proč tomu tak je. Tato hypotéza byla potvrzena             

na základě dotazníkového šetření mezi studenty HAMU a bylo zjištěno, že           

největším důvodem je nezájem studentů, pak časová náročnost a finanční zátěž.           

Okrajově studenti HAMU zmiňují strach z jazykové či kulturní bariéry nebo se            

obávají konkurence mezi uchazeči.  

V závěru se práce zabývala osobními zkušenostmi převážně českých         

hudebníků. I když se autorce práce nepodařilo najít české hudebníky ve všech            

zkoumaných orchestrech, největším přínosem této části práce je zjištění, že          
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všichni, kteří byli dotazováni, podobnou zkušenost vřele doporučují. Zároveň díky          

rozhovorům byla ověřena získaná data pro srovnání jednotlivých orchestrů. 

Obecně tak tato práce může sloužit jako přehled mezinárodních         

mládežnických orchestrů na světové úrovni a může napomoci všem studentům          

uměleckých škol s rozhodováním, do jakého mezinárodního mládežnického        

orchestru se mají přihlásit.  
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Příloha č. 3 – Rozhovory s hudebníky s osobní zkušeností   14

RADKA TEICHMANNOVÁ - EUYO 

Směřovala jsi vždycky k hraní v českých nebo mezinárodních         

orchestrech? 

Ano. 

Chtěla bys spíš hrát v českých nebo zahraničních orchestrech? 

To nemůžu úplně říct. Záleží na nabídce hraní, na konkurzech. Pokud vypíší            

konkurz v zahraničí, který by byl pro mě možný, co se týče mobility a podobně,               

tak bych určitě zkusila i to. Jinak bych raději, kvůli budoucnosti a rodině, zůstala              

v České republice. 

Ty jsi byla členem European Union Youth Orchestra, v jakém roce?  

Nastoupila jsem tam letní turné v roce 2012 a skončila v létě 2014. 

Proč sis vybrala zrovna European Union Youth Orchestra. Byl to cílený           

výběr nebo jsi konkurz zkoušela do různých orchestrů? 

Bylo to v rámci studia na konzervatoři, kde jsme dostali nabídku zúčastnit se             

konkurzů. Řekla jsem si, že bych to chtěla zkusit a shodou okolností to vyšlo a               

stala jsem se členem. Dalo mi to spoustu zkušeností, co se týče orchestrální hry,              

protože nehrají žádné lehké programy. Hrají velká symfonická díla v podobě           

Svěcení jara, velkých symfonií Mahlerových apod. A hlavně si člověk zahraje pod            

taktovkou těch nejlepších dirigentů světa. Nejvíc jsem se ale posunula          

v angličtině, protože všeobecná úroveň anglického jazyka na konzervatořích je          

velmi špatná. Ze začátku pro mě bylo nejtěžší překonat jazykovou bariéru.           

Musela jsem se hodně snažit. Bylo to, jako kdyby mě hodili do vody a plav.  

A před tím, než přišla nějaká nabídka zkusit konkurz, jsi aktivně           

nevyhledávala příležitosti? 

Byla jsem tou dobou ve třeťáku na konzervatoři, takže jsem tak velké ambice             

neměla. Tehdy jsem si spíš myslela, že bych chtěla učit. Časem jsem se ale              

dostala i k učení a zjistila, že to není úplně pro mě. Možná na nějaký zkrácený                

úvazek, ale chci se věnovat hudbě, kterou studuju. Je to moje hobby. 

Zmiňovala jsi hodně přínosů, ale našla bys i nějaká negativa? Bála ses            

třeba finanční nebo časové náročnosti? 

Vzhledem k tomu, že European Union Youth Orchestra je nezisková organizace,           

tak si tam člověk nic nevydělá, ale s tím jsem počítala. Kurz fungoval tak, že               

nám dopředu naposílali noty, které se budou hrát. Poté jsme 14 dní na určitém              

místě zkoušeli. Nejdříve byly dělené zkoušky po sekcích, potom jenom smyčce a            

nakonec se celý orchestr spojil a vyjelo se na turné po Evropě a po světě. 

14
 Rozhovory byly přepsány autenticky s minimálními zásahy 
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Myslíš si, že se přístup studentů na vysokých školách jako jsou HAMU a             

JAMU v současnosti mění a že víc vyhledávají příležitosti v          

mezinárodních orchestrech? 

Vzhledem k tomu jaká je kulturní situace v České republice, tak si myslím, že              

dost vyhledávají zahraničí. I když těžko říct, záleží hodně na tom, jestli je místo.              

V orchestrech, kde už odcházejí starší do důchodu, tak se uvolňují místa, to je              

prostě v řádu let. 

Teď myslím přímo ty mezinárodní mládežnické orchestry. Jde mi spíš o           

tu zkušenost vyjet v létě v rámci takového orchestru a vzdělávat se.            

Nebo jestli ty sama přemýšlíš, že by ses něčeho podobného ještě           

zúčastnila, ale třeba v jiném orchestru ať už je to Gustav Mahler            

Jugendorchester, a nebo v Aspenu v Americe nebo Pacific Music Festival? 

Myslím si, že mi to jako zkušenost stačilo. Přeci jenom to bylo léto a člověk na                

tom i finančně trochu tratil. Tím že je to nezisková organizace, tak si člověk musí               

spoustu věcí zaplatit sám. Měli jsme sice plnou penzi, ale když se člověk živí              

sám, tak na tom přes léto trochu krachuje. Ale kdo má podporu rodiny nebo              

nějaké větší finanční jistoty, tak je to pro něj určitě přínosný. Mně to dalo hodně               

zkušeností co se týče jazyka a orchestrální hry, protože zahrát si v 18ti letech              

Zarathustru od Strausse byl velký zážitek. Na konzervatoři se takhle velké           

symfonické projekty nedělají. Teď jsem v akademii České filharmonie a dost mi            

to pomohlo. 

Bála ses třeba konkurence nebo úrovně ostatních zahraničních        

účastníků? Získala jsi víc sebevědomí v tom, že si dneska už víc troufneš             

ať v orchestrální nebo v sólové hře.....? 

Jo, určitě. Vybírají na základě konkurzů, kterých se účastní studenti z Royal            

College v Londýně. Potkala jsem tam třeba holku z Řecka, která studovala na             

Juilliard School v Americe, takže to bylo super. 

Vidíš na účasti v orchestru nějaké negativum? 

Negativum? Spíš asi co se týká mezilidských vztahů. Když jsem začínala, přišlo            

mi, že jsme drželi víc pohromadě, bylo to víc přátelštější.  
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PETR VAŠEK - VFO 

V jakém roce jsi byl ve Verbier Festival Orchestra? Byl jsi pozván i na              

další ročníky? Můžou vždy vybraného uchazeče přizvat třikrát po sobě -           

je to tak viď? 

Bylo to tak, že jsem dělal konkurz třikrát, ale dostal se až napotřetí. Bylo to v                

roce 2012, kdy mi bylo 28. Byl to můj první rok v orchestru, ale tím, že jsem byl                  

už starší, tak mi ještě dali možnost zúčastnit se v roce 2013. Potom už jsem               

nemohl hrát v mládežnickém orchestru, ale jel jsem tam další rok jako sólista             

nebo komorní hráč. Byl jsem pozvaný, abych spolupracoval na různých          

koncertech, hráli jsme třeba v kostelích v komornějším složení. Pak jsem měl 2             

roky pauzu. Ale mezitím, co jsem hrál ve velkém orchestru, tak jsem dělal             

konkurzy do komorního orchestru (Verbier Festival Chamber Orchestra), kam mě          

v roce 2017 vzali a jsem tam doteď. 

Chtěl jsi vždycky do Verbier Festival Orchestra nebo jsi zkoušel i jiné            

možnosti? A proč zrovna Verbier? 

Dlouho před Verbier jsem zkoušel European Youth Orchestra a Gustav Mahler           

Jugendorchester. Nic z toho ale nevyšlo. Když jsem studoval ve Švýcarsku,           

dozvěděl jsem se o Verbier a začal se účastnit konkurzů. 

A ještě se zeptám trochu jinak. Chtěl jsi vždycky být orchestrálním           

hráčem? 

Ano. Vždycky v orchestru. 

Když zpětně zhodnotíš Verbier, co ti účast nejvíc dala? 

Dalo mi to nejvíc v tom, že jsem mohl hrát s lidmi z celého světa, což se člověku                  

normálně ve škole nestane. Samozřejmě se tam dostávají ti nejlepší muzikanti,           

takže mi to dodalo i hodně sebevědomí, že jsem byl jedním z nich. Líbilo se mi to                 

spojení národností. Je jedno odkud člověk je, jde jen o to dát orchestr             

dohromady a vytvořit pěknou hudbu.  

Můžeš říct, že hraní ve Verbier ovlivnilo tvou kariéru?  

Určitě. Ovlivnilo to můj celkový pohled na hudbu a přístup k ní. Ať už teď hraju                

kdekoliv, chci do toho dát to, co jsem zažil ve Verbier, kde byla hudba na               

nejvyšší úrovni. Věřím si teď v tom, co dělám, i když se v Čechách nesetkávám s                

takovou odezvou. Je znát, že ve Verbier jsme dostávali energii od lidí, ale i tady               

cítím, že se to publiku líbí. 

Vidíš v účasti nějaká negativa? Já si myslím, že se toho čeští studenti             

obávají, kvůli finanční nebo časové zátěži. Přijde mi, že mají spíš kšefty a             

už se jim nechce dál sebevzdělávat. Přemýšlel jsi o tom někdy? 

Určitě ne. Za mě byl Verbier ještě placený, takže jsem si i vydělal peníze. Byl to                

pro mě v podstatě prázdninový kšeft. Teď už je to samozřejmě jiný, hraní             

placený není, takže to něco málo stojí. Ale pořád si myslím, že takové zkušenosti              

člověk nikde jinde nezíská. Nevím nakolik to teď celkově vyjde, ale neplatí se             

pobyt ani jídlo, takže si člověk zaplatí jen jídlo třeba v hospodě. Prostě jen aby               

tam člověk měl nějaké peníze a nebyl tam úplný chudák, ale jinak to nestojí nic.               
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Stojí to jen čas, který se tomu musí o prázdninách obětovat, kdy se moc lidí               

nástroji věnovat nechce. Ale co se týče negativ, tak žádný nevidím. Myslím si, že              

je to spíš lenost studentů. Může za to i fakt, že nás k tomu v České republice                 

nikdo nevede a to dělá hodně. Každý muzikant by si tím měl projít, aby potom               

věděl, jak hrát. Přijde mi, že to pro české studenty stále není moc zajímavé, spíš               

tady řeší, aby měli kšefty, udělali konkurz a co nejrychleji se mohli živit. O něco               

navíc se zajímá jen málokdo.  

Taky si to myslím. A myslím, že k tomu i hodně přispívají pedagogové,             

protože na konzervatořích se mnohdy pěstuje pocit, že budou sólisté, což           

je nereálné.  

To je, to je jasný. Myslím si, že už to i ví, ale pořád mají zajetý odučit to svoje.                   

Takovou svou klasiku, repertoár, který umí a sami ho hráli. Ale udělat            

orchestrální party, aby měl člověk opravdu šanci vyhrát konkurz, to už ne. Třeba             

to neumí ani kantoři nebo jich je málo. Jako samozřejmě jsou, ale na HAMU je               

průměrný věk kantorů 65 let a ty ti s tím určitě moc nepomohou. 

Jakou přípravu na konkurz bys studentům doporučil? Jak k ní mají           

přistupovat, pokud se to dá nějak konkretizovat? 

Určitě je důležitá práce orchestrální hry, nebrat to jako samotný part, ale cvičit to              

jako celek. Snažit se secvičit ty nástroje. Já když se učím party, tak musím vidět               

souvislosti. Kdo hraje se mnou, kdo navazuje na mé sólo nebo hraje před mým              

sólem, aby byl člověk schopný hned odhadnout tempo. Tak takové věci si            

myslím, že se u nás úplně nedělají. Když to pak člověk vidí, je v tom strašnej                

rozdíl, pokud to někdo takhle dělá. Celkově, aby vyhrál konkurz, kam přijde tisíc             

lidí, tak na tomhle musí dělat. Musí zaujmout a přesvědčit, jinak to nejde. 
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ONDŘEJ ŠINDELÁŘ - VFO 

Chci se předně zeptat, jestli bylo vždy Vaší ambicí se dostat do            

mezinárodního mládežnického orchestru? 

Tou prvotní ambicí určitě jo, ale studium v Baslu mi ukázalo, že to není jediná               

možnost. 

Proč jste se tedy rozhodl přihlásit zrovna na konkurz do Verbier Festival            

Orchestra? 

Líbila se mi ta myšlenka podívat se někam ven, zjistit jak takové orchestry hrají              

a získat zkušenosti z hraní s hudebníky a sólisty, kteří tam přijíždějí a koncertují.              

Zároveň se mi líbila ta platforma, že se tam všichni sejdou a jsou ve Verbier tak                

trochu zavřený, že se to celou dobu odehrává jen tam.  

V jakém roce jste tam působil? 

To bylo v roce 2012 až 2015. 

Zkoušel jste i jiné konkurzy do mládežnických orchestrů jako je třeba           

Gustav Mahler Jugendorchester nebo European? 

Dělal jsem konkurz do Mahlera, ale tam mě nepřijali. Potom jsem dělal konkurz i              

do EUYO, kam mě shodou okolností přijali ve stejný rok jako do Verbieru a já si                

vybral Verbier. 

Z jakého důvodu, jestli se můžu zeptat? 

No právě z toho, že se tam střídali sólisti a nastudovávalo se mnoho programů. A               

nevím, rozhodl jsem se takhle. Přišlo mi to zajímavější. 

A v čem třeba spatřujete největší přínos takové zkušenosti? 

Tahle zkušenost mi hodně dala, hlavně teda to, že si člověk rozšířil rozhledy, a že               

se neuzavírá jen v tom, co je doma. Člověk si osahá takovou tu profesionalitu a               

přístup. Mně přišlo, že jsem tam získal ten správný přístup k řemeslu nebo             

obecně k tomu, co dělám. Člověk zjistí, že vlastně je potřeba mít hudbu fakt rád               

a fakt se o to, co dělá, starat. A věnovat se tomu naplno. Největší přínos pro mě                 

byl asi v tom přístupu. 

Vidíte na té zkušenosti nějaké negativum? Myslím si, že se plno českých            

studentů bojí nějaké časové a finanční zátěže nebo jazykové bariéry.          

Přemýšlel jste o tom podobně? 

Negativum. Já bych žádný negativa nezmiňoval, nic mě vlastně ani nenapadá.           

Samozřejmě, že nějaká ta jazyková bariéra tam byla. To je jasný, ale právě díky              

tomu se mi podařilo nějak začít a nějakým způsobem ji překonat, což mi potom              

následně pomohlo i v mém studiu v Basileji. To bych spíš viděl jako pozitivum. 

Ptám se takhle přímo, protože jsem rozdávala dotazníky mezi studenty          

HAMU a oni se účasti často obávají z důvodu jazyka nebo finanční            

otázky. Kvůli tomu se tam nehlásí a mně to přijde škoda. 
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Já bych to asi postavil takhle. Ten kdo chce, to dělá, kdo nechce ,tak si vždycky                

vymyslí něco, proč to nejde. 

No jo, to je pravda. Chtěl byste ještě něco dodat? 

Jen si vzpomínám, že jsem z toho první rok byl docela zahlcený. Člověk tam              

přijede a kouká, jak jsou ty lidi po tom hladoví. Jak najednou člověk začne chodit               

na ty koncerty a zjišťovat, jak kdo hraje. Jeden večer tam hrál Leonidas Kavakos,              

druhý zase Martha Argerich. To pro mě byla velká motivace a strašně mě to              

nakoplo v práci. A ještě jsem Vám zapomněl říct, že jsem byl jednou v Baltic               

Youth Orchestra. Je to samozřejmě chvályhodná iniciativa, ale s Verbier se to            

rozhodně nedá srovnávat… 

Dostal jste se do Baltic Philharmonic Orchestra, protože jste byl na           

Erasmu v jedné ze zemí kolem Baltského moře? Ptám se na to proto,             

protože toto jsou aktuální požadavky tohoto orchestru pro přijetí         

hudebníka z jiných zemí mimo státy nacházející se kolem Baltského          

moře?  

 

Byl jsem tam jen jednou. Asi sháněli výpomoc. Nevím, jestli jim někdo vypadl?             

Ale po tom, co jsem byl ve Verbier, mě to po hudební stránce úplně              

“nesaturovalo” . Studenti a orchestr byli fajn, organizace taky celkem dobrá.           

Jen...no prostě mě to nezaujalo.  
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BARBORA TRNČÍKOVÁ - GMJO, EUYO 

Moc děkuju, že mi chceš odpovědět na pár otázek. Dozvěděla jsem se, že             

jsi byla v European Union Youth Orchestra… 

…. a letos v Mahleráku, no. 

Moc gratuluju! To je super. A chci se zeptat jestli tvůj cíl byl vždycky              

zaměřovat se na orchestrální hru a vyhledávat mezinárodní příležitosti         

v mládežnických orchestrech, nebo jak ses k tomu dostala? 

Na hudebním gymplu na Žižkově vždycky probíhaly konkurzy do EUYO, takže           

díky tomu. Vždycky jsem to brala jako výzvu dělat konkurz. Dělala jsem ho             

několikrát a vždycky jsem uspěla, takže jsem se několikrát účastnila turné. Můj            

vzor byl hobojista Martin Daněk, který se účastnil několikrát a vždycky hrozně            

chválil.Takže jsem to chtěla taky vyzkoušet. 

A co tě vedlo k tomu, že ses přihlásila do Gustav Mahler            

Jugendorchester, na který se asi budu víc zaměřovat, protože do          

Mahléraku se dostalo méně lidí. Tak proč zrovna Gustav Mahler          

Jugendorchester? 

Ono je to asi srovnatelné, co se týče úrovně těch dvou orchestrů, ale Mahler mi               

přijde trochu prestižnější. V Evropě je to asi nejlepší možnost, kam se člověk             

může dostat a zúčastnit se nejlepších festivalů po Evropě. Mít koncerty           

v nejlepších sálech s nejlepšími dirigenty. 

Co spatřuješ jako největší přínos? 

Největší přínos je určitě potkat se na pódiu s těmi nejlepšími světovými dirigenty             

a potom samozřejmě je přínosem, že člověk naváže plno hudebních kontaktů,           

přátelských, které člověk často udržuje i po skončení turné a může čerpat            

spoustu výhod toho přátelství, má informace z hudebního světa po celým světě,            

tak i nějakou motivaci, inspiraci, pořád vlastně udržovat nějakej kontakt se           

zahraničím. A podívat se samozřejmě do těch nejlepších sálů v Evropě. 

Vidíš tam i nějaká negativa? Myslím si, že čeští studenti mají předsudky,            

že je to finančně a časově náročné nebo se bojí jazykové bariéry. Měla jsi              

taky takové obavy? 

Tak já jsem nikdy žádná negativa nevnímala, protože z finančního hlediska je            

všechno naprosto pokryté, ubytování, jídlo, ještě jsou často peníze navíc. A           

jazyková bariéra tam určitě je, ale myslím si, že se tam plno lidí angličtinu spíš               

přiučilo.  

Z jiných rozhovorů jsem se dozvěděla, že čeští studenti nejsou          

připraveni na konkurzy do orchestrů. Je to asi jeden z důvodů, proč se             

bojí ať už konkurence na konkurzech nebo jen konkurzů obecně. Vnímáš           

to podobně? 

Určitě vnímám, že účast na konkurzech v Čechách nebyla tak vysoká jako            

v zahraničí. Asi je pro české studenty strašák ten měsíc v zahraničí, protože             

třeba nechtějí vyjet takhle sami. Ale rozhodně bych to chtěla doporučit, protože            

je to skvělá příležitost, jak se osamostatnit. V zahraničí se dělají konkurzy na             
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nečisto, to se u nás vůbec nedělá. Jsou zvyklí se připravit jen na koncertní              

vystoupení a moc neví, jak se připravit na konkurz, kde hrají jen party. 

Zjišťovala sis i jiné možnosti než EUYO a Mahlérak? Zkoušela jsi konkurz            

ještě do jiných mládežnických mezinárodních orchestrů? 

Jo, úplně všechno jsem asi zvažovala. Byla jsem v Moritzburg Festival Orchestra,            

ptala jsem se na Pacifik festival. Vždycky jsem zvažovala termíny nebo repertoár.            

Některé festivaly jako Lucenský se zaměřují na soudobější hudbu a tak. Ale            

vlastně Mahlerák a EUYO jsou takový nejvyhlášenější. 

To je super kolik o tom víš a zjišťuješ si. Myslíš si, že má každý student                

HAMU takovýhle přehled o mezinárodních mládežnických orchestrech? 

No nemyslím si to, protože to není určitě priorita každého studenta. Každej má ty              

priority jinak. Někdo se opravdu připravuje jen na sólové koncerty a tím, že hraju              

na hoboj, který je orchestrální nástroj, tak jsem si o tom zjišťovala asi víc. 

Je ještě něco, co bys třeba vyzdvihla u EUYO. Co bys třeba chtěla srovnat              

v rámci těchto dvou orchestrů? 

Já myslím, že jsou naprosto srovnatelný obě tyto platformy. Je dobře, že existují             

obě, že se navzájem taky motivují a inspirují. A v podstatě ty zážitky byly více               

méně totožný. 

A v čem se třeba liší? 

Myslím, že GMJO má větší tradici v tom, že vychází z Rakouska, z hudby Gustava               

Mahlera, takže na každém turné se hraje dílo Gustava Mahlera, což je pro mnoho              

muzikantů inspirativní a motivující. A muzikanti, kteří byli členy Gustav Mahler           

Jugendorchestra, často získávají prestižní místa, hlavně tedy v německých         

orchestrech. Ale z obou těchto orchestrů vychází výborní muzikanti, takže          

myslím, že je to opravdu srovnatelné. 

Pokud se tam už jednou dostaneš, můžou tě další rok přizvat bez            

konkurzu? 

Nene. Mělo by to být tak, že každý rok se opakuje konkurz znova. 

Chceš se teď do budoucna stát členkou nějakého prestižního         

zahraničního orchestru nebo spíš bys teď byla raději v Čechách? 

Já už mám místo v Brněnský filharmonii, kde zatím plánuji zůstat. 
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KATEŘINA JELÍNKOVÁ - PMCO 

Ty jsi studovala housle v Čechách na konzervatoři, ale pak jsi hned šla             

do zahraničí, je to tak? 

Já jsem chodila na hudební gympl, tam jsem odmaturovala, potom jsem šla na             

vysokou na Karlovku na peďák a zároveň na konzervatoř. Tam jsem šla až po              

gymplu jenom kvůli hodinám houslí. Po konzervatoři jsem už měla hotového           

bakaláře z Karlovky a zároveň jsem tam ještě studovala magistra a na druhého             

magistra jsem šla na akademii do Kodaně. A ještě studuji postgraduál solist class             

v Odense v Dánsku, kde žijeme. 

Chtělas vždycky do nějakého mezinárodního mládežnického orchestru       

nebo jak ses vlastně o Pacific Music Festivalu v Japonsku dozvěděla?           

Bylo vždy tvou ambicí dostat se do nějakého mezinárodního         

mládežnického orchestru?
 

Určitě to nebyla moje nějaká primární ambice. Dostala jsem se k tomu úplně             

náhodou, ale nebyl to můj první mezinárodní orchestr. Já už jsem před tím hrála              

v jednom v Itálii, nevím jestli jsi o něm slyšela jmenuje se J Future Orchestra.               

Slyšela jsi o něm? 

Myslím, že ne. 

Tam jsem hrála už na gymplu, poprvé když mi bylo nějakých 17 možná 18 let.               

Byla jsem tam snad čtyřikrát celkem, byli tam studenti mezi 18 a 26 v podstatě               

z celé Evropy. Když jsem tam byla poprvé, bylo nás tam Čechů opravdu málo. U               

nás to ještě nebylo moc známé, ale pak se to začalo postupně rozšiřovat. Když              

jsem tam byla naposledy, tak už tam bylo Čechů snad 15. A teď nevím              

momentálně jak to funguje. O PMF jsem se dozvěděla úplnou náhodou, vyskočila            

mi o tom reklama na facebooku. Neznám nikoho jiného z Čech, kdo tam kdy hrál.               

Vím akorát, že Baborák (český hornista) tam jezdil, ale samozřejmě jako lektor a             

ne jako student. Bylo to tak, že přijímačky byly v lednu a já jsem měla v lednu                 

zkoušky na konzervatoři, takže jsem stejně cvičila repertoár, který u konkurzu           

chtějí. Říkala jsem si, proč to rovnou nezkusit nahrát a poslat, ale nic jsem o tom                

nevěděla, ani jakou mám šanci. Bylo to pro mě velký překvapení, když mě přijali              

a napsali, ať jedu do Japonska. Do teď tomu vůbec nerozumím, protože jsem             

tomu nevěnovala žádný velký úsilí. Byla to náhoda, nebyla to žádná moje ambice             

nebo dlouhodobý cíl. 

A jaké byly tvoje pocity, když jsi tam dorazila? 

Co se týče úrovně jsem byla fakt překvapená, že byla hodně dobrá. Bylo tam              

hodně Američanů a Japonců, z Evropy nás tam bylo jenom pár. Je to v podstatě               

japonsko-americký festival, který založil Bernstein. 

A v čem spatřuješ největší přínos toho, že jsi v takovém orchestru            

působila? 

Za ten měsíc tato zkušenost byla hodně výživná a intenzivní. Měli jsme každý             

týden minimálně jeden, někdy dva programy. Každý den jsme měli trojáky a            

spoustu nového repertoáru a nebyla vůbec šance se na to individuálně připravit.            

Měli jsme třeba večer koncert a druhý den ráno už zkoušku na další program. Byl               

to těžký program a pomáhali nám s ním muzikanti z Berlínské filharmonie, kteří             
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vedli vždy jednotlivé nástrojové skupiny a vedli různé masterclasses pro nás           

účastníky. Věnovali jsme se ale i komořině, nebyl žádný volný čas si odpočinout,             

natož cvičit veškerý repertoár. Všechno jsme hráli z listu na první zkoušce.  

A dostali jste noty dopředu, protože já jsem třeba dělala pro Verbier            

Festival a vím, že vždycky byl zasílán repertoár několik měsíců dopředu,           

než vybraní muzikanti přijeli, pokud se nepletu. 

To jo. My jsme si to sice mohli vyzvednout dopředu, ale ne před tím, než začal                

festival. Na stránkách byl sice oznámený program, ale my jsme se teprve pár dní              

před každým programem dozvěděli, jestli vůbec budeme hrát. Já třeba jestli           

budu hrát první nebo druhý housle. Stejně jsem si tedy nemohla vzít noty 14 dní               

dopředu, protože jsem nevěděla, jaký budu hrát part. Jiný skupiny měly tohle            

mnohem jednodušší. Když hraješ na violu, tak prostě hraješ na violu. Takže tohle             

bylo blbý. Já mám dokonce pocit, že tady to rozesazení se na nástěnce objevilo              

vždycky až fakt den před první zkouškou. Mohla jsem si půjčit oba party a cvičit               

oba, ale tam nebyl čas cvičit ani ten jeden, takže jsem se neučila zbytečně nic.               

Bylo to hodně vyčerpávající, ale člověk měl motivaci hrát dobře, protože tam byla             

fakt výborná úroveň, a taky kvůli těm lidem z Metropolitní opery a Berlínské             

filharmonie. Chtěli jsme hrát co nejlépe, když k nám přijeli sólisté z Ameriky, oni              

si s námi zahráli čtvrtého Mahlera, kde měl sólo koncertní mistr z Vídeňské             

filharmonie. Ale bylo to fakt náročný.  

Donutila tě tvoje účast vyhledávat víc takových příležitosti nebo ti ta           

jedna stačila?  

No je pravda, že na základě toho jsem začala přemýšlet o konkurzech do             

Mahleráku nebo EUYO, ale už jsem spíš studovala v Kodani a hrála s Českou              

filharmonií. Měla jsem toho dost, řešila jsem svatbu, ale mám pocit, že kdybych             

se k tomu dostala dřív, tak bych to určitě zkusila. Spíš už jsem na to neměla                

energii. 

Já se vůbec divím, jak jsi to všechno stíhala. Vidíš v tom zpětně nějaké              

negativum? Myslím si, že se plno českých studentů bojí nějaké časové a            

finanční zátěže nebo jazykové bariéry. Rozdávala jsem dotazníky mezi         

studenty HAMU a oni se účasti obávají. Kvůli tomu se tam nehlásí a mně              

to přijde škoda. 

Mně teda přijde, že se finance vůbec řešit nemusí. Nevím, jak to mají jiné              

orchestry, ale vím, že jsme měli jak v té Itálii, tak tady v Japonsku, pokrytou               

cestu a většinu nákladů spojených s ubytováním a jídlem. Člověk vůbec nemusí            

řešit, jestli na to má nebo nemá. No a co se týče jazyka, tak tam mi právě přijde,                  

že od toho to je, aby se tam ty lidi potkali a zlepšili svoje jazykové dovednosti                

atd. Ale musím říct, že přestože já už jsem měla v té době za sebou minimálně                

rok strávený v zahraničí, tak jsem tam na nějaký jazykový bariéry narážela a to              

hlavně kvůli tomu, že tam bylo hodně Japonců a Japonci moc anglicky nemluví,             

vlastně skoro vůbec. My jsme tam měli teda komořiny a hrála jsem v kvartetu,              

kde byli tři Japonci a já. A to byl teda fakt masakr, protože já jsem to v podstatě                  

vedla, protože jsem hrála první housle a snažila se rukama nohama nějak            

domluvit. Snažila jsem se vést zkoušku a prostě oni mi nerozuměli no. To bylo              

hodně blbý. A na druhou stranu tam teda byli ti Američani, kteří sice mají              

angličtinu, teda spíš američtinu, jako rodný jazyk, ale zase moje angličtina           
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nebyla tak dobrá a oni nebyli zvyklí mluvit na někoho třeba pomaleji. Ti mě úplně               

do party nebrali. Takže jsem se tam cítila dost opuštěná.  

Taky dobrá zkušenost. 

Jo jako určitě. 

A ještě třeba nějaké negativum, které tě napadne. Lidi se bojí, že jim to              

zabere strašně času.  

No já jsem spíš čekala, že se mě zeptáš, jestli bych tam po té zkušenosti jela                

znova. Musím říct, že bych tam znova nejela. Jsem hrozně ráda, že jsem tu              

možnost měla, jednou si to vyzkoušet bylo super, ale prostě znova už ne. Asi              

hlavně kvůli tomu, že jsem měla za sebou fakt náročný školní rok, kde jsem              

končila dvě školy a začínala další studium. Končila jsem konzervatoř, stěhovala           

se do Kodaně, měla absolventský koncert atd. Těšila jsem se, že si v tom              

Japonsku odpočnu a opravdu jsem nečekala, že to budou trojáky měsíc v kuse.             

Festival byl od 10. července do 10. srpna a my jsme měli jeden jediný volný den                

za celý měsíc. A to byl ještě organizovaný výlet do místa někde, kde měl sídlo               

Bernstein, takže tam jsem samozřejmě chtěla jet a jinak to byly každý den             

trojáky vyjímečně dvoják. Museli jsme pak ještě zkoušet komořinu v té zbývající            

frekvenci, takže to pro nás bylo maximálně vyčerpávající.  

A prosím tě platila jsi nějaký poplatek za přihlášku? 

Něco ano. Myslím že to bylo asi 30 dolarů. 

Nebyla to překážka, proč by ses tam nepřihlásila? 

Ne. Tak já jsem věděla, že když mě vezmou, tak mi prostě zaplatí letenku a               

všechno, takže to nebyl důvod. 

Chceš ještě něco dodat? 

Je mi líto, že tam od nás nikdo nejezdí, myslím na Pacific Music Festival, protože               

to je určitě super zkušenost, přestože jsem řekla, že bych tam už nikdy znova              

nejela. Ale byla to skvělá zkušenost. Přijde mi, že v Čechách nemají moc reklamu              

nebo já jsem minimálně žádnou neviděla. A kdyby to na mě nevyskočilo na tom              

facebooku, tak se o tom nikdy nedozvím. To mi přijde škoda, protože určitě to              

stojí za to. 
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PETR ŠPAČEK - AMFS 

Kdy si byl v Aspen Music Festival and School? 

2008 

Jaká byla tehdy tvoje motivace, chtěl ses zdokonalit v orchestrální hře           

nebo jak jsi vůbec přišel na Aspen. 

Já jsem ani nevěděl, že tam budu muset hrát v orchestru. Jel jsem tam na               

soukromé hodiny za cellistou Richardem L. Aaronem. K němu jsem se dostal skrz             

Chipse Stevense, který dělal v Plzni International Music Academy Pilsen. Odtud           

vzal mou nahrávku a dal ji tomu Richardovi L. Aaronovi, aby mě pozval do              

Aspenu. Ale my jsme si s profesorem moc nesedli.  

Takže ty jsi tam neposílal přihlášku, ale dostal ses tam přes různé            

kontakty? Někdo si tě všiml tady v České republice a zprostředkoval ti to             

v Aspenu? 

Přesně tak. Byl jsem tam celkově trochu protekčně, takhle se tam asi normální             

člověk nedostává.  

Myslím ale, že z toho byl trochu nešťastný ten profesor, protože se mu nelíbilo,              

jak jsem hrál a mně se nelíbilo, jak on to učil. 

Byl jsi tam celé dva měsíce nebo jen na poloviční turnus? 

Byl jsem tam celé dva měsíce.  

A co jsi říkal na orchestrální hru, když jsi nevěděl, že tam máš v ní               

působit? 

Z mého pohledu to bylo na profi úrovni. Hned na začátku zahraješ nějaké party a               

oni tě podle toho rozdělí, do jakého orchestru půjdeš. Jsou tam orchestry, které             

cvičí hodně dlouho a pak ten festivalový, do kterého mě dali. Byl jsem tam              

trochu protekčně, protože když už mi sehnali fellowship, tak potřebovali, abych           

byl v tom nejlepším orchestru. Byli tam koncertní mistři slavných amerických           

orchestrů. Jel se tam opravdu profi režim, co týden to nový koncert, v podstatě              

jako filharmonie. Bylo to pro mě opravdu šílený. Cvičíš na ten orchestr, na hodiny              

a ještě tam byl Chamber Music a Concerto Competition, na co se taky cvičilo a do                

toho musíš sedět pořád v orchestru. Měl jsem trochu pocit, že se z toho              

zblázním. Ale orchestr byl fantastický, byli tam výborní dirigenti.  

V čem spatřuješ největší přínos účasti, ať už co se týče sólové nebo             

orchestrální hry? Co sis z toho nejvíc odnesl? 

Mám-li být upřímný, tak nejvíc jsem si z toho odnesl spoustu kamarádů            

v Americe a naučil jsem se anglicky. A co se týče jako cella, tak absolutně nula                

jako přínos. Od profesora jsem si toho moc neodnesl a orchestr mi vadil od              

začátku. 
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Kdyby ses na tu orchestrální hru podíval z pozice člověka, který má větší             

ambice stát se členem dobrého orchestru v Čechách nebo v zahraničí,           

byla by účast pro něj přínosná? 

Asi jediný rozdíl oproti třeba orchestrální akademii České filharmonie je, že           

muzikanti tam nejsou tak otrávení, až na mě. Bylo tam vesměs nadšenecký            

prostředí. Prostě wau, jsme ve festivalovém orchestru a je to super a nejsme             

vůbec naštvaný, že tady musíme sedět, to jsem byl jen já. 

Úplně tě vidím, jak tam sedíš naštvaný v Aspen orchestru. Dávala jsem            

mezi HAMU studenty dotazníky, proč se do těchto orchestrů moc nehlásí,           

že si třeba myslí, že jde o finanční či časovou zátěž. Chtěla jsem se              

zeptat, jestli jsi nad tím taky přemýšlel, i když ti to bylo            

zprostředkováno. Tedy jestli byl pro Tebe pobyt časovou nebo finanční          

zátěží?
 

Tak, jak už jsem říkal, vůbec jsem netušil, že budu hrát v orchestru. I když pak                

už jo, protože mi psali, abych si vzal bílé sako, že budeme hrát v orchestru, ale                

nečekal jsem, že tam bude takový režim. Že každý den bude tříhodinová zkouška             

na orchestr, pak budeš mít dva dny volna a pak zase.  

Musí všichni po příjezdu dělat konkurz do orchestrů nebo jsi ho musel            

dělat jen ty z důvodu stipendia? 

Já mám pocit, že to je povinný právě. 

Taky si to myslím, ale jsem ráda, že jsi moji osobní zkušenost takto             

potvrdil. Chceš ještě něco dodat, co tu nezaznělo? 

To prostředí Aspenu je naprosto fantastický. Aspen je nádherný.  

A doporučil bys svoji osobní zkušenost třeba i dál, dalším českým           

muzikantům? 

Jo, všechno z toho, co jsem za ty léta objel, tak si myslím, že Aspen byl                

nejpřínosnější a na nejvyšší úrovni. 

Jako třeba i oproti EUYO? 

No tak EUYO je trošku jiný projekt, protože tam jedeš vyloženě za tím, že budeš               

v orchestru. Tohle jsou spíš letní kurzy a festival. Každý den tam je nějaký              

koncert. Jezdí tam umělci z celé Ameriky, protože je to fakt vyhlášený festival.             

Neučíš se jen hrát, ale můžeš i chodit na festival. My jako studenti Aspenu jsme               

měli přístup na všechny koncerty zdarma. 

Plno takových projektů tuhle možnost nabízí. Když si třeba porovnáš          

úroveň orchestru v Aspenu a EUYO, je možné je nějak srovnat? Jsou            

podobné nebo si myslíš, že jeden z těch orchestrů má vyšší úroveň? 

Ve výsledku byly koncerty EUYO srovnatelný s Aspenem, ale s tím, že EUYO             

zkouší furt. Režim v EUYO byl strašný. Tam se nezastavíš. U Aspenu ale hodně              

záleží na tom, do kterého orchestru tě dají. Můžeš skončit úplně ve špatným             
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orchestru, kde se něco čtyři týdny cvičí, pak je jeden koncert a ještě to zní               

hrozně.  
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KEVIN CHEN - NWS, VFO, AMFS  
15

Směřoval si vždy svou hudební kariéru tak, aby si jednou hrál v            

orchestru?  

Původně jsem si myslel, i při studiích houslí, že se stanu doktorem. Ale zjistil              

jsem, že hudba mě dělá šťastnější. A vím už dávno, že mě baví orchestrální hra a                

věděl jsem, že pokud se jednou budu věnovat hudbě, tak hlavně orchestrální hře.  

Když ses rozhodl, že se chceš stát členem symfonického orchestru,          

přemýšlel jsi rovnou o zahraniční zkušenosti v nějakém mezinárodním         

mládežnickém orchestru? 

Určitě. Jelikož veškeré moje studium dříve bylo jen na území USA a vyrostl jsem              

a byl jsem veden americkým způsobem učení, který je velice specifický. Musíš            

hrát více přesně a všichni tady musí hrát stejně jako ostatní, jeden přístup. Ale v               

Evropě tomu tak není, víc se hledí na osobní přístup. Třeba ve Verbier to bylo               

úplně očividné, každý mohl ukázat sám sebe a přitom dokázat hrát společně.            

Bylo to velice přínosné nemít jen zkušenost z USA. Myslím, že mi to pomohlo se               

dostat na vyšší úroveň díky této zkušenosti.  

V současnosti jsi členem New World Symphony. Kde ses o orchestru           

dozvěděl a jak ses tam dostal? 

Myslím, že poprvé jsem slyšel o NWS na střední škole, nikdy to ale nebyl můj               

jasný cíl. Že bych si řekl, že chci jednou hrát v NWS. Ale stále jsem to měl někde                  

v paměti, že ten orchestr existuje. Když jsem byl v Aspenu, člověk v rámci              

festivalu mohl dělat konkurz do NWS, pokud splňoval podmínky. Nikdy jsem ale            

úplně nepřemýšlel, že bych zkusil konkurz. Byla to náhoda. Po studiu jsem byl na              

volné noze a zkoušel jsem různé konkurzy do orchestrů. A když jsem pak vyhrál              

konkurz do Verbier, tak v prvním roce mé účasti byla možnost zkusit různé             

konkurzy, nejen do NWS, ale někteří dělali konkurzy třeba i do Budapest Festival             

Orchestra. A tak jsem se rozhodl, proč ne, prostě to zkusím a třeba si občas               

zajedu zahrát do Miami. Zjistil jsem ale, že měli pár volných míst na přijetí              

nových členů, které potřebují zaplnit, jelikož někteří z členů NWS ho opustili kvůli             

práci v profesionálním orchestru a již bylo po oficiálních konkurzech, které se            

konaly dříve, než NWS věděl, že se někdo odhlásí z další sezóny. A tak jsem šel                

na konkurz a stalo se, že jsem byl přijat.. Líbil se jim můj tón houslí a má                 

interpretace a tak jsem byl přijat. A byla mi nabídnuta pozice ještě ten den, co               

jsem dělal konkurz.  

To je skvělé! Je pravda, že snad jen Verbier Festival umožňuje takovou            

možnost, zkusit si konkurzy do jiných orchestrů a získat případně další           

zkušenosti. Měla bych však další otázku. Co pro hudební svět znamená,           

když se řekne slovo New World Symphony? 

Myslím, že plno lidí ví, že je to iniciativa světového dirigenta Michaela Thilsona             

Thomase, který to celý vymyslel. Orchestr se nachází v Miami na krásné pláži,             

15
 Rozhovor probíhal v Angličtině.  
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platí nám za účast, abychom mohli pokrýt naše ubytování a základní výdaje.            

Neplatí nás nějak mnoho, ale umožňuje nám to být členy NWS a přitom si              

můžeme zaplatit nájem. A můžeme se maximálně koncentrovat na to, co           

děláme. Všichni, kteří hrají v NWS jsou zapálení do muziky a dělají všechno pro              

to, být ještě lepší. Všichni si navzájem pomáhají, podporují a jsou kamarádský.            

Je to fakt skvělý. I když vlastně tam všichni mají stejný cíl se stát jednou členy                

profesionálního orchestru, tak to neovlivňuje naše vztahy. A taky pořádáme          

spoustu oslav a je to prostě skvěle strávený čas. 

V čem tedy vidíš největší přínos? 

Nejspíš, i když to je vlastně mládežnický orchestr, tak jeho činnost a fungování je              

nejpodobnější tomu, co nás čeká v profesionálních orchestrech. Máme 1-2          

koncerty každý týden, máme pětkrát týdně zkoušky, opravdu to pak člověka           

dostává do režimu, do představy, jak to funguje v profesionálních orchestrech. A            

je to místo, které opravdu naučí, jak hrát v orchestru, jak vnímat při hře ostatní               

muzikanty. A mít tu možnost každý týden se hluboce soustředit na jednu věc,             

jeden program, mi opravdu pomáhá. Ve škole to vypadalo tak, že jsme měli 2              

zkoušky a koncert jednou za měsíc nebo něco takového. Takže nebylo moc            

prostoru se zabývat dopodrobna orchestrální hrou. Měli jsme komorní hru,          

sólovou hru a tak to bývá i na akademiích nebo třeba v Aspenu, ač tam byla                

velká část zaměřená na orchestrální hru. V NWS se ale člověk soustředí jen na              

orchestrální hru... A třeba oproti Verbier, to bylo jen v létě. Během jednoho             

měsíce, ale NWS má normální sezónu září až květen jako profesionální orchestry.            

A já se můžu soustředit jen na to a to mi velice pomáhá. A dost mi to i pomohlo                   

při konkurzu do Atlanta Symphony Orchestra. Nikdy jsem neměl tolik zkušeností           

jako teď, když jsem v NWS.  

Myslíš si, že když děláš konkurz do jakéhokoliv orchestru na světě, hledí            

se na to, že jsi byl členem NWS? Máš lepší pozici v očích poroty? 

Určitě. Vím, že určitě, že dřív, když jsem nebyl členem NWS a chtěl jsem se               

přihlásit do nějakého konkurzu, napsali mi, ať jim pošlu nahrávku a na základě             

toho mě přizvali nebo nepřizvali ke konkurzu. Ale teď, když mám NWS            

v životopise, tak po mně nahrávku většinou nechtěli a rovnou jsem byl přizván             

k živým konkurzům.  

Jsou na účasti nějaká negativa, pokud vůbec nějaká jsou? Třeba finanční           

zátěž na účastníka. Plno českých hudebníků se toho obává.  

Já negativa nevidím a pro mě osobně je to finančně v pohodě. Ale znám některé               

lidi, kteří mají trochu finanční problémy. Nedostáváme výplatu, dostáváme         

stipendium. Je to něco okolo 500 dolarů týdně. To není mnoho, ale nemusíme se              

bát, že nezaplatíme nájem a jídlo a to je super. Ale když si pak člověk k tomu                 

platí zdravotní pojištění, které v USA není nejlevnější, když si člověk chce zaplatit             

let a ubytování, když dělá různé konkurzy do orchestrů, něco to stojí. Není to              

dostatek peněz na to, abychom si mohli dovolit něco nad rámec toho základního,             

ale dá se to zvládnout. I když samotné město Miami není levné na žití.  
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A máte pak třeba čas přivydělávat si vedle činnosti v NWS třeba            

soukromou výukou aj.? 

Určitě, máme skvělý systém, jak právě získat koncert, za který se platí. Vždycky             

je někdo vybrán z orchestru, který má na starosti komunikovat se všemi, kdo by              

měl zájem o koncert v celém Miami, sólové koncerty, komořiny, cokoliv. A pak             

kontaktuje všechny z orchestru, zda má někdo zájem aj. A kdo chce si vydělat a               

chce hrát koncerty, tak si může opravdu hezky přivydělat. Lidi v Miami nás milují              

a kdo chce, může si vydělat stovky až tisíce dolarů měsíčně. Také můžeme učit,              

dokonce na to máme speciální program. Učíme děti a taky učíme soukromě.            

Takže je tu dost příležitostí.  

Byl jsi taky v Aspen Music Festival and School, kdy nejde jen o             

orchestrální hru, ale i o celkový vzdělávací program v sólové hře,           

v komořině. Stále ale podstatnou část tvoří orchestrální hra. Mohl bys           

popsat ten největší rozdíl mezi Asepenem a Veriber Festivalem?  

Aspen. Ten největší rozdíl asi je, že Verbier je opravdu mezinárodní orchestr,            

zatímco Aspen tvoří většina studentů z Ameriky, ač často tam jsou i další             

národnosti a festival je otevřený pro celý svět. Stále je v Aspenu ten americký              

přístup a představa, jak má orchestr hrát, jak má znít aj. Dalším velkým rozdílem              

je i úroveň, kdy Verbier vyhledává opravdu jen ty nejlepší mladé muzikanty z             

celého světa a Aspen má mnoho úrovní, kdy se hlásí děti možná už od 10 let do                 

já nevím kolika. Obecně to jsou ale mladí studenti. Taky ty orchestry mají jiné              

úrovně. A jsou nastaveny podle úrovně jednotlivých účastníků. Myslím, že          

nejlepší byl ten Aspen Chamber Symphony, musím říct. A taky Festivalový           

orchestr. Pak jsou orchestry, kde se především vzdělávají dirigenti. A ty další            

orchestry jsou spíš opravdu pro tu orchestrální zkušenost. Verbier je ale mnohem            

umělecky výš než Aspen. Všichni se soutředí na to jedno a všichni jsou nadšení              

společně tvořit hudbu.  

Můžeš říct, že orchestrální hra tvoří většinu programu účastníka         

v Aspenu nebo ne?  

Myslím si, že ne všichni, kdo jdou do Aspenu, tak tam jsou kvůli orchestrální hře.               

Znám plno lidí, kteří tam byli hlavně pro komorní hru nebo sólovou. A pamatuju              

si, když jsem tam já byl naposledy, tuším v roce 2016, což byl asi můj 7. rok,                 

kdy jsem tam byl a ještě jsem nevěděl, že se budu živit jednou hudbou a               

orchestrální hrou. A hodně lidí se přihlásí do Aspenu, protože jejich soukromí            

učitelé tam učí. Ale zároveň ty starší studenti se pak věnují orchestrální hře. A              

myslím, že je důležité říct, že záleží s jakou ambicí se člověk do Aspenu hlásí.               

Když se chceš vzdělávat v sólové hře, můžeš. Když se chceš ale zaměřit na              

orchestrální hru, tak je tam opravdu veliké vyžití. A celý ten systém Ti umožní to,               

na co se chceš opravdu zaměřit. 

Vím, že poplatky v Aspenu nejsou nejnižší, ale zároveň festival nabízí           

různá stipendia. Podařilo se Ti také někdy nějaké získat?  
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Ano, pomohli a několikrát. Někdo dostane třeba zdarma ubytování a je tam            

spoustu kategorií, jak Aspen pomáhá účastníkům. 

Kdybys měl své 3 zkušenosti zhodnotit a říct, co bys dal na první místo,              

na druhé a na třetí, jak bys tyto zkušenosti seřadil?  

Na první určitě New World Symphony, na druhé Verbier Festival, i když to se              

skoro pere s prvním a na třetí Aspen. 
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JAN MRÁČEK - EUYO, koncertní mistr 

Ty jsi byl koncertním mistrem EUYO v roce 2015, je to tak? Asi jako              

první Čech předpokládám.  

Ano, na téhle pozici určitě. 

Měl jsi vždycky ambici stát se členem mezinárodního mládežnického         

orchestru nebo obecně orchestrálním hráčem?  

Upřímně vůbec ne. Já jsem to nikdy ani moc nevyhledával, protože jsem            

odjakživa měl dost jiných koncertních příležitostí a nijak zvlášť jsem neprahnul           

po kariéře hrát v orchestru. Vždycky to šlo trochu mimo mě, i když se to teď                

může zdát trochu jinak. Ale víš jak to je, děti, rodina.. (smích) Nikdy to ale               

nebylo úplně mým snem . Já jsem se k tomuhle vlastně dostal na základě              

konexí. Pan profesor Oliver Kipp, se kterým se znám z Brahmsovy soutěže, kde             

byl kdysi v porotě a já jsem tam soutěžil, tak po letech si na mě vzpomněl a                 

kontaktoval mojí agenturu, že EUYO hledá koncertního mistra, jestli bych o tom            

měl nějakým způsobem zájem. A u mě to bylo v roce 2015 tak, kdy se mi začaly                 

rozjíždět kšefty a obecně koncerty. Takže jsem to v tu dobu bral jako super              

příležitost, protože jsme hráli se skvělýma dirigentama a sólistama a mít           

možnost poznávat nové mladé lidi a být na super štacích koncertních, to je             

skvělá nabídka..  

Dělal jsi do orchestru konkurz nebo jsi byl opravdu přizván k jednomu            

turné? 

Ne. Nedělal. 

A nevíš, jestli se běžně dělá konkurz na koncertního mistra?  

Oni tam měli leta holčinu, Emily Devis se jmenuje, a ta byla na druhé židli jako                

zástupkyně, ale z nějakého důvodu asi hledali ještě někoho. Možná někoho jako            

větší personu. Nevím. Tak se obrátili na mě. Žádný konkurz jsem nedělal. 

Ptám se, protože třeba GJMO dělá konkurz na koncertního mistra a to            

místo je třeba garantováno až na několik let, tak jestli je to podobné? 

EUYO určitě taky dělá výběrové řízení na všechny, ale z nějakého důvodu zrovna             

tenhle rok někoho hledali, tak mě požádali. Bylo to podle mě v návaznosti na tu               

Kreislerovku (houslová soutěž), kterou jsem vyhrál v roce 2014. A tam si asi ten              

Oliver Kipp vzpomněl. On dělal v EUYO tutora, myslím, že sekundů (druhých            

houslí) a zkrátka přes agenturu mě oslovil.  

A v čem vidíš pro tebe největší přínos, ať už z pozice koncertního mistra,              

tak obecně z účasti v mezinárodním orchestru?  

Pro mě osobně to byla zkušenost k nezaplacení, protože já jsem do té doby              

vlastně moc zkušeností s orchestrální hrou neměl. Ve filharmonii jsem začal až            

rok potom a takový ty školní orchestry a konzervatoře, to šlo taky mimo mě. V               
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AKS jsem byl jednou na HAMU třeba, abych si to odchodil. A jinak jediná              

zkušenost byla vlastně v komoráku na konzervatoři v prváku a druháku, tam            

jsem chodil, ale do symfoňáku už moc ne. To už byla doba, kdy jsem toho měl                

dost a spíš jsem s nima hrál sólově. Takže pro mě to byl ohromnej přínos, co se                 

zkušeností týká, které jsem pak následně uplatnil a dodneška samozřejmě          

uplatňuju. Nicméně musím říct, že jsem byl ze začátku trochu nešťastnej,           

protože ty muzikanti to uměli neskutečně dobře, ty svoje party, fakt každý            

mrskal vše od začátku do konce a já jsem na to neměl úplně čas se na to dobře                  

připravit. A tak ze začátku jsem z toho byl takovej rozpačitej, protože jsem tam              

byl asi nejhorší z těch všech. Ale pak se to spravilo, byli tam super lidi. A je tam                  

na tom perfektní, že tou účastí tam člověk, tím jak je to mezinárodní a jak se                

tam ta kultura mísí, že máš v jedný lajně pultů primů (sekce prvních houslí) a               

pultů sekund (sekce druhých housle), máš čtyři národnosti vedle sebe, a každý            

tam přináší ten kousek sebe a tý svý kultury, instrumentální školy. A je to fakt               

fajn. A k nezaplacení je to setkání s těma hudebníkama. Ta hudební zkušenost s              

těma nejlepšíma dirigentama a sólistama. 

 

A vidíš v něčem nějaké negativum? Studenti se často bojí přílišné časové            

nebo finanční zátěže, kulturní bariéry,......  

Já jako nevím, ale EUYO, pokud vím, tak lidi tam mají skoro všechno zaplacený.              

Takže finančně.... Jestli chce někdo jet radši na kurzy do Luhačovic a nebo místo              

toho jet po světě, do Concertgebouw (koncertní sál) a do Bolzana.... Chápeš. Je             

to prostě rozdíl. Myslím, že by člověk měl jezdit na všechno, ale nic Ti nenahradí               

si zahrát pod taktovkou největších dirigentů a v nejlepších sálech. Prostě           

všechny tyhle věci jsou super a je to nenahraditelná zkušenost. Jediný, co bych             

možná řekl jako negativum, co mě teď napadlo je, že to, jak to všichni uměj a ta                 

neskutečná individuální příprava, která tomu předcházela a ještě ty samotné          

zkoušky...To samotné období trvalo tři tejdny, denně. Tak jediný, co bych k            

tomu možná vytknul je, že s tou realitou, toho hudebního zaměstnání potom, to             

vlastně nemá nic společnýho. V zaměstnání přijdeš normálně v pondělí na           

zkoušku, dostaneš noty na pult a hraj a příští týden hraješ úplně jiný program.              

Možná bych do budoucna u EUYO popřemýšlel zařadit... V EUYO se hrají dva             

nebo tři programy, ale do toho jsou různý workshopy atd. a možná by bylo              

přínosný na těch na workshopech si dát lehkýho Beethovena a listovku víš. Dát             

to z listu, protože ty lidi si musí tu práci odzkoušet. Je to trochu vlastně               

pohádka. Od třetí zkoušky EUYO hraje naprosto prvotřídně, ale to není realita.            

Myslím si, že pro muzikanty dobrý, ale vlastně jim to moc neotevře oči... Pak              

udělají někam konkurz a mají nastoupit na plnej úvazek někam, tak koukaj,            

protože tý práce je strašně moc, těch programů je hrozně moc a času na tu               

přípravu je opravdu minimum. To ale vlastně není, že bych někomu něco            

vytýkal, spíš bych to tam možná jen zařadil, nějakou tu profesní připravenost.  
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Zkoušel jsi ještě nějaký jiný konkurz do mládežnického mezinárodního         

orchestru nebo už jsi nic obdobného nevyhledával - stačilo ti to?   

Takhle. Stačilo mi to, řekla jsi to hezky... (smích) Byla to pro mě zkušenost,              

kterou bych asi nemusel opakovat, ale byla strašně přínosná. Šlo o to, že ty lidi               

to brali až moc vážně, až moc seriously. Cítil jsem z EUYO takovou rivalitu mezi               

GMJO a EUYO, což je logický, protože Gustav Mahler O. vycházel z EUYO..             

Nejdřív bylo EUYO, a pak GMJO... Ale GMJO má lepší příležitosti a lepší             

podmínky. EUYO všude jezdí autobusem, což jako přejezd třeba Amsterdam,          

Bolzano byl opravdu výživnej. GMJO pak všude cestuje letecky, má jiné           

podmínky a tohle tam trošku bylo znát a ty lidi, ač byli strašně fajn, tak si tam                 

trochu každý dejchal na krk v tom smyslu, že každej chtěl podat ten nejlepší              

výkon a nechtěl si ho nikým nechat zkazit. A trošku to tam bylo cítit, že když se                 

někde něco nepovedlo, tak ty lidi uměli bejt oškliví a já tohle nemám moc rád.               

Hudba má přinášet radost a ne stres. Ale jinak jsem se do žádného takového              

projektu nehlásil. Před dvěma lety jsem byl, ale to jsem byl sólistou.. To s tím               

nemá nic moc společnýho. 

 

Doporučil bys tuhle zkušenost komukoliv, kdo se chce do takového          

orchestru přihlásit nebo i nechce? Doporučil bys to i těm, kteří se chtějí             

věnovat sólové kariéře?  

Určitě bych to doporučil každému. Ale správně jak říkáš, jde o to, kam člověk              

míří. Když je člověk nohama na zemi , ví co umí a ví, že na něco zkrátka nemá a                   

chce udělat konkurz do kapely a živit se orchestrální hrou, tak je to zkušenost,              

která je báječná a nemůže mu přinést mnoho nepříjemností. Pro lidi, kteří ví, co              

umí, nebo respektive umí něco víc a jsou si toho vědomí a mají vyšší ambice, tak                

je to taky skvělá zkušenost, protože většina z nich, třeba i já... Prostě nemaj              

moc zkušeností s orchestrem. Myslím tím z nitra toho orchestru, být součástí            

orchestru, protože od konzervatoře se učíš houslové koncerty a etudy a tyhle ty             

kraviny. Nikdo tě neučí orchestrální party, opravdu málo. Takže určitě bych to            

doporučil. Je to samozřejmě na každém. Já jsem si z toho odnesl hrozně moc,              

ale není to zkušenost, kterou bych musel úplně opakovat, protože si nemyslím,            

že by mě to naučilo podruhý něco novýho. Vrátil bych se tam spíš jenom kvůli               

těm lidem. Ale jinak bych to určitě doporučil, je to super. Nejlepší na tom bylo,               

že člověk mohl být v blízkým a dlouhým kontaktu s hudebníma persónama            

dnešního světa. Pro mě bylo prostě úžasný hrát pátého Mahlera (5. symfonii G.             

Mahlera) pod taktovkou Nosedy, což byl pro mě absolutní génius. Jako člověk,            

jako hudebník. To jeho cítění hudby... K němu jsem tíhnul hodně. A když to              

spojíš s tím, že v pondělí hraješ v Berlíně a ve středu v Concertgebouw a v pátek                 

v Římě. To je prostě paráda. 
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